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 دامنه نوسان
و اتفاقات آن

حدود سه تا چهار سال است 
كه بح��ث دامنه نوس��ان در 
مي��ان اهالي بازار به ش��دت 
داغ شده است مخصوصا در 
س��ال ۱۳۹۹ كه يك اقبال 
عمومي به بورس شد، بحث 
دامنه نوس��ان هميش��ه داغ 
بوده و مطلبي بوده كه يكي از 
مطالبات اصلي كساني بوده كه بازار را به نگاه بين المللي 

نگاه مي كنند.
در نهايت چشم انداز بنده اين است كه تمام ابزارهاي ما 
و تمام ويژگي ها و به قول معروف خاصيت ها و ابزار بازار 
ما قاعدتا بايد به سمت جهاني شدن برود يعني اصلا 
نمي شود ما صبر يا تاخيري در اين روند داشته باشيم.

به هرحال مخالفين هم نكات خودشان را دارند ولي ما 
يك بار دامنه نوسان را از ۵ درصد به ۷ درصد افزايش 
داديم؛ اما تغيير چش��مگيري در بازار مش��اهده نشد 
گاهی سهم ها زودتر متعادل شدند و تعداد صف هاي 
خريد و صف هاي فروش كاهش پيدا كرد، نقدشوندگي 
در بازار زياد ش��د و ما از زماني كه دامنه نوسان را يك 
درصد، يك درصد افزايش داديم اتفاق ويژه اي رخ نداد. 
افزايش دامنه نوسان دو اتفاق مهم در پي داشت، يكي 
بحث نقدشوندگي و تراز شدن زودتر سهام ها با قيمت 
تعادلي خودشان و اين نقد ش��وندگي در بازار قاعدتا 

بالاتر مي رود. 
درست اس��ت كه اتفاقات اقتصادي شايد مثل همان 
اتفاقات چهارشنبه هاي سياه در كشور داريم و اينها باز 
هم تكرار شود، باعث تاثير بر روي قيمت ها شود. گفته 
مي شود زماني كه س��هم ها در دامنه نوسان محدود 
مي شوند باعث مي شود آن اخبار خاصيت شان كمتر 
شود؛ اما واقعيت اين است كه براي بازار پويا داشتند و 
اينكه يك سرمايه گذار خود تصميم بگيرد كه در بازار 
سرمايه بر روي كدام سهم سرمايه گذاري كند و اصولا 
نگاه بلندمدتي ب��ه آن دارد. در بلندمدت قاعدتا نبود 
دامنه نوسان باعث مي شود كه زودتر سهم ها به سمت 

تعادل برود.
اين اقدام بسيار خوبي اس��ت كه آقاي عشقي انجام 
مي دهن��د. اكثريت طرف��دار يك ب��ازار آزاد و بدون 
دستكاري هستند كه بس��ياري از جرايم و اتفاقات 
بدي كه در بازار مي افتد كاه��ش پيدا مي كند و آن 
هم به دليل صف هاي كاذبي است كه ايجاد مي شود 
كه در س��ال ۹۹ آن را تجربه كردي��م و اگر با آرامش 
و با يك برنامه خوب به آن س��مت برويم و يك اتفاق 
خوب بيفتد هيچ كس آسيب نمي بيند و ما يك بازار 

پويا و درست داريم. 
به نظر مي رسد آينده بازار ما اين است كه ابزارآلات و 
ويژگي هاي بازار را جهاني كنيم، جهان به اين نتيجه 
رسيده است كه دامنه نوسان نداشته باشد و آرام آرام 

ابزارهاي اقتصادي و بازاريان بايد به آن سمت بروند

پيام الياس كردي

 آينده 
كار و تامين اجتماعي

با توجه به پارادايم منتخب و 
غالب بيمه گري اجتماعي در 
ايران طي يك قرن اخير كه 
مبتني بر رويكرد بيسماركي 
)حق بيمه محور( و بر مبناي 
مش��اركت افراد ش��اغل و 
داراي حرفه و كسب و كار يا 
توان مالي و درآمدي است، 
درهم تنيدگي زيادي به اين حوزه كار با حوزه تامين 
اجتماعي و بيمه گري اجتماعي يك كش��ور وجود 
دارد. بدين سبب وضعيت تنظيم روابط كار و شرايط 
و اقتضائات حوزه كار و اشتغال تاثير و اثرات زيادي بر 
حوزه بيمه گري اجتماعي و سازمان تامين اجتماعي 
داشته و دارد.  به ديگر سخن تا همين اواخر تعميم 
پوش��ش بيمه اي غالبا معطوف به شغل و اشتغال و 
مزد بگيري بوده اس��ت و تنها پس از تصويب قانون 
س��اختار نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي بود كه 
حكم تحت پوشش بيمه هاي اجتماعي قرار گرفتن 
ساير اقشار مد نظر قانونگذار در حد انشاي حكم قرار 
گرفت. اگرچه در اصول ۳، ۴۳ و ۲۹ قانون اساس��ي 
برخورداري از بيمه اجتماعي و تامين اجتماعي حق 
همه مردم و تكليف دولت تلقي ش��ده است وليكن 
رويكرد غالب در لايه بيم��ه اجتماعي نظام تامين 
اجتماعي، پوش��ش بيمه به تبع آن اشتغال و كار و 
حرفه و بيمه اجباري شاغلين بوده است و مي توان 
گفت آين��ده تامين اجتماعي و بيمه هاي اجتماعي 
تا مقدار زيادي به آينده كار و اشتغال كشور وابسته 
است. چنانچه پارادايم بيمه گري اجتماعي در ايران 
از حق بيمه محور )بيس��ماركي( ب��ه ماليات محور 
)بوريجي( تغيير كند يا اينكه نظام جامع، فراگير و 
چندلايه تامين اجتماعي ايجاد گردد ش��ايد بتوان 
گفت كه مقوله بيمه گري اجتماعي بيشتر از پيش 
به  متغيرهاي اقتصادي و سياست هاي باز توزيعي 
وابسته شود و از تبعات مربوط به تنظيم روابط كار 
بر بيمه گ��ران اجتماعي و به ويژه س��ازمان تامين 

اجتماعي كاسته شود.
به طور مثال در گذشته كاركنان كشوري و لشكري در 
صورت خروج از خدمت ديگر امكان ادامه بيمه گري 
اجتماعي و بيمه پردازي اجتماعي را در صندوق هاي 
مربوطه نداش��تند و پوشش بيمه اجتماعي صرفاً به 
تبع اش��تغال بر افراد شموليت مي يافت و حال آنكه 
بر اساس اصول قانون اساسي شمول و برخورداري از 
بيمه هاي اجتماعي يك حق همگاني است به همين 
س��بب در سياس��ت هاي كلي تامين اجتماعي جزو 
چهارم بند۵ ش��مول بيمه هاي اجتماعي به صورت 
عام مطرح شده است و صرفاً مقرر شده است ميزان 
مشاركت بيمه اي ش��ركاي اجتماعي يعني دولت، 
بيمه ش��ده و كارفرما »متناس��ب با وضعيت افراد« 
تنظيم و تسهيم گردد.  ادامه در صفحه8

علي حيدري

 آثار ظاهري
و دروني فساد 

بر اساس اعلام رسانه ها، امروز 
قرار اس��ت در مجلس پيرامون 
عملكرد وزير صمت در مجلس 
از طري��ق اس��تيضاح ي��ا راي 
اعتماد دوب��اره،  تصميم گيري 
شود. اين جلس��ه استيضاح با 
توجه به حاش��يه هايي كه در 
خصوص تخصيص خودروهاي 
شاسي بلند وزير صمت به برخي نمايندگان مطرح شده، 
اهميتي مضاعف براي افكار عموم��ي ايرانيان پيدا كرده 
است. واقعيت آن است هر موضوعي كه در فضاي جامعه 
مطرح مي شود، آثاري در ظاهر دارد و آثاري هم در بطن، 
درون و ناخودآگاه جامعه به جاي مي گذارد. گاهي اوقات 
برخي از واژه ها و مفاهيمي كه در كش��ور مطرح مي شود 
بسيار ساده از يادها رفته و  جاي خود را به معاني و مفاهيم 
ديگري مي دهند، در حالي كه آثار اين عبارات و معاني در 
جامعه بلندمت و ماندگار است. روزنامه اعتماد روز گذشته 
مطلبي مهم در صفحه نخست خود داشت با عنوان »نبرد 
بندرها در خاورميانه« كه بخشي از آثار واژه هاي روتين در 
فضاي عمومي جامعه را نمايان كرد. »تحريم« يكي از همين 
واژه هاست كه هر چند علي الظاهر خسارت هاي مادي براي 
كشور داشته است، اما همين تحريم ها، خساراتي عميق تر 
نيز به جاي گذاشته اند. مطابق اين گزارش اين تحريم ها 
منجر به اين شدند كه بنادر ساير كشورهاي خليج فارس، 
چند برابر رش��د كنند و بنادر ايران عقبگرد داشته باشند. 
من اين مثال را براي اين زدم كه بگويم،  س��اير كشورها، 
تهديدها عليه ايران را بدل به فرصتي براي شكوفايي خود 
مي كنند. همين موضوع در خصوص فساد در اقتصاد ايران 
هم كاربرد دارد. وقتي از فساد صحبت مي كنيم در ظاهر 
اين معنا را دارد كه يك يا چند نفر با يك گروه و س��ازمان، 
خلافي را مرتكب شده اند، اما آثار اين فساد، عميق تر است؛ 
چرا كه بي اعتمادي در جامعه را ب��ه دنبال دارد و مهم تر 
از آن بي اطميناني را در اقتصاد گسترش مي دهد. يعني 
سرمايه گذاران رغبت نمي كنند، در ايران سرمايه گذاري 
كنند. نمونه ديگر، بحث واگذاري خودروهاي شاسي بلند 
به نمايندگان اس��ت؛ موضوعي ك��ه در ظاهر حكايت از 
اهداي خودرو به تعدادي از نمايندگان مجلس است اما در 
بطن خود صحبت از خدشه به يكي از مهم ترين نهادهاي 
تصميم ساز كشور است. اينكه اين ادعا صحت دارد يا نه؟ 
بحث ديگري است. اما اصل طرح يك چنين موضوعاتي 
خسارت هاي فراواني به س��رمايه هاي اجتماعي كشور 
وارد مي س��ازد. هر نوع آسيب به منابع چه منابع مادي و 
چه منابع انساني، شايد روزي قابل بازيابي باشد، اما از بين 
رفتن اعتماد عمومي به سادگي ممكن نيست. موضوعاتي 
كه در خصوص اس��تيضاح وزير صمت مطرح مي شود و 
حاشيه هايي كه در خصوص اهداي خودروي شاسي بلند 
رسانه اي شد، سرمايه اجتماعي كشور را نشانه گرفته است. 
چرا كه اعتماد عمومي به مهم ترين نهاد تصميم ساز كشور 
از يك طرف و يكي از...  ادامه در صفحه6

هادي حق شناس

 تاملي بر منازعات 
يك مناظره

هفته اخير مناظره اي از دو تن 
از اقتصاددانان كشور با موضوع 
»تاملي در باب نظام اقتصادي 
ايران« در رسانه ملي پخش شد 
كه بسيار بحث برانگيز شد. در 
اين مناظره كه بيشتر نزاع بين 
اين دو اقتصاددان در خصوص 
مكاتب اقتصادي و ديدگاه هاي 
يكديگر به شمار مي رفت، آنچه به نتيجه نرسيد تاملات در 
باب نظام اقتصادي ايران بود. مناظره بين دو اقتصاددان كه 
يكي طرفدار ليبراليسم و ديگري طرفدار اقتصاد اسلامي 
معرفي شدند، اين انتظار را ايجاد مي كرد كه ضمن مباحثه 
در ذيل دو ديدگاه اقتصادي ليبرال و اسلامي، بينندگان 
به درك عميق ت��ري در خصوص نظام اقتص��ادي ايران، 
ريشه هاي مشكلات اقتصادي و راه حل هاي برون رفت از 
آن دس��ت يابند، ضمن آنكه اين گونه مناظرات زمينه اي 
براي گفتمان س��ازي اقتص��ادي در لايه هاي حاكميت و 
در راس��تاي ارايه راه حل هاي بنيادي در حل مش��كلات 
اقتصادي شود. متاسفانه مناظره مورد اشاره نه تنها خارج 
از مسير مورد انتظار حركت كرد، بلكه بيننده را نيز دچار 
س��ردرگمي نمود. در بيش از دو ساعت مناظره، به جاي 
آنكه شاهد مناظره علمي دو عالم علم اقتصاد ذيل موضوع 
بحث باشيم، شاهد نزاع ايشان بر سر محكوم كردن يكديگر 
و اثبات درست بودن ديدگاه هاي خود بوديم.  ضمن تاكيد 
بر اينكه نويسنده اين سطور گرايشي به هيچ  يك از مكاتب 
اقتصادي نداش��ته و همواره علاقه مند به مطالعه مكاتب 
اقتصادي با هدف آش��نايي و ميزان كارآم��دي آنها بوده 
اس��ت، به ذكر نكاتي در خصوص اين مناظره مي پردازد:  
۱- اين مناظره بحث برانگيز ب��ا صحبت هاي اقتصاددان 
اسلامي آغاز ش��د. ايشان تاكيد داش��تند كه علت العلل 
مشكلات اقتصادي ايران، مشكلات ساختاري است و در 
طول ۴0 سال اخير موفقيتي در حل مشكلات ساختاري 
اتفاق نيفتاده است. ايشان ريشه وجود چنين ساختارهاي 
غلطي را عدم وجود روحيه انقلابي در بين مسوولان نظام، 
صنعتگران اقتصادي و اقتصاددانان اعلام كردند و راهكار 
خود را احيای روحيه انقلابي در بين افراد و عملكرد جهادي 
اعلام کردند. اولا بحث انقلابي يا جهادي بودن در كجاي 
مفاهيم علم اقتصاد قرار مي گيرد؟ آيا متصل به ارزش ها و 
 اصول بنيادين در علم اقتصاد و مكتب اقتصاد اسلامي است؟
 و ثانيا آيا رابطه بين انقلابي يا جهادي بودن و پيش��رفت 
اقتصادي اثبات ش��ده و تحقيق��ي در اين خصوص انجام 
شده است؟ متاسفانه مباحثي كه از سوي ايشان در جاي 
جاي مناظره مطرح شد، با استناد به پايه هاي علم اقتصاد و 
حتي مباني اقتصاد اسلامي- طبق نظر نظريه پردازان اين 
مكتب - نبود و صرفا با استناد به اقتصادي بود كه مي خواهم 
آن را »اقتصاد حاكميتي« بناميم. به اعتقاد نويسنده، اين 
شيوه از مناظره نه تنها منجر به جذب افراد به ديدگاه هاي 
اقتصادي اقتصاددان مورد اش��اره نخواهد ش��د، بلكه 
ادامه در صفحه5 مي تواند معكوس عمل کند.  

ارغوان فرزين معتمد

 ديپلماسي راه
 در وقت اضافه

در سال هاي پس از انقلاب، اگر 
چه پيش��رفت هايي در برخي 
حوزه ها شاهد بوده ايم، اما كم 
نبودند فرصت هاي توسعه كه 
يكي پس از ديگري از دس��ت 
رف��ت و برخي نيز ب��ه تهديد 
بدل شد. بي توجهي به مقوله 
»ديپلماسي راه« يكي از همين 
فرصت هاي ازدس��ت رفته است. كش��وري كه يك روز 
پادشاهش فرمان »راه ش��اهي« داد، امروز در اين حوزه 
كمترين دستاوردي داشته اس��ت. راه شاهي به فرمان 
داريوش بزرگ هخامنشي ساخته شد. اين شاه راه داراي 
دو شاخه بوده يكي از پاسارگاد )پايتخت هخامنشيان( 
و ديگ��ري از هگمتانه )پايتخت تابس��تاني آنها( كه در 
نزديكي شوش به هم مي پيوستند و سپس راه به سوي 
ميان رودان و غرب آناتولي ادامه مي يافت. اگر چه گفته 
مي شود كشور ايران در چهارراه كريدورهاي جهاني قرار 
دارد اما نداش��تن ارتباطي موثر با جهان غرب و ش��رق، 
سبب شده است اين فرصت از دست برود و حالا در وقت 
اضافه مي خواهيم بار ديگر به »ديپلماسي راه« برگرديم. 
وزير راه و شهرس��ازي به تازگي گفته است »در روزهاي 
اخير درخواست رس��مي هواپيمايي كشوري عربستان 
به منظور برقراري سه پرواز در هفته، خارج از پروازهاي 
حج، توسط سازمان هواپيمايي كشوري دريافت شد.« 
از طرفي ديگر اين روزها تلاش مي ش��ود كريدور شمال 
به جنوب نيز از طريق ايران و ارمنس��تان و گرجستان به 
درياي سياه فعال گردد. كريدوري كه براي هند مزيت هاي 
بالقوه اي دارد. در اين مسير تجاري دولت باكو كنار گذاشته 
خواهد شد.در شرايط سه جانبه، محور احتمالي نشست 
ايران-هند-ارمنستان بر تجارت متمركز است، به ويژه يك 
مسير تجاري كه با اتصال خليج فارس به درياي سياه از 
طريق ارمنستان، دسترسي كالاهاي هندي به بازار غرب را 
تسهيل مي كند و به نوعي آذربايجان را از مسير تجاري هند 
با اروپا كنار مي گذارد و به جاي آن ارمنستان و گرجستان 
را جايگزين مي كند. ديپلماسي راه و اهميت آن مي بايست 
بار ديگر در مركز توجه حكمراني ما قرار داش��ته باش��د.

پيدايش راه ها و ديپلماسي راه و دالان ها در اطراف كشور ما 
فعال است و هر كشوري به دنبال جغرافياي جديد براي خود 
است و منافع خود را منهاي ايران ترسيم مي كنند. ما چند 
سال پيش و زماني كه ارتباط كشور قطر با ديگر كشورهاي 
عربي تنش آلود شد، يك بار ديپلماسي راه كام ما را شيرين 
كرد و مي دانيم كه چقدر اين نوع ديپلماسي براي كشور 
منافع دارد و با ارزش است؛ اما متاسفانه همچنان چهارراه 
بودن در ديپلماسي راه كمتر درك مي شود. خردادماه سال 
۹۶ بود كه با افزايش تنش بين قطر و برخي كشورهايي 
عربي، همسايگان قطر آسمان خود را بر روي پروازهاي 
قطري بستند و آس��مان ايران، ناجي اين كشور در حال 
توسعه عربي شد.ايران به منافع مالي فراواني رسيد و نقش 
ادامه در صفحه3 جهاني براي خود تعريف كرد.  

سجاد بهزادي

 چشم انداز بازار ارز
در زمان ثبات

چندي پيش مطلبي با عنوان 
عرضه و تقاضا تحليلي ساده و 
پيچيده نوشتم. به نظرم رسيد 
مثالي كارب��ردي در خصوص 
بازار ارز داشته باشم. در دروس 
اقتصادي مي خوانيم كه عرضه 
هر كالاي��ي تابع��ي از عوامل 
مختلف از جمله قيمت، تعداد 
توليدكنندگان و... است. البته براي ارز موضوع كمي متفاوت 
است. عرضه ارز در ايران ناشي از صادرات نفتي، مشتقات 
نفتي و غيرنفتي است. بنابراين ميزان ارز ناشي از صادرات 
نفتي تابعي از دو پارامتر ميزان صادرات نفت ضربدر قيمت 
نفت است. همچنين ميزان صادرات غيرنفتي تابعي از نرخ 
ارز، درآمد خارجيان، كيفيت و... است. طبق آمار موجود 
حدود ۹0 درصد ارز و دلاري كه وارد كشور مي شود توسط 
دولت و شركت هاي اقماري دولت است و حدود ۱0 درصد 
در اختيار بخش خصوصی است. بنابراين مديريت اصلي 
عرضه ارز در اختيار دولت است و بخش خصوصي تاثير ۱0 
درصدي دارد كه آن هم تحت تاثير سياستگذار است. به  طور 
معمول در تعيين نرخ ارز دو مولفه عرضه و تقاضا تاثيرگذار و 
تعيين كننده است. در شرايط كنوني كه تحريم هاي امريكا 
برگشته دولت بايد در مديريت طرف عرضه ارز مراقبت لازم 
را براي تنظيم بازار در كوتاه مدت و بلندمدت مدنظر همراه 
با استفاده از ابزار لازم قرار بدهد. به هر حال نياز به كالاهاي 
اساسي در اولويت اول اس��ت. لذا نمي توان انتظار داشت 
دولت با تنظيم عرضه ارز تنظيم قيمت ارز را به  صورت ۱00 
درصدي آن هم در شرايط كنوني به عهده بگيرد، هرچند 
بعضا در شرايط معمولي و غيرتحريمي در برخي زمان ها 
چنين اتفاقي افتاده اس��ت. لذا در اين خصوص مديريت 
صحيح كوتاه و بلندمدتي بايد مدنظر باشد. اما طرف ديگر 
مبحث طرف تقاضاي ارز است كه در پست بعدي مورد بحث 
قرار مي گيرد. به  طور معمول و روي كاغذ تحليل تقاضا و 
تقاضاي ارز تحليلي روتين و نسبتا ساده است. در اقتصاد 
گفته مي شود تقاضاي ارز تابعي از قيمت ارز، قيمت كالاي 
مرتبط )اگر هدف از تقاضاي ارز سودآوري و سوداگري باشد 
بازدهي و قيمت تمامي بازارهاي موازي مطرح است: بورس، 
سكه، طلاي آب شده، خودرو، مسكن و...(، انتظارات ناشي 
از بازدهي آتي و قيمت آتي ارز و انتظارات ناش��ي از درآمد 
آتي ارز است. همچنين بروز اخبار بد و اخبار خوب يا حتي 
پيش بيني اخبار بد يا خوب در آينده روي تقاضاي ارز موثر 
است. مثلا پس از مشكلاتي كه در روند احياي برجام صورت  
گرفت، پيش بيني مي شد كه نرخ ارز دوباره در معرض رشد 
قرار بگيرد، اما در مرحله بعد اعلام شد كه روابط با عربستان 
و ساير كشورهاي منطقه به همراه احتمال احياي برجام 
بهبود يافته است و لذا تقاضاي ارز كاهش پيدا كرد. همچنين 
افزايش درآمد داخلي )ايراني ها( كه موجب افزايش واردات 
مي شود. شرايط غيراقتصادي كه موجب مهاجرت ايرانيان 
به خارج يا بالعكس به داخل مي شود نيز روي تقاضاي ارز 
ادامه در صفحه6 تاثير دارد.  

محمد رضا منجذب

رهبر انقلاب در ديدار هزاران نفر از كارگران تاكيد كردند

جامعه كارگري اعتراض دارد، اما با دشمن هم مرزبندي كرده است
ارتقاي زندگي كارگر،  ارتقاي  وضع كشور است

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 شاخص كل بازار سرمايه با 73 هزار واحد رشد 
از مرز دو ميليون و  چهارصد هزار واحد گذشت
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 شكست ركورد 33 ماهه 
ورود پول به بورس

 ليست دريافت كنندگان شاسي بلند 
به دست دادستان رسيد

موافقان ومخالفان اسيتضاح وزير صمت چه مي گويند؟

 همه تحركات دولت 
براي ابقاي 

»فاطمي امين«!

فروش بيت كوين هولدرهاي بلندمدت پس از ۱۱ ماه با سود چرا بازار ثانويه ملك تا كنون تحقق نيافته؟

 شارژ بازار مسكن
با »پيش فروش«

نشانه هاي صعودي 
بيت كوين در راه است؟

جلسه استيضاح وزير صنعت، معدن و تجارت امروز برگزار 
مي شود. پيشتر س��يد محمد حسيني معاون پارلماني 
رييس جمهور به مجلس پيش��نهاد داده بود كه جلسه 
استيضاح فاطمي امين به جاي روز يكشنبه، سه شنبه 
هفته جاري برگزار شود. توجيه معاون پارلماني اين بوده 
است كه قانوناً ۱0 روز فرصت براي برگزاري استيضاح وجود 
دارد و اگر مبنا روزهاي كاري باشد، قانوناً تا سه شنبه هفته 
جاري فرصت براي برگزاري جلسه استيضاح در مجلس 
وجود دارد و با توجه به تعطيلي مجلس در هفته گذشته، 
فرصتي براي فاطمي امين براي پاسخ به نمايندگان وجود 
داشته باشد. با اين حال مجلس تقاضاي معاون پارلماني را 

رد و اعلام كرد كه براساس آيين نامه داخلي خود، استيضاح 
وزير صمت بايد امروز يكشنبه برگزار شود. برهمين اساس 
با وجود تمامي حواش��ي كه حول استيضاح وزير صمت 
وجود دارد و از آن سو تمامي تلاش وتحركاتي كه دولت 
براي ابقاي وزير صمت مي كند، امروز شاهد صف آرايي 

موافقان ومخالفان فاطمي امين در مجلس هستيم. 

    عملكرد فاطمي امين قابل دفاع نيست
اما موافقان اس��تيضاح فاطمي امين چه مي گويند؟ 
لطف الله سياه كلي عضو كميسيون صنايع و معادن با 
صفحه 7 را بخوانيد بيان اينكه وزارت صمت و ...  

صف آرايي موافقان ومخالفان 
فاطمي امين در صحن



رهبر معظم انقاب اس��امي با تأكيد ب��ر لزوم انجام 
شدن يك حركت محسوس براي ارتقاء سطح زندگي 
كارگران، جامعه كارگري و مقابله هوشيارانه كارگران 
با تحريكات دش��منان را تحس��ين كردند. حضرت 
آيت الله خامنه اي صبح ديروز در ديدار بيش از هزار نفر 
از كارگران، اعضاي تش��كل هاي كارگري و مسوولان 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با تأكيد بر لزوم انجام 
شدن يك حركت محسوس براي ارتقاي سطح زندگي 
كارگران، جامعه كارگري و مقابله هوشيارانه كارگران با 
تحريكات دشمنان را تحسين كردند و فرهنگ سازي 
درباره »رابطه مستقيم درآمد و ثروت با كار و تاش« 
را نياز حقيقي كش��ور و جامعه خواندند. رهبر معظم 
انقاب اس��امي هدف از ديدار س��الانه با كارگران را 
برجسته ش��دن ارزش كارگر در جامعه برشمردند و 
افزودن��د: »كار« به علت تأمين ك��ردن همه نيازها و 
لوازم زندگي م��ردم و كش��ور، در واقع حيات جامعه 
است اما اگر كارگر نباشد، از كار و آثار آن و پيشرفت و 
شكوفايي كشور خبري نيست بنابراين ارزش كارگر، 
 ارزش حيات جامعه و زندگي مردم است. ايشان درك 
اهميت كار و كارگر را موج��ب تاش براي توليد كار 
حقيقي و مفيد دانستند و گفتند: نياز حياتي كشور و 
جامعه به كار، نياز كارگر به كار براي اداره زندگي، نياز 
روحي انسان به كار و تأثير كاماً محسوس كار در رفع 
و جلوگيري از بروز انواع فس��اد، نشان دهنده اهميت 
فراوان برنامه ريزي، سرمايه گذاري و اقدام براي توليد 

كار و اشتغال حقيقي است.
رهبر انقاب با استناد به آيات قرآن مجيد، به تبيين رابطه 
مس��تقيم درآمد و كار و ضرورت فرهنگ سازي در اين 
زمينه پرداختند و افزودند: از نگاه اسام، درآمد بايد ناشي 
از سعي و كار و تاش باشد؛ بنابراين پول ها و ثروت هاي 
بادآورده، واسطه گري، س��وداگري، دلال بازي، رشوه، 
ويژه خواري به علت ارتباط با فان شخص و رباخواري، 

مخالف منطق قرآني و دستور پروردگار است. 
ايش��ان وجود مصاديقي از مُترفين و انس��ان هاي غرق 
در ثروت و فس��اد و غ��رور در جامعه را ناش��ي از قطع 
ش��دن ارتباط درآمد با كار و تاش دانستند و افزودند: 
فرهنگ سازي در اين زمينه، كار بسيار دشوار و بلندمدت 
اما كاماً ضروري است و هر گام در مبارزه با فساد، گامي 

در ايجاد اين فرهنگ است.
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به فرمان بيست 
س��ال قبل خود درباره ضرورت مب��ارزه همه جانبه با 
اژدهاي هفت سر فساد گفتند: اگر از آن زمان، دولت ها 

و مسوولان اقدام مي كردند، امروز وضع بهتري داشتيم 
كه اميدواريم دولت و مجلس اين مبارزه را جدي دنبال 
كنند. ايشان نداش��تن جرأت مبارزه با مفسد داخلي 
را موجب س��لب ش��جاعت مبارزه ب��ا زورگويي هاي 
دشمن خارجي دانس��تند و افزودند: اگر مسوولي به 
عنوان مثال، جرأت مقابله با سوءاستفاده كنندگان از 
تجارت يا اعتبارات بانكي را نداشته باشد و با بدهكاران 
عمده بانكي مقابله نكند، در مقابل خواسته هاي دولت 
زورگويي مثل امريكا هم جرأت مقابله نخواهد داشت. 
بخش ديگري از سخنان رهبر انقاب به بيان وظايف 

مسوولان در قبال جامعه كارگري اختصاص داشت.
ايش��ان تعريف زبان��ي از كارگران را خ��وب اما ناكافي 
خواندند و به مس��وولان و كارآفرينان و سرمايه گذاران 
خاطرنش��ان كردند: ارتقاء زندگي كارگ��ر و اطمينان 
خاطرش به امنيت ش��غلي و چرخي��دن راحت چرخ 
زندگي، باعث افزايش كيفيت كار و محصول مي ش��ود 
بنابراين، هر تاشي براي ارتقاي زندگي كارگران، در واقع 

سرمايه گذاري براي سود بيشتر است.
حضرت آيت الله خامنه اي توليد را ستون فقرات كشور 
و كارگران را س��تون فقرات توليد برشمردند و گفتند: 
بخش مهمي از شعار امسال يعني رشد توليد، به جامعه 
كارگري مربوط مي شود و كارگران براي انجام وظايف در 
اين زمينه بايد با دلگرمي و اطمينان خاطر پاي كار بيايند.

»س��هم بري عادلانه از درآمد كار« نكته ديگري بود كه 
رهبر انقاب با تأكيد بر آن گفتند: سهم كارگر در ايجاد 

ارزش براي محصول بيش از عناصر و عوامل ديگر است، 
بنابراين ب��راي ايجاد ارزش بالا براي محصولات بايد در 
زمينه آموزش، مهارت آموزي و تجربه اندوزي كارگران 

برنامه ريزي جدي شود.
ايش��ان توجه به سهم كارگر را به معناي ناديده گرفتن 
س��رمايه گذار و ايجاد جبهه در مقابل آن ندانس��تند و 
خاطرنشان كردند: كارآفرين و كارگر هر دو به يكديگر 
احتياج دارند و بر خاف كمونيس��ت ها ك��ه با دروغ و 
ش��عارِ بدون عمل، به دنبال ايجاد فضاي جنگ و تضاد 
در روابط كار بودند، آنچه موجب تأمين س��هم عادلانه 
در روابط كار مي شود، انصاف، همراهي، همدلي و ناظر 

دانستن خدا است.
رهبر انق��اب در اين زمينه افزودن��د: البته در مواردي 
ابزار س��رمايه موجب تضييع حقوق كارگر مي شود كه 
جلوي آنها بايد گرفته شود، ضمن اينكه محدوديت هاي 
احتمالي س��رمايه گذار و كارآفرين هم بايد مورد توجه 
باشد. ايش��ان بالا بردن توانايي هاي كارگران را وظيفه 
خواندند و با اش��اره ب��ه روايتي كه »ظلم ب��ه كارگر را 
موجب نابودي همه اعمال خير و حرام شدن بوي بهشت 
مي داند«، گفتند: ظلم به كارگر فقط دس��تمزد ندادن 
نيس��ت بلكه اقدام نكردن در زمينه بيمه، بهداش��ت، 
آموزش، ابت��كار، مهارت افزايي، س��امت خانوادگي و 
امنيت شغلي نيز ظلم به كارگران است. حضرت آيت الله 
خامنه اي ۱۴ هزار ش��هيد جامعه كارگري را ۱۴ هزار 
پرچم افتخار در دس��ت كارگران خواندند و با اشاره به 

وفاداري كارگران به انقاب و نظام، افزودند: مهم ترين 
نشانه وفاداري جامعه كارگري به نظام، رفتار هوشمندانه 
آنها در اين چند دهه يعني ناكام گذاش��تن تاش هاي 
گروهك ها در اوايل انقاب براي زمين گير كردن نظام 
از طريق ب��ه تعطيلي كش��اندن كارگاه ها و همچنين 
ايستادگي هوشمندانه در مقابل تبليغات انبوه بدخواهان 
خارجي براي قرار دادن جامعه كارگري در مقابل نظام 
است. ايش��ان هوش��ياري و تأثيرناپذيري كارگران از 
تحريكات بيگان��گان را »جهاد بزرگ جامعه كارگري« 
خواندند و تأكيد كردند: تا امروز نتوانستند و بعد از اين 
نيز به حول و قوه الهي نخواهند توانست جامعه كارگري 
را در مقاب��ل نظام قرار دهند. رهبر انقاب در عين حال 
برخي اعتراض ها در محيط كارگري از جمله اعتراض به 
تأخير در پرداخت حقوق ها يا واگذاري هاي غلط و فاسد 
را بجا دانستند و گفتند: اين اعتراض ها در واقع كمك به 
دولت و نظام و آگاه كردن آنها است و در اين موارد نيز هر 
جا دستگاه هاي مسوول مانند قوه قضاييه وارد شدند، 
ديدند كه حق با كارگران است. ايشان در همين زمينه 
افزودند: خوشبختانه در همه قضاياي اعتراضي، جامعه 
كارگري با مرزبندي و اعام مرزبندي با دشمن و تأكيد 
بر همراهي و رفاقت با نظام نگذاشته است بدخواهان از 
اعتراض و تجمع سوءاس��تفاده كنند. حضرت آيت الله 
خامن��ه اي در بيان نكته اي ديگر، ايجاد اش��تغال براي 
جوانان تحصيل كرده اما بيكار يا داراي مشاغل نامربوط و 
همچنين جواناني را كه اساساً به دنبال تحصيل و اشتغال 
نيس��تند، ضروري خواندند و گفتند: همه اين جوانان 
س��رمايه هاي كشور هس��تند و صاحبنظران سياسي، 
اقتصادي و اجتماعي بايد براي جلوگيري از معطل ماندن 

اين سرمايه ها به دولت كمك فكري كنند.
ايشان همچنين گزارش وزير كار را حاوي نكات مهمي 
دانستند و با اشاره به س��وابق خوب آقاي مرتضوي در 
مسووليت هاي قبلي و ضرورت پيگيري برنامه هاي اعام 
ش��ده، گفتند: بايد در اعام هرگونه آمار به خصوص در 
موارد مهمي همچون اشتغال، مسكن و بيمه دقت كامل 
كرد تا برخاف برخي دولت هاي قبلي، همه  آمارهاي ارايه 

شده دقيق و بدون مسامحه و سهل انگاري باشد.
در ابتداي اين ديدار، مرتضوي وزي��ر تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي به بيان گزارشي از برنامه ها و فعاليت هاي اين 
وزارتخانه از جمله در زمينه ايجاد اش��تغال، آموزش و 
مهارت افزايي كارگران، توسعه بخش تعاوني، افزايش 
حمايت از مددجويان، گس��ترش تأمي��ن اجتماعي و 

حمايت هاي بيمه اي پرداخت.
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رهبر انقلاب در دیدار ریيس جمهور عراق:

حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقاب اسامي 
عصر ديروز در ديدار آقاي عبداللطيف رشيد، رييس جمهور 
عراق و هيات همراه با تاكيد بر اينكه پيشرفت، سعادت، 
اس��تقال و اعتاي عراق براي جمهوري اسامي ايران 
بسيار مهم است، گفتند: گسترش همكاري هاي دوجانبه 
و اجرايي شدن توافق هاي انجام شده، به نفع هردو كشور 
است. ايشان افزودند: جمهوري اسامي ايران در كنار عراق 
و آرزوي ما پيشرفت عراق اس��ت. رهبر انقاب اسامي 
لازمه گسترش همكاري ها را پيگيري جدي توافق هاي 
انجام ش��ده به ويژه توافق هاي امنيتي و اقتصادي اخير 
دانستند و خاطرنشان كردند: گسترش روابط ميان ايران 
و عراق و تعميق آن، دشمنان قوي دارد و اگر پيوندهاي 
تاريخي و اعتقادي مستحكم ميان دو كشور وجود نداشت، 
وضعيت روابط شايد به شرايط دوران صدام باز مي گشت. 
حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به بزرگواري مردم عراق 
در پذيرايي از زايران ايران��ي در ايام اربعين و غير اربعين 
به رغم هشت سال جنگ ميان دو كشور گفتند: معناي 
چنين پديده بسيار مهمي اين است كه عوامل اتحادي 
ميان دو ملت و دو كش��ور وجود دارد كه عوامل سياسي 
خارجي نمي توانند بر آنها اثر بگذارند، بنابراين بايد از اين 
فرصت در جهت تعميق بيشتر روابط استفاده شود و براي 
استمرار آن نيز مراقبت و هوشياري جدي وجود داشته 
باشد. ايش��ان با ابراز رضايت از وضعيت موجودِ حكومت 
و دولت عراق، آن را نتيجه اتحاد مردم و گروه هاي عراقي 
برشمردند و خاطرنشان كردند: عراق داراي شخصيت ها و 
فكرهاي خوب و جوانان پرانگيزه و پرتحركي است كه بايد 
از اين ثروت ملي اس��تفاده و زمينه هاي اين اتحاد حفظ 
شود. رهبر انقاب اسامي با تاكيد بر اينكه امريكايي ها 
دوست عراق نيستند، افزودند: امريكايي ها با هيچ كس 
دوستي ندارند و حتي به دوستان اروپايي خود هم وفادار 
نيستند. حضرت آيت الله خامنه اي تاكيد كردند: حتي 
حضور يك امريكايي هم در عراق زياد است. در اين ديدار 
كه حجت الاسام والمسلمين رييسي، رييس جمهور نيز 
حضور داش��ت، آقاي عبداللطيف رشيد، رييس جمهور 
عراق با ابراز خرس��ندي فراوان از دي��دار با رهبر انقاب 
اس��امي گفت: روابط ما با جمهوري اسامي ايران، يك 
روابط مستمر و مستحكم و در ابعاد و زمينه هاي مختلف 
است. وي با اشاره به ديدارها و گفت وگوهاي خود با مقامات 
ايران افزود: تمام تاش عراق تعميق روابط با ايران و اجرايي 
كردن برخي مس��ائل باقيمانده ميان دوكش��ور است. 
رييس جمهور عراق همچنين از كمك ها و حمايت هاي 
دولت و ملت ايران در دوران هاي مختلف به ويژه در مبارزه 

با تروريسم قدرداني كرد.

اراده ايران و عراق 
بر توسعه مناسبات است 

رييس جمهوري اسامي ايران گفت كه تفاهم امنيتي 
دو كشور ايران و عراق برقرار بوده و كوچك ترين ناامني 

در هر نقطه از عراق، ناامني در ايران محسوب مي شود.
سيد ابراهيم رييسي در نشست خبري با رييس جمهور 
عراق اظهار كرد: مذاك��رات خوبي بين ما در حوزه هاي 
مختلف انجام شد. در حوزه سياسي اقتصادي و تجاري 
فرهنگي بين ما مناس��بات خوبي رقم خورده و اراده دو 
كشور بر توسعه مناسبات اس��ت . وي افزود: روابط بين 
دو كشور ايران و عراق روابط مثل ساير كشورها نيست، 
بلكه خاص و ويژه و راهبردي است. سطح روياژ تجاري 
و اقتصادي بيش از۱۰ ميليارد دلار است ولي مي تواند 
به سطح بيشتري ارتقا يابد. اراده دو كشور بر ارتقاي اين 
سطح است. رييس��ي بابيان اينكه »روابط دو كشور در 
حوزه مسائل زيرساخت، و آب برق و انرژي ادامه مي بايد 
تا نيازهاي موجود كاما مرتفع گ��ردد«، تصريح كرد: 
تفاهم امنيتي دو كشور برقرار بوده و كوچك ترين ناامني 
در هر نقطه از عراق، ناامني در ايران محسوب مي شود. 
امنيت عراق و مرزها براي ما اهميت دارد و تفاهم امنيتي 
دو كشور نه تنها به امنيت دو كشور بلكه به امنيت منطقه 
كمك مي كند. وي تاكيد كرد: ما ب��ه همان ميزان كه 
مذاكرات كشورهاي منطقه را مهم و كارساز مي دانيم، 
حضور بيگانگان را در منطقه مفيد نمي دانيم و حضور 
امريكايي ها را مخل براي امنيت منطقه مي دانيم. ارتباط 
ما با عراق و كشورهاي منطقه با نگاه به منافع مشترك 
است اما امريكا دنبال منافع خود هستند نه منافع مردم 
ايران و عراق و كشورهاي منطقه.حتما روابط خوب ايران 
و عراق به همكاري هاي منطقه اي و بين المللي خواهد 
انجاميد. رييس جمهور با بيان اينكه »ايران در خط مقدم 
مبارزه با مواد مخدر قرار دارد«، اظهار كرد: ما در اين راه 
شهداي زيادي تقديم كرده ايم. من روزي به كشورهاي 
اروپايي گفتم اگر اي��ران جلو مواد مخدر را نمي گرفت، 
تمام اروپا را مواد مخدر برداشته بود؛ بنابراين شما بايد 
قدردان ايران باش��يد. ايران كارنامه درخش��اني در اين 
زمينه دارد. كشورهاي منطقه حتما بايد همكاري واقعي 
در برابر جرايم س��ازمان يافته و تج��ارت مواد مخدر به 
صورت سازمان يافته داشته باشند. بارها به سازمان ملل 
كه وظيفه حمايت از مبارزه با مواد مخدر دارد گفته ايم 
كه حمايت شما در حد سخن و تشكر از ايران بوده است 
در حالي كه حمايت واقعي نياز اس��ت. از اينكه عراق در 
زمينه مبارزه با مواد مخدر مصمم است، خرسنديم. ما 
در اين زمينه به همكاري بيشتري نيازمنديم. رييسي 
در پايان با اش��اره به اينكه »كشورهاي منطقه نسبت 
به ذخاير آبي حقوقي دارن��د كه همه بايد به آن پايبند 
باشند«، گفت: ما نس��بت به حقابه ايران تاكيد داريم و 
معتقديم حقابه كشورهاي متطقه بايد محترم شناخته 
شود. ما بر بهره برداري از اروند تاكيد داريم و حقابه عراق 
نيز براساس معاهداتي كه از سابق ميان دو كشور ايران و 
عراق وجود دارد، همچنان مورد استناد بوده و اين حقابه 
محفوظ است و كشورهاي منطقه بايد به آن پايبند باشند 
تا اشكالي در استفاده از اين حقابه رخ ندهد. در نشست با 
رييس جمهور عراق، قرار شد كه مذاكرات وزراي نيروي 
ايران و آب ع��راق ادامه يابد تا مس��ائل فني، حقوقي و 
مديريتي حل شود. در اين جهت همه نوع همكاري را با 

عراق خواهيم داشت.

مبلغ يارانه با استفاده از 
كالابرگ افزايش مي يابد؟

قرار است رقم يارانه نقدي ۱۴۰۲ براي ۵ دهك پايين 
جامعه افزايش پيدا كند. همچنين زمان برداشت يارانه 
اين اف��راد نيز كاهش پيدا مي كند. در ادامه ش��رايط و 
مراحل ثبت درخواست براي افزايش يارانه نقدي امسال 
را توضيح خواهيم داد. طرح كالابرگ الكترونيك از ۱۵ 
اسفندماه در سراسر كشور اجرا شد كه طبق آمارهاي 
رسمي مورد استقبال دهك هاي پايين جامعه قرار گرفته 
اس��ت، بنابراين وزارت كار، سازمان هدفمندي يارانه و 
وزارت اقتصاد تصميم گرفتند طرح افزايش يارانه نقدي 
۱۴۰۲ را از طريق كالابرگ الكترونيك اجرا كنند. طبق 
قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارتخانه هاي ياد شده وظيفه دارند 
تا پايان ارديبهش��ت ماه آيين نامه مربوط به طرح هاي 
تش��ويقي يارانه كه درحال حاضر مربوط به كالا برگ 
الكترونيكي است را تدوين كنند. طبق اعام مسوولان ۵ 
دهك پايين درآمدي جامعه در الويت بهره مندي از اين 
طرح هاي تشويقي هستند. احتمال دارد همزمان با واريز 
يارانه نقدي ارديبهشت، فاز اول اين طرح تشويقي كه 
مربوط به افزايش رقم يارانه نقدي ۱۴۰۲ مي شود اجرا 
شود. مطلق، معاون نوآوري و توسعه خدمت شركت 
فارا گفته است كه هنوز رقم افزايش يارانه مشخص 
نشده و بر سر آن كش وقوس هايي وجود دارد. اما به 
عنوان مثال اگر فردي در دهك سوم يارانه ۴۰۰ هزار 
توماني مي گيرد عاوه براين ۴۰۰ هزار تومان دريافتي، 
مبلغي نيز مازاد در اختيار خواهد داشت تا بتواند از 

طريق كالابرگ الكترونيكي كالاي بيشتري بخرد. 

جزييات ثبت نام افزايش
يارانه نقدي ۱۴۰۲ 

اگر جزو ۵ دهك پايين جامعه هستيد، شرط افزايش 
يارانه نقدي ۱۴۰۲ شما استفاده از كالا برگ الكترونيكي 
https: //shoma. است. پس بايد به نشاني اينترنتي

sfara.ir/ مراجعه كنيد و اپليكيش��ن ش��ما را نصب 
كنيد و اطاعات درخواس��تي كه مربوط به سرپرست 
خانوار است را كامل كنيد. همزمان با اجراي طرح هاي 
تش��ويقي، رقم يارانه تان از طريق شارژ مازاد كالا برگ 
افزايش پيدا مي كند. متقاضيان ك��ه در طرح افزايش 
يارانه نقدي ۱۴۰۲ از طريق كالا برگ شركت  مي كنند، 
مي توانند با رقم يارانه خود يك ماه زودتر خريد كنند. 
براي مثال مي توانيد در ارديبهشت ماه تمام مبلغ يارانه 
خردادماه را )به شرط استفاده از كالابرگ الكترونيكي( 
كالاهاي اساسي بخرند. گفتني است تمام افراد مشمول 
دريافت يارانه مي توانند اپليكيشن شما را نصب كنند 
و از كالابرگ الكترونيكي اس��تفاده كنند، اما قرار است 
تنها رقم اعتبار ۵ دهك پايين جامعه افزايش پيدا كند. 
يارانه ارديبهشت ۱۴۰۲ از ساعت ۲۴ روز چهارشنبه ۲۰ 
ارديبهشت ماه قابل برداشت است. استفاده از اين اعتبار 
كاما اختياري است، درصورت عدم استفاده از مزاياي 
خريد اعتباري، همانند قبل مي توانيد به صورت نقدي در 
تاريخ واريز يارانه نقدي، آن را برداشت نماييد. خير، تنها 
با مراجعه به فروشگاه هاي مجاز كه در برنامه كاربردي 
»ش��ما« )فارا( يا س��ايت shoma.sfara.ir معرفي 
ش��ده اند، مي توان خريد اعتباري را انجام داد. ۱۰ قلم 
كالاي اساسي شامل شير و ماست كم چرب، پنير سفيد، 
گوشت سفيد )مرغ(، تخم مرغ، روغن مايع، ماكاروني، 
قند، شكر و برنج مي باشد. براي مشاهده جدول كالاهاي 
اساس��ي مي توانيد به برنامه كاربردي »شما« )فارا( يا 
سايت shoma.sfara.ir مراجعه نماييد. با استفاده 
از كليه كارت هاي بانكي كه متعلق به سرپرست خانوار 
بوده و با مراجعه به فروشگاه هاي مجاز مي توانيد از خريد 
اعتباري استفاده نماييد. ميزان و مانده اعتبار از دو طريق 
قابل مشاهده است: از طريق شماره گيري كد دستوري 
#۲۸٭۷۸۸٭ و با استفاده از برنامه اپليكيشن شما )فارا( .

لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
به مجلس ارسال شد

معاون پارلماني رييس جمهور با اعام خبر ارسال 
لايحه دو فوريتي تشكيل وزارت بازرگاني، وظايف 
و ماموريت هاي اين وزارتخانه را تشريح كرد. سيد 
محمد حس��يني معاون رييس جمه��ور در امور 
مجلس با اش��اره به اهتمام و تاكيد دولت مبني بر 
تش��كيل وزارت بازرگاني اظهار داشت: دولت در 
راس��تاي تس��ريع در اقدامات مربوط به نظارت و 
ساماندهي امور مرتبط با حوزه بازرگاني و تنظيم 
ب��ازار كالا و خدمات و حمايت از مردم در ارتباط با 
بازرگاني داخلي از طريق بهس��ازي و اصاح نظام 
اداري در ابعاد تش��كيات و سازماندهي و ساختار 
اداره امور كشور و با هدف اصول ارتباط، پيوستگي، 
همبستگي و تجانس وظايف و لزوم چابك سازي 
و افزايش تحرك دس��تگاه هاي مسوول با رعايت 
اصل عدم توسعه تش��كياتي در دولت، لايحه دو 
فوريتي تشكيل وزارت بازرگاني را به مجلس تقديم 
كرد. وي با اش��اره به اقدامات دولت براي تشكيل 
وزارت بازرگاني از ابتداي تشكيل دولت سيزدهم 
خاطرنشان كرد: با عنايت به اعام رييس كميسيون 
اجتماع��ي مجلس در جلس��ه مش��ترك دولت و 
مجلس مبني بر آمادگي مجلس شوراي اسامي 
براي نهايي كردن طرح تش��كيل وزارت بازرگاني 
و موافقت قبل��ي دولت با طرح نمايندگان مجلس 
در اي��ن خصوص و عدم اقدام منج��ر به نتيجه در 
اين زمينه، لايحه ايجاد سازمان بازرگاني و تنظيم 
بازار به مجلس تقديم گرديد اما با توجه به مخالفت 
مجل��س با دو فوريت لايحه و ع��دم تطابق فرايند 
رسيدگي عادي به آن با اقتضائات و شرايط تنظيم 
بازار در وضعيت موجود كه عما به منزله مخالفت 
با اصل لايحه مزبور تلقي مي گرديد و در راس��تاي 
ضرورت ايجاد هم افزايي و همكاري ميان دولت و 
مجلس به دنبال نامه رييس مجلس شوراي اسامي 
به رييس جمهور، لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني 

در هيات وزيران تصويب و به مجلس ارايه گرديد.

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از كارگران تاكيد كردند

مذاكره حقوقي، شاید مقدمه احياي برجام

ارتقاي زندگي كارگر،  ارتقاي  وضع كشور است

سيگنال جديد تهران براي مذاكره مستقيم با امريكا؟
در شرايطي كه حدود ۴۰ روز از آغاز ۱۴۰۲ گذشته، هنوز 
ايران و كشورهاي غربي، اظهارنظر دقيقي درباره سرنوشت 
تحريم ها مطرح نكرده اند و مشخص نيست كه آيا اساسا 
بازگشت به برجام هنوز جز گزينه هاست يا دو طرف به ديگر 

مسائل فكر مي كنند.
از زم��ان روي كار آمدن بايدن در كاخ س��فيد، مذاكرات 
غيرمس��تقيم ايران و امريكا براي احياي برجام آغاز شد 
و حتي در ماه ه��اي پاياني دولت روحاني اعام ش��د كه 
مي توان شانسي براي احياي برجام قائل بود، موضوعي كه 
در نهايت به نتيجه نرسيد و روحاني در صحبت هاي اخير 
خود، مصوبه هسته اي مجلس را عامل به نتيجه نرسيدن 

مذاكرات اعام كرد.
در آغاز دولت رييسي نيز دو طرف مذاكرات خود را ادامه 
دادند و حتي در دوره هايي اعام شد كه شانس توافق 
بسيار بالا رفته است اما هر بار به دلايلي كه جزييات آن 
بيرون نيامد، امضاي احياي برجام نهايي نشد و البته 
دو طرف يكديگر را مقصر به توافق نرسيدن دانستند. در 
ماه هاي گذشته، دولت هاي غربي و به طور خاص امريكا 
اعام كرده اند كه ديگر مذاكرات هسته اي را به عنوان 
اولويت دنبال نمي كنند و ب��ا ادبياتي ديگر وارد عمل 
ش��ده اند، با اين وجود مقامات وزارت خارجه چند بار 
اعام كردند كه پيام هايي ميان دو طرف در اين مدت 

نيز جابه جا شده است.
با وجود آنكه فعا مذاكره اي وجود ندارد اما مقامات دولت 
بايدن، همچنان مي گويند كه ديپلماسي را بهترين گزينه 
براي رفع موضوع هس��ته اي ايران مي دانند. ودانت پاتل، 
معاون سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در يك نشست 
خبري كه مش��روح آن در وبگاه وزارت امور خارجه امريكا 
منتشر شده است، درباره موضوع تبادل زندانيان با ايران 
و روسيه مدعي ش��د: ما بارها از روسيه و ايران خواسته ايم 
شهروندان امريكايي را كه به طور غيرقانوني زنداني شده اند 
آزاد كن��د اما انتخاب مس��كو و ته��ران بي توجهي به اين 

درخواست ها بوده است.
او با اش��اره به تحريم هاي اخير امريكا عليه ايران و روسيه 
در اي��ن زمينه، گفت ك��ه امريكا به تاش ه��اي بي وقفه 
براي اطمينان يافتن از آزادي شهروندان امريكايي كه به 
ادعاي وي گروگان گرفته شده يا به طور غيرقانوني زنداني 
شده اند، ادامه مي دهد و آنها را دوباره نزد خانواده هايشان 

باز مي گرداند.
وي افزود: اقدامات ديروز يكي از ابزارهايمان اس��ت. ما هر 
كاري لازم باش��د، براي بازگردان��دن امريكايي ها به خانه 

انجام خواهيم داد.
پاتل در پاسخ به اينكه آيا اخيرا حركتي در راستاي توافق بر 
سر تبادل زندانيان با ايران انجام شده است يا نه، بيان كرد: 
متاسفانه هيچ مطلب جديدي براي گفتن در اين باره ندارم. 
ما به پافشاري مس��تقيم جهت آزادسازي شهروندانمان 
در اي��ران ادامه مي دهيم . اين موضوعي اس��ت كه به طور 
مستقيم درباره آن ارتباط برقرار مي كنيم و مستقيما آن 

را مطرح مي كنيم و اميدواريم كه به زودي از آنها استقبال 
كنيم. اظهارات پاتل در حالي مطرح مي شود كه مقامات 
ايران گفته اند موضوع تبادل زندانيان امريكايي را موضوعي 
جدا از مسائل ديگر مورد بحث ميان دو كشور مي دانند و 
آماده رايزني و نهايي كردن يك توافق در اين زمينه هستند.

معاون سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در پاسخ به اينكه 
با توجه به تاش برخي قانون گذاران امريكايي براي س��د 
كردن راه دولت اين كشور در مسير احياي توافق هسته اي 
)برجام( از طريق تصويب برخي لوايح، روند احياي توافق 
هس��ته اي در مذاكرات وين كه در حال حاضر با وقفه اي 
چندماهه روبروست، آيا انجام ش��دن يك توافق نزديك 
اس��ت، گفت: رييس جمهور و وزير امور خارجه نسبت به 
اينكه هيچگاه به ايران اجازه دست يابي به يك ساح اتمي 
داده نشود، كاما متعهد هستند. ما همچنان بر اين باوريم 

كه ديپلماسي بهترين راه دست يافتن به اين هدف است.
پاتل در ادامه اشاره كرد كه امريكا در اين زمينه به تعامل و 

همكاري با شركا و متحدان خود ادامه مي دهد.
خودداري اين مقام امريكايي از ارايه پاس��خي ش��فاف به 
اين س��وال در حالي اس��ت كه ناصر كنعاني، سخنگوي 
وزارت امور خارجه ايران در نشست خبري اخيرش درباره 
مذاك��رات برجامي گفت كه »جمهوري اس��امي ايران 
هيچگاه ميز مذاكره را ترك نكرده است و آمادگي خود را 
براي جمع بندي مذاكرات رفع تحريم ها اعام كرده است و 
بر اساس پيش نويس رد و بدل شده ايران اعام كرده است 
كه حاضر است كه در كوتاهترين زمان ممكن جمع بندي 

مذاكرات انجام شود.«
او با بيان اينكه از خطوط قرمز خود و منافع ملي عقب نشيني 
نمي كنيم و بر اين موضوع تاكيد داريم كه بايد همه طرف ها 
به تعهدات خود پايبند باشند، تصريح كرد: در اين چارچوب 
در صورتي كه طرف مقابل آمادگي لازم را از خود نشان دهد 
زمينه براي بازگشت س��ريع و زودهنگام به ميز مذاكرات 

جهت جمع بندي مذاكرات وجود دارد.
دونالد ترامپ، رييس جمهور پيشين امريكا در سال ۲۰۱۸ 
با تشويق بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستي 
و سياس��ت مداران تندروي امريكا، با مطرح كردن ادعاي 
وجود اهداف نظامي در برنامه هسته اي ايران و حمايت آن 
از تروريسم، توافق هسته اي را توافقي ناقص تلقي كرد و از آن 
خارج شد. او عليرغم بازگرداندن تحريم هاي پيشين امريكا 
عليه ايران، تا آخرين روزهاي رياست جمهوري اش به اعمال 

تحريم هاي جديد عليه ايران ادامه داد.
دولت جو بايدن با به قدرت رس��يدن در امريكا در س��ال 
۲۰۲۱، اعام كرد كه موضوع احياي توافق هسته اي را در 
اولويت سياست خارجي اش قرار داده است و وارد مذاكرات 
غيرمستقيم با ايران در وين شد. اين مذاكرات بدون در بر 
داشتن نتيجه اي ملموس، به دليل برخي مسائل حل نشده، 
نزديك به يك س��ال است كه با وقفه روبروست. اخيرا نيز 
دولت امريكا با ادعاي حمايت نظامي ايران از روس��يه در 
جنگ اوكراين و ادعاي »نقض حقوق بش��ر« اعام كرده 

است كه موضوع احياي توافق هسته اي در دستور كار آن 
قرار ندارد اما همچنان ديپلماسي را بهترين راه رسيدگي به 

اين موضوع مي داند.
 مقامات اي��ران تاكيد كرده اند در صورتي ك��ه غرب اراده 
سياسي لازم را نشان دهد، آماده رسيدن به »توافقي خوب« 

در وين كه در راستاي منافع ملي ايران باشد، است.
آخرين موضع اي��ران اما نه از ط��رف وزارت خارجه كه از 
س��وي معاون حقوقي رييس جمهور مطرح شده است. 
معاون حقوقي رييس جمهور گفت: بهترين راه براي تعيين 
خسارات ايران ناشي از اقدامات امريكا عليه ايران، مذاكرات 
حقوقي بين اي��ران و امريكا در ديوان رس��يدگي به حل 

اختافات دو كشور است.
محم��د دهق��ان درب��اره پيش��نهاد معاون��ت حقوقي 
رياست جمهوري براي مذاكرات ايران و امريكا براي جبران 
خسارات ايران، اظهار كرد: مذاكراتي هنوز انجام نشده است 
بلكه ما فقط در اين زمينه به دولت پيش��نهاد داده ايم. در 
موضوع خسارات وارده به ايران، طبق راي ديوان بين المللي 
دادگس��تري لاهه بايد در طول دو سال مذاكرات، ميزان 

خسارات تعيين شود.
وي ادامه داد: بر اين اس��اس پيشنهاد ما اين است كه اين 
مذاكرات حقوقي در ديوان رسيدگي به اختافات ايران و 
امريكا كه از ۴۰ سال پيش در لاهه تشكيل شده است، دنبال 
شود. آنجا سه داور از طرف ايران، سه داور از طرف امريكا و 
سه داور هم داور وسط حضور دارند كه اين داوران وسط را 
ديوان عالي كشور هلند تعيين مي كند. يك نماينده ما در آن 
ديوان داريم و يك نماينده هم امريكا دارد. معاونت حقوقي 
رييس جمهور افزود: بهترين راه براي اين مذاكرات حقوقي، 
مذاكره بين نماينده ما و امريكا در همان ديوان است چون 
جاي آن مشخص است و يك موضوع نهادينه شده است و 
نياز به تشكيات جديد ندارد. در اين سال ها هم مذاكراتي 
بين طرفين در موضوعات��ي از جمله موضوعات حقوقي، 
دعاوي و خسارات انجام شده است. اين مذاكرات به صورت 
طبيعي تا الان انجام شده است. دهقان در پايان گفت: ما 
پيشنهاد شفاهي خود را به دولت داده ايم و پيشنهاد كتبي 
را هم مي دهيم و فكر نمي كنم كسي مخالفت داشته باشد.

اين صحبت ها در حالي مطرح شده كه در ماه هاي گذشته 
رابطه ايران و اروپا نيز مانند گذشته نبوده و اخيرا اين اتحاديه 
به تاييد حكم يك ايراني – آلماني اعتراض كرده اس��ت. 
نماينده عالي اتحاديه اروپا با صدور بيانيه اي به تاييد حكم 

اعدام سركرده گروهك تروريستي تندر، اعتراض كرد.
نماينده عالي اتحاديه اروپا روز جمعه )۸ ارديبهش��ت( با 
صدور بيانيه اي اعام كرد كه اين اتحاديه قويا تصميم دادگاه 
عالي ايران مبني بر اعدام »جمشيد شارمهد« را محكوم 
مي كند. نماينده عالي اتحاديه اروپا خواست تا ايران از اعدام 
شارمهد خودداري كند و بدون تاخير حقوق اساسي وي 
ذيل قوانين بين المللي را مهيا كند. در انتهاي بيانيه ، نماينده 
عالي اتحاديه اروپا نسبت به وضعيت تبعه هاي اتحاديه اروپا 

كه در ايران زنداني هستند عميقا ابراز نگراني كرده است.

س��خنگوي قوه قضاييه ظهر چهارش��نبه از تاييد حكم 
اعدام جمش��يد ش��ارمهد در ديوان عالي كشور خبر داد. 
روابط عمومي ديوان عالي كشور نيز در اين باره اعام كرد:  
»دادنامه جمشيد شارمهد سركرده گروهك تروريستي 
تندر به اس��تناد بند الف ماده ۴۶۹ قانون آيين دادرس��ي 

كيفري در ديوان عالي كشور ابرام شد.«
در رأي ش��عبه ديوان عالي كش��ور آمده است؛ در لايحه 
فرجام خواهي، دلي��ل و مدركي كه موجبات نقض رأي را 
فراهم آورد وجود ندارد و دادنامه محكوم عليه مطابق دلايل 
موجود در پرونده و طبق قانون صادر ش��ده اس��ت. شنبه 
يازدهم مرداد سال ۱۳۹۹ خبري در رسانه ها منتشر شد 
كه حاكي از دس��تگيري جمشيد شارمهد سركرده گروه 
تروريستي تندر توسط وزارت اطاعات بود. در پرونده اين 
گروه جنايت هاي بسياري مانند بمب گذاري در حسينيه 
سيدالشهداي ش��يراز و قصد انفجار سد س��يوند شيراز 
مشاهده مي شود كه در اين ميان بمب گذاري در حسينيه 
سيدالشهداي شيراز حادثه اي خون بار است كه افراد بي گناه 

بسياري در آن به شهادت رسيدند.
در كنار آن، تقابات غيرمستقيم ايران و امريكا نيز همچنان 
ادامه دارد. خبرگزاري رويترز به نقل از سه منبع ادعا كرد كه 
ايالات متحده طي روزهاي اخير، نفت ايران در يك نفتكش 
در دريا را توقيف كرده است. اين خبرگزاري همچنين به 
نقل از يك شركت امنيت دريايي، ادعا كرد كه ايران پس از 

اين اتفاق، اقدام به توقيف يك نفتكش كرده است.
اين شركت همچنين عنوان كرد كه اقدام امريكا پنج روز 
پيش از توقيف كش��تي در درياي عمان توسط ايران رخ 
داده است. همچنين فاننشيال تايمز در اين باره نوشت كه، 
محموله نفت ايران پيش از اينكه توسط امريكا توقيف شود 
در مس��ير به مقصد خود در چين بوده است. بر اثر تصادم 
يك فروند كشتي ناشناس با يك شناور ايراني در آب هاي 
خليج فارس كه منجر به مفقود شدن دو نفر و زخمي شدن 
چند تن ديگر از خدمه اين ش��ناور شد، كشتي ناشناس 
بر خاف مقررات بين المللي مبني بر كمك به ش��ناور و 
مصدومان، اقدام به فرار از خليج فارس نمود كه بافاصله 
پس از درخواست از سوي مركز تجسس و نجات دريايي 
)MRCC(، نيروي دريايي ارتش جمهوري اسامي ايران 
در قالب مركز بين المللي امنيت دريايي مستقر در چابهار 
اقدام به رهگيري، شناسايي و توقيف كشتي ناشناس در 
درياي عمان كرد. در اين عمليات ناوشكن بايندر نيروي 
دريايي ارتش با حكم قضايي، كشتي متخلف را كه با پرچم 
جزاير مارشال در حال فرار بود، توقيف و به آب هاي ساحلي 

جمهوري اسامي ايران هدايت كرد.
با وجود تمام اين مسائل، ش��ايد صحبت اخير معاون 
رييسي، سيگنالي جديد براي آغاز مذاكرات مستقيم 
ميان دو طرف باشد كه مي تواند مقدمات مذاكره از مسائل 
حقوقي به احياي برجام را فراهم كند، موضوعي كه البته 
تاييد آن تنها از سوي مقامات بلندپايه دو كشور، مي تواند 
كار را از حد يك پيشنهاد به طرحي رسمي تبديل كند. 

استقلال عراق براي جمهوري 
اسلامي ايران بسيار مهم است



ايران با دارا بودن ح��دود ۳۳ هزار ميليارد متر مكعب 
ذخاير گاز قابل اس��تحصال، ۱۷ درصد از ذخاير گازي 
جه��ان را به خود اختصاص داده و بالاتر از قطر و قبل از 

روسيه داراي دومين ذخاير گازي جهان است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« آمار و ارقام موجود در زمينه 
ذخاير گازي كشورمان اين تصور را در بين عموم مردم به 
وجود آورده است كه ما دارنده منابع انرژي پايان ناپذير 
هس��تيم و هر چقدر بخواهيم مي توانيم از آن استفاده 
كنيم. به عبارت ديگر، اين حاشيه امن به ايجاد تصوري 
غلط در جامعه منجر شده است. شايد همين تصور باعث 
شد كه ما در سال ۲۰۲۱ برابر با كشور هاي انگلستان، 
ايتاليا و آلمان گاز مصرف كنيم. در اين سال ۶۰ ميليارد 
متر مكعب بيش��تر از كانادا و مكزيك مصرف داشتيم. 
همچنين ما ۱۵۰ درصد مصرف كل امريكاي مركزي و 
جنوبي از گاز استفاده كرديم و ۱۲۰ ميليارد متر مكعب 
بيشتر از كل قاره آفريقا مصرف داشتيم. مصرف ما در 
اين س��ال ۴ برابر هند و ۶۴ درصد مصرف كشور چين 
بود. اين واقعيات نشان دهنده بالا بودن مصرف انرژي 

در كشور ماست. 
واقعيت اين اس��ت كه توليد گاز پروس��ه اي طولاني و 
هزينه بر دارد. تا وقت��ي گاز از زير زمين به خانه هاي ما 
مي رس��د، هزينه زيادي توس��ط دولت از خزانه اي كه 
متعلق به مردم است، صرف مي شود. بنابراين، مصرف 
بي رويه انرژي به معناي سوزاندن پول ملي است! از سوي 
ديگر، از محل مديريت مص��رف مي توانيم به صادرات 
گاز مازاد بپردازيم كه به معناي كسب درآمدهاي ارزي 
براي كشور است. از اين منظر نيز مصرف نادرست گاز به 

معناي سوزاندن درآمدهاي ارزي و دلار است!
آگاه س��ازي م��ردم در مورد لزوم مص��رف صحيح گاز 
هم��واره در رس��انه ها و محافل مختلف م��ورد توجه 
قرار گرفته اس��ت. اما تاكنون اين تلاش ها نتيجه قابل 
توجهي به دنبال نداشته است. به نظر مي رسد، اعمال 
طرح هايي در راس��تاي فرهنگ س��ازي بدون در نظر 
گرفتن سياس��ت هاي قيمتي نمي تواند ما را به نتيجه 
مورد نظر برساند. به همين دليل، لازم است از اهرم هاي 
قيمت��ي و اقتصادي براي رهنمون كردن مش��تركان 
خانگي به مديريت مصرف شان استفاده كنيم. بررسي 
دقيق ساختار مصرف مشتركين گاز طبيعي در بخش 
خانگي نشان مي دهد كه عمده مردم مصرفي مناسب 
و در چارچوب الگوي مصرف دارند. اين در حالي است 

كه اقليت مطلقي شامل كمتر از ۳ درصد از مشتركين 
مصارف نامتعارف��ي را به ثبت مي رس��انند. به طوري 
كه ميانگين مصرفي آنان ۵ برابر بيش��تر از مشتركين 
كم مصرف است. با توجه به اين واقعيات مي توان گفت 
كه اعمال روش تعرفه گ��ذاري پلكاني بهترين راهكار 
براي مديريت مصرف در بخش خانگي به شمار مي رود.

ب��ه گفت��ه كارشناس��ان، تعرفه گ��ذاري پلكاني جزو 
معقول تري��ن روش ها براي ايجاد انگي��زه در خانوارها 
به منظور مص��رف صحيح انرژي اس��ت. در اين روش 
مشتركان با مصرف پايين مورد تشويق قرار مي گيرند و 
هزينه گاز مصرفي شان با قيمت هاي يارانه اي محاسبه 
مي شود و بنابراين از حمايت هاي دولتي بيشتر بهره مند 
مي ش��وند. اما هر چه ميزان مصرف خانوارها افزايش 
مي يابد، هزينه گازش��ان با قيمت بالاتري محاس��به 
مي شود. تا جاييكه پرمصرف ها كه اغلب از طبقات مرفه 

جامعه هس��تند، بهاي گاز را با قيمت هاي واقعي تري 
پرداخت مي كنند. به اين ترتيب، عدالت بيش��تري در 

توزيع يارانه هاي انرژي در كشور اعمال مي شود.
 در روش غيرپلكاني كه هزينه گاز مصرفي مشتركان 
بر اساس يك قيمت ثابت محاسبه مي شود، هر چقدر 
بيشتر از گاز استفاده كنيم، بيشتر از يارانه پنهان دولت 
بهره مند مي شويم. بنابراين، پرمصرف ها كه اتفاقاً جزو 
طبقات بالاي جامعه هستند، از بيشترين يارانه انرژي 
اس��تفاده مي كنند. اما در روش پلكاني مش��تركان با 
مصرف بالا موظف به پرداخت هزينه گاز مصرفي خود با 
قيمت هاي واقعي تري هستند و به اين ترتيب، مشمول 
يارانه انرژي نمي شوند. به اين ترتيب، ضمن عدم اعمال 
فشار به مش��تركان با مصرف پايين و كس��اني كه در 
چارچوب الگوي مصرف قرار دارند، هزينه گاز مصرفي 
پرمصرف ها با قيمت هاي واقعي تري محاسبه مي شود. 

در اعمال روش تعرفه گذاري پلكاني بايد ملاحظاتي 
را مدنظر داشته باشيم. بهتر است سياست گذاري ها 
به سمتي باشد كه تمامي اقشار جامعه متوجه ارزش 
گاز به لحاظ اقتصادي و قيمتي بشوند. به طور مثال، 
بهتر اس��ت به جاي اينكه گاز را به صورت رايگان در 
اختيار خانوارهاي تحت پوشش سازمان هاي حمايتي 
كشور قرار دهيم، آنها را موظف به پرداخت هزينه گاز 
مصرفي شان كنيم، اما دولت مبلغي را به حساب شان 
واريز كند. با اين روش، اين مشتركان متوجه ارزش 
ريالي و پولي گاز مصرفي ش��ان مي ش��وند و اين امر 
مي تواند در مديريت مصرف گاز آنها موثر باش��د. از 
سوي ديگر، اين امكان را براي آنان به وجود مي آوريم 
كه با صرف��ه جويي در مصرف ان��رژي خود از اضافه 
پرداختي هزينه گاز كه دولت به حس��اب شان واريز 

مي كند در جاي ديگري استفاده كنند.

رويدادتحليل

ادامه از صفحه اول
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ورود تجديدپذيرها
به ادارات دولتي

بر اساس مصوبه هيات دولت از ابتداي سال جاري 
لازم است بخش هاي اداري كشور ۲۰ درصد برق 
مصرفي خود را از طريق ب��رق تجديدپذير تامين 
كنند و در صورت عدم ام��كان ايجاد نيروگاه هاي 
تجديدپذي��ر اين امكان را خواهند داش��ت تا برق 
م��ورد نياز خ��ود را از طريق بورس ان��رژي تامين 
كنند. به گزارش ايسنا، ايران به جهت برخورداري 
از منابع مختل��ف انرژي، جزو يك��ي از غني ترين 
كشورهاي جهان به شمار مي رود و افزون بر وجود 
منابع گسترده س��وخت هاي فسيلي نظير نفت و 
گاز، داراي قابلي��ت فراوان انرژي هاي تجديدپذير 
ازجمله باد، خورش��يد و زمين گرمايي است؛ لذا با 
افزايش جمعيت و رشد صنايع، تقاضا براي انرژي در 
كشور افزايش يافته است. توجه به توسعه انرژي هاي 
تجديدپذير يكي از وجوه سياست هاي كلي محيط 
زيستي بوده و دولت سيزدهم نيز براي اين موضوع 
اهميت ويژه اي قائل اس��ت، تا جايي كه علي اكبر 
محرابيان وزير نيرو در اواخر س��ال گذشته از عبور 
وزارت ني��رو از توليد ۱۰۰۰  مگاوات انرژي تجديد 
پذير در كش��ور خبر داد و گفت: وزارت نيرو براي 
افزايش توليد انرژي هاي پاك و تجديدپذير برنامه 
جامعي دارد. وي با اشاره به مهم ترين چالش هاي 
پيش روي كشور، اظهار كرد: در حال حاضر كاهش 
منابع تجديد ناپذي��ر، تامين آب و موضوع محيط 
زيست سه چالشي است كه در كشور با آن  مواجه 
هستيم. توجه به انرژي هاي تجديد پذير از جمله 
خورش��يد و باد، راهكار برون رفت از اين چالش ها 
است. علاوه بر اين به منظور رفع ناترازي قابل توجه 
در توليد و تقاض��اي برق، برنام��ه جامعي تقديم 
دولت و مجلس شوراي اسلامي شده است، در اين 
برنامه ۱۰ هزار مگاوات ب��ه ظرفيت نيروگاه هاي 
كشور افزوده مي ش��ود، بخشي از اين نيروگاه ها را 
نيروگاه هاي خورشيدي و بادي تشكيل مي دهد، 
در عين ح��ال از روش ه��اي ديگر براي توس��عه 
انرژي هاي تجديدپذير به ويژه انرژي زيست توده 
بهره مند ش��ده ايم. توجه به ان��رژي پاك به معني 
اهمي��ت به محيط زندگي مردم و توليد س��وخت 
اقتصادي است، در اين راستا با سه محدوديت شامل 
محدوديت در اس��تفاده از س��وخت هاي فسيلي، 
منابع آبي و محيط زيست روبه رو هستيم كه توليد 
انرژي هاي تجديدپذير پاسخي معتبر براي رفع اين 
سه محدوديت است. در اين بين تامين درصدي از 
برق مصرفي ادارات از طريق انرژي هاي تجديدپذير 
جزو شاخص هاي قانون مديريت سبز مصوب برنامه 
پنج ساله ششم توسعه كشور )بند ز ماده ٣٨( است. 
آيين نامه اي��ن قانون در خ��رداد ۱۳۹۸ در هيات 
وزيران تصويب ش��د و طبق آن ش��اخص مصرف 
انرژي ۳۰۰ امتياز از هزار امتياز را دارد و تامين برق 
اداره توسط انرژي هاي تجديدپذير با ضريب دو برابر 
در اين آيين نامه محاسبه مي شود. اين شاخص ها 
براي هر اداره توسط اداره كل محيط زيست استان 
بررسي و امتيازدهي مي شود و س��ه ارگان داراي 
بيشترين و كمترين امتياز در هر استان معرفي و 
اعلام عمومي  مي ش��ود. همچنين در امتيازدهي 
سازمان خدمات كشوري نيز محسوب مي شود. در 
قانون رفع موانع توسعه صنعت برق پيش بيني شده 
صنعت و بخش اداري در سال ۱۴۰۲، يك درصد 
از برق مورد نياز خود را از طريق انرژي تجديدپذير 
تامين كنند، در چنين شرايطي صنايع مي توانند 
اقدام به احداث ني��روگاه تجديدپذير كنند و برق 

مورد نياز خود را از اين طريق كنند.

ديپلماسي راه  در وقت اضافه
كار به جايي رس��يد كه نيويورك تايمز به بررسي 
تلاش هاي »ترامپ« رييس جمهور وقت امريكا در 
روزهاي پاياني دولتش براي افزايش فشار بر ايران 
پرداخته و نوشت واشنگتن معتقد است با انحراف 
پروازهاي عبوري قطر از آسمان ايران، مي تواند مانع 
رس��يدن ميليون ها دلار درآمد به تهران شود. آن 
زمان نيويورك تايمز نوشته بود كه ديپلمات هاي 
امريكايي مي گويند اگر پروازهاي قطري به جاي 
عبور از آسمان ايران، از حريم هوايي سعودي عبور 
كنند، مبلغ ۱۰۰ ميليون دلار سالانه از درآمدهاي 
ايران كم مي ش��ود. ديپلماس��ي و ايج��اد رابطه 
استراتژيك با جهان امروز كار ساده اي نيست. نظام 
حكمراني ما اگر مي خواهد ديپلماسي و ژئوپليتيك 
راه را جدي بگيرد مي بايست اولويت ها را به گونه اي 
بازآفريني كند كه از ارتباط تنش آلود با كشورهاي 
ديگركاسته شود. ما تقريبا رابطه استراتژيك با هيچ 
كشوري نداريم و اگر هم در مقاطعي ايران به غرب 
يا شرق نزديك ش��ده، تاكتيكي بوده است. گويي 
تضاد با بسياري از كشور ها ركن ثابت نظام حكمراني 
و ديپلماسي ما اس��ت. حالا كه در وقت اضافه و در 
هنگامه اي كه تمام كشورها يارگيري خود را انجام 
داده اند، به ديپلماسي راه فكر مي كنيم، پس بايد 
پيچيدگي هاي نظام جهاني را بفهميم و كشور را 
از وضعيت ايدئولوژيكي كه گرفتار آن ش��ده است 
خارج كنيم و منافع خود را با ديگر كشورهاي جهان 
بازتعريف كنيم. براي رسيدن به اين مهم، كارآمدي 
حلقه مفقوده ماس��ت. م��ا به نظ��ام حكمراني و 
دولتمرداني نياز داريم كه مناسبات جهاني را خوب 
بفهمند و به عنوان نمونه، بدانند كه چرا راه ابريشم 
نوين نماد قدرت يابي چيني ها شده و براي پيشبرد 
آن صدها ميليارد دلار سرمايه گذاري در نظر گرفته 
شده اس��ت.ديگر فرصت آن نيس��ت كه مديريت 
سياس��ت خارجي و داخلي را با پروپاگاندا اشتباه 
بگيريم و از عواقب نداشتن تمركز بر ديپلماسي و به 

خصوص ديپلماسي راه، ناآگاه باشيم.

خبر كوتاه

صادرات گاز ايران به عراق
4 برابر شد

دولت عراق اعلام كرد اين كشور واردات گاز از ايران را ۳ 
تا ۴ برابر افزايش داده اس��ت.            به گزارش فارس به نقل از 
MEES )هفته نامه فعال در حوزه انرژي(، علي احمد، 
مدير ش��ركت مركزي توليد برق عراق، زير مجموعه 
وزارت نيروي اين كشور، اعلام كرد كه عراق واردات گاز از 
ايران را طي ماه جاري به ۳۰ تا ۴۰ ميليون مترمكعب در 
روز رسانده است. وي گفت: رقم واردات گاز عراق در اوايل 
سال جاري روزانه ۱۰ ميليون مترمكعب بوده است. با بالا 
رفتن دماي هوا در عراق، تقاضاي برق در اين كشور رو به 
افزايش گذاشته و عراق براي توليد نيرو به واردات گاز نياز 
دارد. بدون واردات برق و گاز از ايران، بحران كمبود نيرو در 
اين كشور شدت مي گيرد. اعمال تحريم هاي بانكي عليه 
ايران نيز باعث شده تا عراق در پرداخت بدهي هاي برق و 

گازي خود به كشورمان با مشكل مواجه شود.

»تعادل« گزارش مي دهد 

زواياي پنهان و آشكار مصرف گاز در كشور

آب؛ بحران بعدي اروپا

برزیل، چين و روسيه، آماده حضور در صنعت پتروشيمي ایران

با اينكه هنوز بهار اس��ت اما اروپا با خشكسالي روبه رو 
شده است.  به گزارش ايسنا به نقل از پوليتيكو، ذخاير 
مهمي كه ميليون ها نفر در كاتالان از آن بهره مي بردند، 
خشك شده است.  مناقشه بر سر آب، به درگيري هايي 
در فرانس��ه منجر شده كه روستاهاي متعدد آن، ديگر 
نمي توانند آب لوله كشي ساكنان خود را تامين كنند و 
بزرگ ترين رودخانه ايتاليا به اندازه ژوئن سال گذشته كم 
آب شده است.  بيش از يك چهارم از قاره اروپا تا آوريل، 
در خشكس��الي به سر برده و بسياري از كشورهاي اين 
منطقه، خود را براي تكرار تابستان خشك سال گذشته 
يا بدتر از آن آماده مي كنند. مطالعه اي كه با استفاده از 
داده هاي ماهواره اي انجام شد، اوايل امسال تاييد كرد كه 
اروپا از سال ۲۰۱۸ در خشكسالي شديد به سر مي برد. 
افزايش دما، احيا از اين كم آبي را دشوار كرده و اين قاره 
را در چرخه خطرناكي گرفتار كرده كه در آن آب بيش از 
هميشه وضعيت مخاطره آميزي پيدا مي كند. تورستن 
ماير گور، نويسنده اين مطالعه ماهواره اي مي گويد: چند 
سال پيش مي گفتم كه آب كافي در اروپا وجود دارد اما 
اكنون به نظر مي رسد ممكن است با مشكلاتي مواجه 
شويم. كارشناسان هش��دار مي دهند هر چند شرايط 
مرطوب در هفته هاي آينده مي تواند خاك را س��يراب 
كرده و به كشاورزي كمك كند اما حتي بهار بارشي هم 
نمي تواند مشكل كمبود مداوم آب هاي زيرزميني اروپا 
را حل كند. با نزديك شدن به فصل تابستان، دولت ها 
تلاش مي كنند به كمبودهاي جاري و آتي رس��يدگي 
بپردازند و همزمان، تنش هاي ناشي از رقابت رو به رشد 
بر س��ر آب را مديريت كنند. پدرو سانچز، نخست وزير 
اسپانيا، هفته گذشته گفت: خشكسالي، يكي از مسائل 
سياسي و سرزميني اصلي كشور ما در سال هاي آينده 

خواهد بود.
خشكسالي تاريخي سال گذش��ته، ذخاير سطحي و 
زيرزميني اروپا را تقليل داد؛ تصور مي رفت زمس��تان 
ش��دت اين كمبود را كاهش خواهد داد اما بسياري از 
مناطق اروپا كه با خشكسالي شديد روبرو بودند، بارش 
باران يا برف كمتري ديدند. فرانسه كه در ژانويه و فوريه 

به مدت بي��ش از ۳۰ روزه متوالي بارندگي نداش��ت، 
خشك ترين زمستان خود در ۶۰ سال گذشته را سپري 
كرد. بنياد تحقيقاتي CIMA ايتاليا كاهش ۶۴ درصدي 
بارش برف تا اواسط آوريل را گزارش كرد. رودخانه پو به 
اندازه تابستان گذشته كم آب است. سطح آب درياچه 
گاردا، كمتر از نصف سطح ميانگين آن است. در گزارش 
انجمن كشاورزان اسپانيا )COAG( تاكيد شده است 
كه امسال، بعضي از غلات بايد در كل چهار منطقه حذف 
شوند. يك هواشناس به روزنامه ال پاييس گفت: تقريبا 
با كل برداش��ت زيتون خداحافظي كنيد. ذخاير سائو 
در شمال بارسلونا به حدي كاهش پيدا كرده است كه 
مقامات تصميم گرفتند ماهي ها را براي اجتناب از مرگ 
آنها و آلوده شدن تامين آب منطقه جمع آوري كنند. 
در سراسر كاتالونيا ذخاير تنها ۲۷ درصد در آوريل بود. 
اسپانيا هفته آينده با موج گرماي زودهنگام روبرو خواهد 
ش��د. طبق اعلام ترزا ريبرا، وزير گذار محيط زيستي 
اسپانيا، دسترسي به آب در اسپانيا مانند فرانسه ممكن 

است تا سال ۲۰۵۰، به ۴۰ درصد كاهش پيدا كند.
فرد هاترمن، هيدرولوژيست موسسه تحقيقات تاثير 
تاثي��رات اقليمي پوتس��دام در اين ب��اره گفت: بارش 

زمستاني براي كش��ورهاي منطقه مديترانه، اهميت 
زيادي دارد. با توجه به بارندگي ضعيف امسال و پوشش 
برف اندك كوه هاي آلپ، اگر اكن��ون بارندگي زيادي 
نباشد، در اين صورت خشكسالي اتفاق مي افتد. با اين 
حال، هرگونه بارش بهاري تنه��ا به كاهش تنش آبي 
در تابستان امسال كمك خواهد كرد. براي اينكه اروپا 
چرخه منحوس��ي كه هر س��ال با كمبود بزرگ آبهاي 
زيرزميني آغاز مي ش��ود را بشكند، تقريبا به يك دهه 

سال هاي پر بارش نياز داريم.
پيش بيني چنين دوره هاي طولاني بارش دشوار است، 
به خصوص كه تغييرات اقليمي، الگوهاي بارش را تغيير 
داده اس��ت. يكي از معدود پيش بيني هاي بلندمدت، 
پيش بيني سرويس هواشناسي آلمان براي دهه ۲۰۲۰ 
بوده كه پيش بيني كرد اين كشور در طول دهه، شاهد 
بارندگي كمتري خواهد بود. اما حتي اگر سطح بارندگي 
ثابت بماند، تغييرات اقليمي دسترسي به آب در سراسر 
اروپا را كاهش خواهد داد. خشكسالي يك پديده پيچيده 
است و عوامل زيادي مانند سوء مديريت آب يا مصرف 
بي��ش از حد آن، مي توانند نقش ايفا كنند. با اين حال، 
افزايش دما مطمئنا فش��ار بيشتري بر تامين آب اروپا 

ايجاد خواهد كرد. به گفته هاترمن، گرمايش جهاني از 
سه طريق، اروپا را خشك مي كند؛ نخست اينكه هرچه 
افزايش دما بيشتر مي شود، آب بيشتري بخار مي شود. 
اين مس��اله به تنهايي اروپا را خشك تر مي كند. به طور 
اساسي، ما به افزايش مداوم بارندگي براي جبران افزايش 
تبخير آب نياز داريم. دوما، تغييرات اقليمي با ضعيف 
كردن فش��ار جريان هوا، دوره هاي طولاني مدت آب و 
هواي خشك را همانطور كه سال گذشته ايجاد شد، يا 
بارندگي سنگين طولاني همانطور كه در سيل مرگبار 
سال۲۰۲۱ مش��اهده شد را ايجاد مي كند و در نهايت، 
يخچال ها و پوشش طبيعي اروپا به دليل افزايش دما به 
سرعت كاهش پيدا كرده و رودخانه هاي بزرگي مانند 
راين، دانوب، رون يا پو را از تامين حياتي محروم مي كند.

آندرا تورتي، محقق ارش��د مركز تحقيقات مش��ترك 
كميس��يون اروپا مي گويد: امسال سهم آب ذوب شده 
براي ذخاير آبي اروپا، بسيار كمتر از حد مطلوب خواهد 
بود زيرا س��ال ۲۰۲۳، بدتر از س��ال گذش��ته بوده و با 
نگاهي به ۱۰ سال گذشته، بدتر است و اكنون بدتر هم 
شده است.  با نزديك شدن به تابستان، اسپانيا، جنوب 
پرتغال، ايتاليا و فرانسه به طور ويژه، آسيب پذير به نظر 
مي رسند. اما لهستان و مناطق ديگري مانند بلغارستان، 
روماني و يونان شرايط هشدار دهنده براي خشكسالي 
را نشان مي دهند. رصدخانه خشكسالي اروپا هم تنش 
آبي در سراسر كشورهاي شمال منطقه اسكانديناوي 

را نشان مي دهد.
هاترمن خاطرنش��ان ك��رد: براندنبورگ ك��ه كانون 
خشكس��الي در آلمان است، در ماه هاي اخير بارندگي 
بالاتر از حد ميانگين را تجربه كرده اس��ت. با اين حال، 
سطح آب هاي زير زميني كمتر از سال گذشته است. با 
وجود همه اين بارندگي، اوضاع به جاي بهبود، وخيم تر 
ش��ده اس��ت. اروپا به تدريج به اين تهديد پي مي برد. 
پايتخت هاي اروپايي كه از پيامدهاي ويرانگر تابستان 
گذشته در بخش هايي شامل كشاورزي انرژي و صنعت 
به وحشت افتادند، تلاش مي كنند پاسخ هايي به كمبود 

فعلي و پيش بيني شده طراحي كنند.

در بح��ث گس��ترش ديپلماس��ي ان��رژي دع��وت از 
س��رمايه گذاران كشورهاي همس��و، از سياست هاي 
صنعت پتروشيمي است. آن طور كه معاون وزير نفت 
اعلام كرده فعالاني از كشورهاي برزيل، چين، روسيه و 
برخي كشورهاي اروپايي در حال انجام كارهاي مقدماتي 
براي حضور مس��تقيم در طرح هاي پتروشيمي ايران 
هستند. به گزارش ايس��نا، ديپلماسي فعال اقتصادي 
مي تواند نقش موثري در زمينه توسعه بازارهاي صادراتي 
و تسهيل تأمين فناوري صنعت پتروشيمي داشته باشد؛ 
در شرايط فعلي با وجود گذشت ۱۱۰ سال از اكتشاف 
نفت و گاز و منابع ارزش��مند هيدروكربوري در كشور، 
صنعت پتروش��يمي و س��رعت رش��د آن نتوانسته به 
جايگاه واقعي خود دست يابد. در كنار منابع خدادادي 

عظي��م، ايران تنها ۲.۵ درص��د از حجم تناژي صنعت 
پتروشيمي جهان و تنها چهار دهم درصد اين صنعت 
از نظر ريالي را به خود اختصاص داده است كه مي طلبد 
با توجه به اينكه صنعت پتروشيمي در كشور بيشترين 
ارزش افزوده را خلق مي كند، همه اركان، پش��ت اين 
صنعت ق��رار گيرند و به عنوان موت��ور محركه اقتصاد 
كشور از آن بهره ببرند. در صنعت پتروشيمي عربستان 
۴۵ درصد پتروشيمي خاورميانه را در اختيار دارد، در 
حالي  كه سهم ايران در خاورميانه تنها ۲۲ درصد است 
و در محصول پي وي سي نيز پس از عربستان در جايگاه 
دوم خاورميانه قرار داري��م كه با توجه به ظرفيت هاي 
موجود بايد شتاب بيشتري به توسعه اين صنعت دهيم.  
در صنعت پتروش��يمي نيازمند حمايت سفرا، رايزنان 

و دفاتر اقتص��ادي در حوزه هاي تأمين فناوري، جذب 
سرمايه گذاران، تأمين قطعات، مواد شيميايي و نقش 
پررنگ تر در بازار خارج هستيم تا بتوانيم تأثير تحريم ها 
را كمرنگ تر و نقش صنعت پتروش��يمي در شكوفايي 
اقتصادي را بيش از پيش پررنگ كنيم. متأس��فانه در 
بازار برخي كشورهاي همسايه هم نتوانسته ايم نقش 
خود را به خوبي ايفا كنيم. حتي در اقليم كردس��تان 
عراق، افغانستان، اوراسيا، آسياي ميانه نيز نيازمند يك 
ديپلماس��ي فعال اقتصادي هستيم. سياست صنعت 
پتروش��يمي نيز توسعه ديپلماس��ي و افزايش جذب 
سرمايه است، آنطور كه مرتضي شاهميرزايي معاون 
وزير نفت در امور پتروش��يمي اعلام كرده فعالاني از 
كشورهاي برزيل، چين، روس��يه و برخي كشورهاي 

اروپاي��ي در چهاردهمين همايش بين المللي صنعت 
پتروش��يمي اي��ران ۱۱ و ۱۲ ارديبهش��ت ماه حضور 
خواهند داشت، اما به دليل امكان اعمال تحريم ها امكان 
سخنراني و ارايه اطلاعات براي آنها وجود ندارد. به گفته 
وي بسته هاي س��رمايه گذاري در صنعت پتروشيمي 
آماده است و س��رمايه گذاران خارجي براي حضور در 
طرح هاي پتروشيمي هاب هاي مكران و جاسك اعلام 
آمادگي كرده اند، اما به دليل تحريم ها امكان اعلام آنها 
وجود ندارد. هنوز در ۲۵ درصد از صنعت پتروشيمي اعم 
از كالا، تجهيزات و مواد شيميايي وابسته هستيم، گفت: 
اين بخش شامل كالا و تجهيزات گران قيمت و فناوري 
برتر )هاي تك( است و ما به دنبال آن هستيم كه با كمك 

فناوران داخلي اين مقدار وابستگي را كاهش دهيم.

برنت در ۸۰ دلار ترمز كرد

قيمت نفت در پي انتشار درآمدهاي مثبت شركت هاي 
انرژي و آمار امريكا كه نشان داد توليد نفت كاهش و تقاضا 
براي سوخت افزايش پيدا كرده است، در معاملات روز 
جمعه، بيش از دو درصد صعود كرد اما نتوانست از كاهش 
هفتگي اجتناب كند. به��اي معاملات نفت برنت براي 
تحويل در ژوئن در آخرين روز معاملات به عنوان قرارداد 
ماه آتي، يك دلار و ۱۷ سنت معادل ۱.۵ درصد افزايش 
يافت و در ۷۹ دلار و ۵۴ سنت در هر بشكه بسته شد. قرار 
داده تحويل ژوييه ۲.۷ درصد افزايش يافت و در ۸۰ دلار 
و ۳۳ سنت در هر بشكه بسته شد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا دو دلار و ۲۰ سنت معادل ۲.۷ 
درصد افزايش يافت و در ۷۶ دلار و ۷۸ سنت در هر بشكه 
بسته شد. با وجود رشد روزانه، هر دو شاخص نفت برنت 
و وست تگزاس اينترمديت، براي دومين هفته متوالي 
كاهش يافتند و نفت برنت تح��ت تاثير آمار اقتصادي 
نامطلوب امريكا و ابهام نسبت به نرخ بهره كه دورنماي 
تقاضا را مبهم كرد، براي چهارمين ماه متوالي كاهش پيدا 
كرد. فيليپ فلاين، تحليلگر ارشد گروه پرايس فيوچرز 
در اي��ن باره گفت: بازار در طول هفته به دليل نگراني ها 
نسبت به ظاهر شدن ركود اقتصادي و گسترش بحران 
بانكي، روند كاهش��ي داشت اما در معاملات روز جمعه 
اخبار نشان داد ممكن است راه كاري براي مشكل بانك 
»فرست ريپابليك« باشد و آمار به رشد تقاضا براي نفت و 
كاهش توليد اشاره داشت. به گفته سه منبع آگاه، مقامات 
امريكايي در حال هماهنگي مذاكرات فوق العاده براي 
نجات بانك »فرست ريپابليك« هستند زيرا تلاش هاي 
بخش خصوصي از سوي مش��اوران اين بانك هنوز به 
توافقي منتهي نشده اس��ت. طبق آمار اداره اطلاعات 
انرژي امريكا، توليد نفت امريكا در فوريه به ۱۲.۵ ميليون 
بشكه در روز رسيد كه پايين ترين ميزان از دسامبر بود. 
تقاضا براي س��وخت به حدود ۲۰ ميليون بشكه در روز 
افزايش يافت كه بالاترين ميزان از نوامبر بود. آمار هفته 
گذشته اين آژانس نشان داد ذخاير نفت و بنزين امريكا در 
هفته منتهي به ۲۱ آوريل، با افزايش تقاضا براي سوخت 
موتوري در آستانه فصل رانندگي تابستاني، بيش از حد 
انتظار كاهش پيدا كرده است. شركت هاي نفتي اكسون 
موبيل و شورون از تقاضاي قوي برخوردار بوده و كاهش 
هزينه هايي كه در دوران قرنطينه هاي كوويد ۱۹ به اجرا 
گذاشته بودند را حفظ كردند. قيمت نفت در هفته ها و 
ماه هاي اخير به دليل نگراني ها نس��بت به افزايش نرخ 
بهره كه ممكن است تقاضا را كاهش دهد، روند نزولي 
داشته اند. نفت برنت هفته گذش��ته حدود سه درصد 
كاهش داشت، در حالي كه هفته پيش از آن هم حدود پنج 
درصد كاهش داشت. شاخص نفت امريكا هفته گذشته 
حدود يك درصد كاهش داشت كه به كاهش حدود شش 
درصدي هفته پيش از آن اضافه شد. بر اساس گزارش 
رويترز، نفت برنت در آوريل، كمتر از يك درصد كاهش 
يافت و ش��اخص نفت امريكا حدود يك درصد افزايش 
پيدا كرد كه نخستين رشد ماهانه اين شاخص در شش 
ماه گذشته بود. اما در نظرسنجي رويترز از ۴۰ تحليلگر 
و اقتصاددان پيش بيني شد قيمت نفت تا پايان امسال 
تحت تاثير تقاضاي چين و محدود شدن عرضه نفت، به 
مرز ۹۰ دلار در هر بشكه افزايش پيدا خواهد كرد. طبق 
برآورد اين كارشناسان، ميانگين قيمت هر بشكه نفت 
برنت، امسال به ۸۷ دلار و۱۲ سنت مي رسد كه بالاتر از 
ميانگين پيش بيني شده در مارس بود. ميانگين قيمت 
نفت برنت از ابتداي سال ميلادي جاري تاكنون حدود 
۸۲ دلار بوده است. ميانگين قيمت هر بشكه نفت وست 
تگزاس اينترمديت هم ۸۲ دلار و ۲۳ سنت پيش بيني 
شد كه بالاتر از نرخ ۸۰ دلار و ۸۸ سنت پيش بيني شده در 
نظرسنجي مارس بود. نه تنها تحليلگران شركت كننده در 
نظرسنجي رويترز بلكه اكثر تحليلگران انتظار دارند دور 
جديد كاهش توليد اوپك پلاس به ميزان ۱.۱۶ ميليون 
بشكه در روز كه از ماه مه تا دسامبر انجام مي شود، عرضه 
نفت را در نيمه دوم سال ميلادي جاري محدودتر خواهد 
كرد. بهبود تقاضا در چين هم عرض��ه را كاهش داده و 
احتمالا ضع��ف تقاضاي اقتصادهاي ب��زرگ را جبران 
مي كند. ساعاتي پس از اعلام كاهش توليد اوپك پلاس، 
بانك امريكايي گلدمن ساكس پيش بيني خود از قيمت 
نفت برنت را از ۹۰ دلار، به ۹۵ دلار افزايش داد. اين بانك 
همچنين پيش بيني قيمت نفت برنت براي سال ۲۰۲۴ 
را بالاتر برد و از ۹۷ دلار برآورد قبلي، به ۱۰۰ دلار رساند.



صندوق هاي س��رمايه گذاري يكي از ساده ترين راه هاي 
سرمايه گذاري مردم در بورس است؛ چرا كه دردسرهاي 
سهام بورسي را ندارد و س��رمايه گذار به راحتي مي تواند 
ميزان سود دلخواه خود را با شرايط مدنظر دريافت كند. 
بهترين روش سرمايه گذاري در بورس براي افراد كم تجربه 
يا افرادي كه زمان معامله ندارند صندوق سرمايه گذاري 
است. صدها يا هزاران نفر، مبلغي از دارايي خود را نزد اين 
صندوق هاي سرمايه گذاري مي آورند و مجموعه همه اين 
مبالغ، دارايي صندوق را شكل مي دهد. براي اينكه سهم 
هر فرد از اين دارايي كلي و بزرگ مشخص باشد، همچنين 
ورود و خروج به صندوق آس��ان باش��د، مجموعه دارايي 
صندوق س��رمايه گذاري به بخش هايي به نام »واحد« يا 
»يونيت« تقسيم مي شود كه قيمتي معادل صد هزار تومان 
با بيشتر دارند. بنابراين هر فرد در مراجعه به صندوق هاي 
سرمايه گذاري مي تواند يك يا چند واحد خريداري كند. 
هنگام خ��روج نيز يك يا چند يا هم��ه واحدهاي خود را 
به فروش رساند. درنتيجه امكان سرمايه گذاري با مبالغ 
اندك براي افراد وج��ود دارد. علاوه بر اين، در صورت نياز 
به وجه نقد، نيازي به خروج همه سرمايه از صندوق وجود 
ندارد و مي توان به ميزان نياز از آن برداش��ت كرد، بدون 
آنكه به ميزان بازدهي آس��يبي وارد ش��ود.  بيش از 15 
نوع صندوق براي س��رمايه گذاري در بورس وجود دارد 
كه شامل صندوق هاي سهامي، صندوق هاي مختلط، 
صندوق هاي درآمد ثابت، صندوق تضمين اصل سرمايه، 
صندوق هاي مبتني بر سكه طلا، صندوق هاي شاخصي، 
صندوق اهرمي، صندوق هاي نيكوكاري، صندوق هاي 
بازارگرداني، صندوق صندوق ها، صندوق هاي تامين مالي 
و صندوق جسورانه است. هر يك از اين صندوق ها كارايي 
و ريسك متفاوت خود را دارند و بازدهي اين صندوق ها نيز 
با يكديگر كاملا متفاوت است. براي نمونه صندوق درآمد 

ثابت سودي كمتر از صندوق پرريسك دارد. 

  صندوق سرمايه گذاري در سهام
حداقل ۷۰ درصد از دارايي هاي صندوق سرمايه گذاري 
در سهام در سهام سرمايه گذاري مي شود. ۳۰ درصد 
باقيمانده دارايي ها نيز با صلاح ديد مدير صندوق، در 
اوراق مش��اركت، سهام، بانك و س��اير اوراق بهادار با 
درآمد ثابت سرمايه گذاري مي شود. در نتيجه، ريسك 
اين صندوق ها نسبت به صندوق هاي سرمايه گذاري 
با درآمد ثابت بيشتر است و سود تضمين شده ندارند. 
صندوق هاي سرمايه گذاري در سهام بيشتر مناسب 
افرادي است كه قصد سرمايه گذاري در بورس را دارند، 
اما زم��ان يا دانش زيادي براي اي��ن كار ندارند. تعداد 
زيادي از اين صندوق ها نيز ضامن نقدشوندگي دارند.

    صندوق هاي سرمايه گذاري جسورانه
بعضي از كسب وكارها به جاي طي يك مسير خطي، 
مسيري نمايي و شتاب گونه را مي پيمايند. البته يا به 
سمت رشد و موفقيت يا به سمت افول و ورشكستگي. 
نكته جالب آنكه امكان دوم به مراتب بيش از اولي است 
اما همان تجربه هاي مع��دود موفقيت مانند گوگل، 
آمازون، ديجي كالا، اس��نپ و … به قدري پول ساز و 

سودآور است كه جبران همه شكست ها را مي كند.

    صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاصي 
بازار گرداني

صندوق هاي بازارگرداني، همانطور كه از نام آن پيداست 
نوعي تخصصي از صندوق ها هستند كه بازارگرداني 
س��هام ش��ركت يا صنعت از پيش تعيين ش��ده اي را 

بر عهده دارند. بازارگرداني ب��ه معناي خريدوفروش 
سهم هاي ش��ركت يا صنعتي خاص است كه موجب 
بهبود نقدشوندگي و متعادل نگه داشتن بازار مي شود.

    صندوق هاي سرمايه گذاري شاخصي
صندوق هاي سرمايه گذاري شاخصي، صندوق هايي 
هستند كه منابع مالي جمع آوري شده را درست به 
شكلي سرمايه گذاري مي كنند كه عملكردي مشابه 
با عملكرد يكي از ش��اخص هاي بازار س��رمايه را به 

دست بياورند؛ نه كمتر، نه بيشتر.

    صندوق هاي سرمايه گذاري پروژه
صندوق هاي س��رمايه گذاري پ��روژه، صندوق هايي 
هستند كه منابع مالي س��رمايه گذاران را براي تأمين 
مالي پروژه هاي صنعتي، معدني، نفت، پتروشيمي و 
جذب مي كنند. هدف از تش��كيل اين نوع صندوق ها، 
جم��ع آوري س��رمايه از متقاضيان س��رمايه گذاران 
و اختص��اص وجوه جمع آوري ش��ده به س��اخت و به 
بهره برداري رساندن انواع پروژه هاي داراي توجيه است.

    صندوق هاي سرمايه گذاري در طلا
بسياري از مردم علاقه مندند با خريد طلا و سكه، ارزش 
پول خود را حفظ كنند. اما اتفاقاتي مانند گم شدن يا ربوده 
شدن، هميشه پيش روي اين نوع از سرمايه گذاري ها بوده 
است. با سرمايه گذاري در صندوق هاي سرمايه گذاري 
ط��لا، آن صندوق ها با خريدوفروش س��پرده س��كه و 
ان��واع اوراق بهادار مبتني بر طلا كه معم��ولًا در بورس 

پذيرفته شده اند، به كسب بازده مي پردازند.

    صندوق هاي سرمايه گذاري در جهان
نزدي��ك به دو و نيم قرن از ش��كل گيري نخس��تين 
صندوق هاي س��رمايه گذاري در جه��ان مي گذرد. 
صندوق هايي كه هم اكنون تنها در امريكا، تعدادشان 
به بيش از ۹5۰۰ عدد و با حجم دارايي بالغ بر 1۶ هزار 
ميليارد دلار مي رسد. در امريكا واحدهاي صندوق هاي 
سرمايه گذاري، نيمي از دارايي هاي مالي خانوارها را 
تشكيل مي دهند و نزديك به 1۰۰ ميليون نفر، مالك 
واحدهاي سرمايه گذاري صندوق ها هستند. در سراسر 
جهان تعداد صندوق ها، به بيش از 11۰ هزار مي رسد. 
ارزش دارايي ه��اي تحت مديريت آنها نيز از ۳5 هزار 
ميليارد دلار فراتر رفته اس��ت. رش��د روزافزون اين 
صندوق ها در كشورهاي توسعه يافته و درحال توسعه 

نمايانگر اقبال عمومي به آنها در عرصه اقتصاد ملي 
اس��ت. جالب آنكه كميت و كيفي��ت صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، به معياري براي س��نجش سطح 

توسعه اقتصاد كشورها تبديل شده است.

    حدنصاب صندوق ها تغيير كرد
با وجود اين شرايط حدنصاب صندوق هاي بورسي تغيير 
كرده است؛ مركز نظارت بر صندوق هاي سرمايه گذاري 
س��ازمان ب��ورس در ابلاغي��ه اي از اصلاح ح��د نصاب 
سرمايه گذاري »صندوق هاي س��رمايه گذاري در اوراق 
به��ادار با درآمد ثابت« خب��ر داد.  در اي��ن ابلاغيه آمده 
است: سقف سرمايه گذاري در »سهام، حق تقدم سهام، 
واحدهاي سرمايه گذاري در صندوق هاي سرمايه گذاري و 
گواهي سپرده كالايي« توسط صندوق هاي سرمايه گذاري 
در اوراق بهادار با درآمد ثابت حداكثر 1۰ درصد از ارزش 
كل دارايي هاي صندوق اس��ت. سقف س��رمايه گذاري 
صندوق هاي سرمايه گذاري در اوراق بهادار با درآمد ثابت 
در واحدهاي سرمايه گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري 
مج��از از حداكثر 5 درص��د از كل دارايي هاي صندوق و 
تا س��قف ۳۰ درصد از تعداد واحدهاي س��رمايه گذاري 
نزد سرمايه گذاران صندوق سرمايه پذير به حداكثر 1۰ 
درصد از كل دارايي هاي صندوق و تا س��قف 15 درصد 
از تعداد واحدهاي س��رمايه گذاري نزد س��رمايه گذاران 
صندوق س��رمايه پذير تغيير يافته اس��ت. صندوق هاي 
س��رمايه گذاري در اوراق بهادار با درآمد ثابت مي توانند 
حداكثر به ميزان س��ه درص��د از ارزش كل دارايي هاي 
صندوق را به سرمايه گذاري در واحدهاي سرمايه گذاري 
نزد يك صندوق اختص��اص دهند. بنابراي��ن گزارش، 
براساس آخرين ابلاغيه ارايه شده از سوي سازمان بورس، 
صندوق هاي با درآمد ثابت موظف بودند حداقل 15 درصد 

از دارايي هاي خود را به سهام اختصاص دهند.

    نگران كاهش حد نصاب باشيم؟
جيد عشقي، رييس س��ازمان بورس با اشاره به كاهش 
ريسك سرمايه گذاري  در صندوق هاي درآمد ثابت، با 
كاهش حدنصاب خريد سهام عنوان كرد: سازمان بورس 
بايد طي فرآيندي صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد 
ثابت را به صورت تدريجي به ش��رايط ع��ادي و ايده ال 
مي رساند. از اين رو در گام نخست »حداقل« خريد 15 
درصد سهام را به »حداكثر« 15 درصد رسانديم و الزام 
خريد حداقلي را حذف كرديم. وي ادامه داد: اكنون نيز 
اين حداكثر تقليل پيدا كرده و حدنصاب خريد س��هام 

صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت به حداكثر 1۰ 
درصد رسيده است تا در آينده ديگر با نگراني و تهديدي 
مواجه نشوند. ابلاغيه سازمان بورس و كاهش حداكثر 
خريد صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت از 15 به 
1۰ درصد، متناسب با به بررسي هاي كارشناسي بوده و 
فرصت سه ماه هاي براي اجراي اين مصوبه در نظر گرفته 
شده است. اين صندوق ها كمتر از 1۰ هزار ميليارد تومان 
مازاد دارايي دارند و با تبديل اين مقدار به فروش روزانه 
خواهيم دريافت كه حدود 1۰۰ الي 15۰ ميليارد تومان 
روزانه سهام بفروشند تا به اين حدنصاب برسند. لازم به 
ذكر است كه صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت در 
سال ۹۹ با توجه به شرايط نامساعدي كه براي بازار سهام 
به وجود آمد، ناچار شدند حداقل 15 درصد و حداكثر تا 
25 درصد سهام خريداري كنند. به همين واسطه ريسك 

صندوق هاي فيكس اينكام  به شد افزايش پيدا كرد.
براي تحليل آثار اين تصميم بايد ابت��دا بايد برآوردي از 
مازاد س��هام قابل عرضه در نتيجه اين تصميم داشت و 
همچنين به بررس��ي رفتار اين صندوق ها در هفته هاي 
اخير پرداخت. ارزش روز برآوردي س��هام قابل عرضه در 
اثر اين تصميم، بالغ بر 1۰ هزار ميليارد تومان اس��ت كه 
بايد ظرف مهلت سه ماهه در بازار عرضه بشود؛ از طرفي 
خالص فروش سهام توسط صندوق هاي با درآمد ثابت از 
ابتداي سال جاري تاكنون، بيش از 4 هزار ميليارد تومان 
بوده، در حالي كه در همين بازه زماني شاخص كل 2۰.8 
درصد و شاخص هم وزن ۳۳.5 درصد رشد داشته است. از 
طرف ديگر خالص ورودي جريان نقدينگي از تنها مجراي 
ورود/خروج نقدينگي به بازار سرمايه يعني كارگزاري ها، 
در هفته گذش��ته ورود بالغ ب��ر 2، ۳۰۰ ميليارد تومان 
توسط اش��خاص حقيقي بوده است؛ لذا تصميم اخير بر 
اساس وضعيت پرتفوي صندوق هاي با درآمد ثابت و نيز 
در نظر گرفتن اطلاعات رفتاري و معاملاتي صندوق هاي 
با درآمد ثابت و چشم اندازي از روند جريان نقدينگي در 
بازار اتخاذ شده و انتظار مي رود به اصلاح ساختار دارايي 
در صندوق هاي با درآمد ثابت و كاهش ريس��ك در افق 
ميان مدت و بلندمدت در بازار س��رمايه منتهي ش��ود. 
اگرچه به نظر مي رسد، س��ازمان بورس علاوه بر كاهش 
ريس��ك صندوق هاي درآمد ثابت كه در ريزش عجيب 
و غريب سال ۹۹ ملزم به خريد بيشتر سهام شده بودند، 
قصد ديگري مبني بر كنترل رشد هاي سريع و اصطلاحا 
شارپ بازار داشته اس��ت اما عملا با توجه به مازاد منابع 
1۰ هزار ميلياردي اين صندوق ها بعيد اس��ت كه مقابل 
نوس��انات سنگين و ش��ارپ بازار آن هم در روزهايي كه 
ارزش معاملات به محدوده هاي 2۰ هزار ميلياردي رسيده 
اس��ت، تاثير چنداني داشته باشد و در اين خصوص بايد 
تصميمات جدي تر و كاربردي تري گرفته شود. حميد 
دستجردي، كارشناس بازار سرمايه درباره روند بورس 
نوشت: »با مصوبه س��ازمان بورس درخصوص كاهش 
نصاب سرمايه گذاري صندوق ها با درآمد ثابت در سهام، 
سهامداران از ترس افزايش عرضه اين صندوق ها، پيش 
دستي كرده و شروع به نقد كردن سهام خود كردند. بايد 
به اين نكته توجه كرد كه كل عرضه اي كه از سوي اين 
صندوق ها در ۳ ماه آينده انجام خواهد شد، بيشتر از 1۰ 
هزار ميليارد تومان نيست. بايد به اين نكته توجه كرد كه 
سازمان بورس با كاهش نصاب سرمايه گذاري در سهام 
و كاهش ميزان اعتباردهي كارگزاري ها به سهامداران 
به دنبال كنترل هيجان سهامداران در بورس هستند. 
سهامداران از عرضه سهام صندوق ها هراسي نداشته 
باش��ند. ميزان و زمان عرضه اين صندوق ها به نحوي 
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شروط تداوم ورود پول
به بورس چيست؟

فرداي اقتصاد| ساس��ان الله قلي، كارش��ناس بازار 
سرمايه ابتدا به بررسي دلايل شادابي و رشد بازار سهام 
در ماه هاي اخير اشاره كرد و گفت: به عنوان دلايل ايجاد 
روند فعلي مي توان به تحولات در فضاي سياسي تحت 
تاثير مذاكرات با عربستان اشاره كرد در كنار اين موضوع 
ايجاد س��امانه مبادله ارزي و فضاي تورمي ادامه دار در 
اقتصاد كشور نيز نقش مهمي در رالي صعودي بورس 
داشته است. بايد به اين نكته توجه كرد كه فصل مجامع 
به دليل جذابيت ذاتي آن براي بورس يكي از دلايل ديگر 
است كه در كنار حبابي شدن بازارهاي موازي، پول ها 
را به سمت بازار سرمايه هدايت كرده است و ادامه اين 
روند در گرو ثبات در وضعيت موارد ذكر شده است. وي 
همچنين توضيحاتي را در مورد مهم ترين ريسك هاي 
بازار داد و اعتقاد داش��ت: در حال حاضر ريسك اصلي 
تصميمات دولت است و بررسي روند سال هاي گذشته 
نيز اين موضوع را تاييد مي كند كه كاهش دستكاري 
دولت در بازار سرمايه، مسير را براي روند رو به رشد بورس 
هموار خواهد كرد. در بخش بازارهاي جهاني به دليل 
سياس��ت هاي كوويد صفر چين، نگراني خاصي براي 
بازار سهام وجود ندارد. وي همچنين ريسك افزايش نرخ 
بهره را كم دانست و عنوان كرد: به نظر مي رسد نرخ فعلي 
بهره بدون ريسك اثر خود را در بازار گذاشته و اين نرخ در 
وضعيت فعلي بورس منعكس شده است. از سوي ديگر 
با توجه به هدفگذاري رشد نقدينگي 25 درصد توسط 
بانك مركزي كه نشان مي دهد س��ال 14۰2 بدون 
تورم نخواهد بود به نظر مي رسد جسارت دستكاري 
نرخ بهره در سيستم اقتصادي فعلي كشور وجود ندارد.

عملكرد مطلوب شاخص
هم وزن در يك ماه اخير

بورس ني�وز| ندا كريمي، كارش��ناس بازار س��رمايه 
درخصوص روند صعودي بازار سرمايه اظهار كرد: بازار 
سرمايه از اوايل آبان 14۰1 و همزمان با رشد دلار روند 
صعودي خود را آغاز كرد. ماه گذش��ته توانست سقف 
تاريخي 1۳۹۹ را بش��كند و ركورد جديدي ثبت كند. 
البته بازار به لحاظ ارزش دلاري همچنان نسبت به اوج 
۹۹ عقب است، اما پس از اقبال به شركت هاي بزرگ و 
سود محور در نيمه دوم 14۰1، شاهد چرخش به سمت 
شركت هاي كوچك هستيم. وي افزود: عملكرد شاخص 
هم وزن كه معرف عملكرد شركت هاي كوچك تر است، 
در يك ماه اخير بهتر از شاخص كل بوده و شركت هاي 
دارايي محور و جامانده و شركت هايي كه بيشترين فاصله 
از سقف 1۳۹۹ را دارند، شروع به حركت كردند. كريمي 
در اين باره ادامه داد: با توجه به سياس��ت قيمت گذاري 
دس��توري از س��وي دولت و نيز تعيين دلار دونرخي از 
جمل��ه 28 هزار و 5۰۰ تومان و فاصله دلار نيما 2 با نرخ 
آزاد، انتخاب و اولويت بايستي شركت هايي باشند كه يا 
از اين شرايط منتفع مي شوند يا اين ريسك ها مشمول 
آنها نيست. كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: در 
اين بين گروه پتروشيمي، شركت هايي با خوراك مايع 
يا خوراك با قيمت گذاري 28 ه��زار و 5۰۰ توماني كه 
مي توانند محصولات خود را در بورس كالا با نرخ رقابتي 
بفروش��ند يا ارز صادراتي خود را در نيما 2 عرضه كند، 
مي توانند جذاب باشند. در اين گروه شركت هايي مانند 
»شگويا«، »جم پيلن« و »شاراك« وضعيت مناسبي 
دارن��د. وي بيان كرد: از س��وي ديگر، ش��اهد جذابيت 
شركت هاي كوچك هس��تيم. در بازاري كه P/E با دلار 
آزاد حدود 5 است، سهم ها گران قيمت گذاري نشده اند. 
گروه كاشي و سراميك كه نرخ هاي فروش ماهانه خوبي 
دارند، جذاب هستند. اين گروه افزايش نرخ مناسبي را 
نيز مخابره كرده اند. كريمي توضي��ح داد: در اين ميان، 
همچنين گروه سيماني شاهد رقابت خوبي در بورس كالا 
هستند و فصل تقاضاي سيمان نيز بر جذابيت آن افزوده 
است. اولويت در اين گروه شركت ها با رقابت بالا در بورس 
كالا و نرخ مناسب صادراتي است. كاني هاي غيرفلزي نيز 
مشمول قيمت گذاري دولتي نيستند و تعديل هاي خوبي 
در نرخ ها گرفته اند. در صورتي كه چشم انداز افراد نسبت 
به اونس و دلار مثبت است، گواهي سپرده طلا و سهام 
معدني طلا جذاب خواهند بود. سكه نيز به دليل حباب ۷ 
ميليون توماني در اولويت بعدي نسبت به اين دو موقعيت 
است و صندوق هاي طلا نيز همين وضعيت را دارند. گروه 
خودرو توانست افزايش نرخ بگيرد و به سربه سر برسد، 
اما انتظار مي رود با انتشار صورت مالي 12 ماهه افزايش 
نرخ جديد بگيرد. در اين گروه خودروسازان تجاري 
به دليل عدم شموليت قيمت گذاري دولتي، سهام  
جذاب تري نسبت به خودروسازان سواري هستند.

الزام شركت هاي بورسي
در كاهش زمان پرداخت سود

سيد محمدرضا ميرتاج الديني به الزام سازمان بورس 
به ش��ركت ها براي واريز سود مجامع حداكثر تا چهار 
ماه اش��اره كرد  و افزود: اقدام س��ازمان بورس در الزام 
ش��ركت هاي بورس��ي براي اصلاح اساس��نامه  قابل 
تحسين است؛ زيرا در اين صورت شركت هاي بورسي 
ملزم مي شوند تا حداكثر چهار ماه سود مجامع را واريز 
كنند كه اين اتفاق به نفع م��ردم خواهد بود. وي ادامه 
داد: با توجه به اينكه بخش��ي از مردم از طريق بورس 
امرار معاش مي كنند، واريز به هنگام سود مجامع براي 
سهامداران مفيد بوده و همچنين باعث ترغيب مردم 
براي سرمايه گذاري در بورس مي شود. ميرتاج الديني 
همچنين گفت: فايده ديگر اين اقدام آن است كه سود 
سهامداران عدالت زودتر پرداخت مي شود و اين موضوع 
ديگر به پايان س��ال موكول نمي ش��ود. اين نماينده 
مجلس با بيان اينكه در بسياري از كشورهاي دنيا سود 
مجامع كمتر از يك ماه پرداخت مي شود، گفت: وقتي 
سود مجامع به موقع پرداخت شود ديگر پول در حساب 
ش��ركت ها باقي نمي ماند و ارزش پول سهامداران به 
ميزان تورم نصف نمي شود؛ اين اقدام رويكردي است 

كه در نهايت به نفع مردم تمام خواهد شد.

حركت هاي هيجاني
 بلاي جان بورس

بيداربورس| ميثم ساريان، كارشناس بازارسرمايه در 
خصوص روند اين روزهاي بازارسرمايه گفت: سال ۹۹ 
براي تمامي فعالان بازار سرمايه و علي الخصوص مقام ناظر 
بازار تجربه اي به جا گذاش��ت و آن اين است كه مواقعي 
كه بازارسرمايه مورد اقبال مردم قرار مي گيرد و پول ها به 
سمت بورس هدايت مي شوند يكي از وظايف مقام ناظر 
تنظيم گري كليت بازارسرمايه است.  او ادامه داد: به نظر 
مي رسد اشتباهات س��ال ۹۹ در اين دوره سرلوحه كار 
تصميم گيرندگان قرار دارد و چهارچوب كلي آن هم اين 
است كه بازارسرمايه نبايد به صورت افسارگسيخته و 
هيجاني حركت كند چرا كه هيجان در هر دو مسير صعود 
و نزول آسيب زا است.  وي با اشاره به اينكه اين روزها دو 
تصميم براي بهبود روند بازارسرمايه اتخاذ شده، عنوان 
كرد: اولين تصميم بحث كاهش حد اعتباري افراد است 
كه اين مهم مي تواند سمت تقاضاي بازار را كنترل كند.  
ساريان اضافه كرد: تصميم ديگر كاهش سطح ميزان 
س��هام در پرتفوي صندوق هاي با درآمد ثابت است كه 
در واقع سمت عرضه را كنترل خواهد كرد و به عبارتي 
كاهش سمت تقاضا و افزايش سمت عرضه خواه ناخواه 
مي تواند بازار را كنترل كند و حتي روزهاي منفي را در 
پي داشته باش��د.  به عقيده اين كارشناس بازارسرمايه 
تصميمات گرفته شده درست است و افراد به عنوان يك 
فعال بازارسرمايه علاقه مند نيستند بورس ظرف سه الي 
چهار ماه چند برابر شود اما بعد از آن در حالت كما قرار 
گرفته و منفي هاي طولاني و صف هاي فروش��ي كه در 
سال ۹۹ و 14۰۰ شاهد آن بوديم تكرار شود.  به گفته وي 
فعاليت در بازاري عقلايي و به دور از هيجان هاي كاذب 
قدرت تحليل و ارزش گذاري در بازار در كنار پول حرف 
اول را مي زند و مي توانيم به كاركردهاي اصلي بازارسرمايه 
بيشتر برسيم و مسائل سفته بازانه و سودهاي كوتاه مدت 
را از س��ر دور كنيم.  او معتقد است كه اگر تا پايان سال 
اتفاق خاصي نيفتد وريسك سيستماتيكي بازار را تهديد 
نكند، بازاري خوب و روند دار خواهيم داشت. ساريان در 
خصوص بررسي صنايع بازارسرمايه، خاطرنشان كرد: 
صنايعي كه تاكنون كمتر از ش��اخص بازدهي داشتند 
مي توانند روند خوبي را تجربه كنند اما صنايعي از جمله 
سيمان كه زودتر از ش��اخص روند خود را شروع كردند 
طبيعي است كه علي رغم اتفاقات خوب بنيادي به تعادل 
برس��د.  اين كارشناس بازارس��رمايه ادامه داد: گروه 
انبوه سازي از جمله صنايعي است كه مي تواند مورد 
توجه قرار گيرد چرا كه رش��د آن نسبت به شاخص 
عقب مانده است.  به گفته وي گروه خودرو همچنان 
پتانسيل رشد دارد و از بازار عقب است و گروه پالايشي 

نيز از ديگر صنايعي است كه پتانسيل رشد دارد. 

احتمال طبقه بندي
بازارهاي بورسي

ايس�نا| رضا عيوضلو، معاون نظارت بر بورس ها و 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار درمورد موضوع 
طبقه بن��دي بازارهاي بازار س��رمايه توضيح داد: در 
خصوص طبقه بندي بازارها، اصلاحات پيش��نهادي 
دس��تورالعمل پذيرش و بازنگري شرايط پذيرش در 
بازارهاي مختلف بورس و فرابورس پس از بررسي هاي 
كارشناسي، در هيات مديره هاي شركت هاي بورس 
و فرابورس مورد بررس��ي قرار گرفته است. وي ادامه 
داد: در اين ارتباط جلسات مختلف در سطوح عالي و با 
حضور مديران عامل شركت هاي بورس و فرابورس و 
مديران ارشد سازمان در حال برگزاري بوده و با توجه 
به اهميت موضوع، پس از جمع بندي در اين سطح، 
در هيات مديره سازمان مورد بررسي و تصميم گيري 
قرار خواهد گرفت. بر اساس اين گزارش، مجيد عشقي 
- رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار - در آخرين 
اظهارنظرهاي خود در س��ال گذشته اعلام كرده بود 
كه با توجه به ساختار بازارهاي بورس و فرابورس يك 
بحث كارشناسي در مورد طبقه بندي بازارها در حال 
انجام است. در حال حاضر بازارهاي اول و دوم اختلاف 
معناداري با هم ندارند. به نظر مي رسد به يك تجديد 
ساختاري در طبقه بندي بازارهاي بورس و فرابورس 
نياز است. پيشنهاد همكاران در بورس و فرابورس اين 
بود كه اعمال تغييرات دامنه نوسان در مرحله بعد را 

همزمان با تغييرات طبقه بندي بازارها انجام دهيم.

ارتقاي سواد مالي، پيش شرط 
هدايت نقدينگي به سمت بورس

س�نا| غلامرضا مرحبا، عضو كميس��يون اقتصادي 
مجلس درباره سواد مالي و ضرورت آن در بازار سرمايه 
گفت: اهميت يافتن سواد مالي به رشد و توسعه بخش 
مالي اقتصاد مربوط اس��ت، بنابراين همه كساني كه 
خواهان س��رمايه گذاري در بازار سرمايه هستند، بايد 
پيش از ورود به بورس و بازار سرمايه، آشنايي كافي با آن 
داشته و پس از آن وارد بازار شوند. نماينده مردم آستارا 
در مجلس در ادامه با اش��اره به اينكه بورس تخصص 
علمي، پيچيده و گسترده اي دارد، عنوان كرد: انتظار 
مي رود سرمايه گذاران با داش��تن دانش كافي درباره 
بورس و كس��ب مقداري اطلاع��ات و دانش اوليه وارد 
بازار شده و نس��بت به حفظ دارايي خود و كسب سود 
بهتر، اقدام كن��د. وي ادامه داد: با توجه به جايگاه مهم 
بازار س��رمايه در اقتصاد كشور، بهترين گزينه و محل 
براي سرمايه گذاري و كسب درآمد، همين بازار است 
كه اميدواريم از بورس به عن��وان يك مهارت اوليه در 
آموزش هاي دوران دبيرستان و دانشگاه هاي سراسر 
كش��ور نيز استفاده ش��ود تا اكثر افراد نسبت به آن به 
شناخت كافي برسند. مرحبا با بيان اينكه داشتن سواد 
مالي كافي باعث هدايت نقدينگي به سمت بازار سرمايه 
مي شود، خاطرنشان كرد: سواد مالي براي مردم بايد در 
حدي باشد كه اصول ابتدايي بازارها را بدانند. اميد است 
بورس كشور هم ش��رايط آرماني و حرفه اي را داشته 
باشد تا نقدينگي هاي كشور به سمت آن هدايت شده و 
بخش توليد داخل را توسعه و رونق اقتصادي را رقم بزند. 

»تعادل«كاهشحدنصابصندوقهايسرمایهگذاريرابررسيميكند

يونيتصندوقهايبورسيمشكلسازميشود؟

شكست ركورد 33 ماهه ورود پول به بورس
ش��ايد بارها اين جمله گفته ش��ده اس��ت كه شروع 
س��ال جديد براي بورس خوب بود و اين بازار توانست 
بازدهي هاي بسيار مطلوبي در همين مدت كم كسب 
كند. رك��ورد ارزش معاملات و ش��اخص كل بورس 
شكس��ت و به طور كلي بازار س��رمايه وضعيت بسيار 

خوبي را تجربه مي كند.
روز گذشته ۹ ارديبهش��ت ماه اولين روز كاري هفته 
آغاز ش��د و در اين روز شاخص كل بورس موفق شد با 
رش��د ۳.1 درصدي معادل ۷۳ هزار و 2۶2 واحدي به 
تراز دو ميليون و 4۳8 هزار واحدي برسد. همپچنين 
شاخص هم وزن نيز همسو با شاخص كل حركت كرد 
و با رشد 14 هزار و 4۶۰ واحدي به محدوده 8۰۰ هزار 
واحدي رسيد. شاخص فرابورس نيز رشد نسبتا خوبي 
را تجربه كرد و با افزايش ۶2۷ واحدي به محدود ۳۰، 
۳۷۰ هزار واحدي رس��يد. به طور كلي روز گذش��ته 
تمام شاخص هاي بازار سرمايه صعودي بودند. ارزش 
معاملات بازار سرمايه نيز ديروز با افزايش 21 درصدي 
به 21 هزار و ۶5۰ ميليارد تومان رسيد و شاهد ۳۰.85 
ميليارد سهمي در حجم معاملات بوديم. در اين روز 2، 
4۰4 ميليارد تومان پول حقيقي وارد چرخه معاملات 
شد و ارزش دلاري بازار نيز به 2۹1 ميليارد دلار رسيد.  
در اولين روزكاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام 
با كاهش به 4۳ هزار و ۷18 ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در ب��ازار ثانويه 1۶ هزار و ۳۶۳ 
ميليارد تومان بود كه ۳۷ درصد از ارزش كل معاملات 

بازار را در اين روز شامل مي شود.
ارزش خال��ص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
پس از مرداد س��ال 1۳۹۹ به بي��ش از دو هزار و 5۰۰ 
ميليارد تومان رسيد. ورود پول حقيقي روز اخير بورس 
تهران به نس��بت روز چهارشنبه 25۰ درصد افزايش 
داشت كه اميد بخش تداوم روند صعودي بازار سهام 

در آينده اي نزديك است.
در معاملات روز شنبه بيشترين خروج پول حقيقي به 

سهام وكغدير اختصاص داشت كه ارزش تغيير مالكيت 
حقيقي ب��ه حقوقي آن ۶۶.8 ميلي��ارد تومان بود. كالا 
دومي��ن رتبه خروج را داش��ت و پ��س از آن، نمادهاي 
وبمل��ت، وغدير، چدن و خودرو بيش��ترين خروج پول 
حقيقي را داشتند. در س��وي ديگر، فولاد با ورود ۳14 
ميليارد تومان، بيشترين ورود پول حقيقي را داشت و 
امين و فخوز در رتبه هاي بعدي بودند. در پايان معاملات 
 روز ش��نبه، 4۷۳ نماد رشد قيمت داشتند و 1۹۰ نماد 
كاهش قيمت داشتند. به عبارت ديگر، ۷1 درصد بازار 
رشد قيمت داشتند و 2۹ درصد بازار افت قيمت داشتند.

   رشدهاي روزانه دلار فردوسي
روند قيم��ت دلار در بازار آزاد ني��ز از اتفاقات قابل توجه 
روزهاي اخير بوده است. اين اسكناس امريكايي پس از 
نوساناتي كه در روزهاي ابتدايي سال تجربه كرد و تا بيش 
از 55 هزار تومان نيز پيش رفت، بيش از 2۰ روز را در مرز 
51 هزار تومان حبس شده بود و نوسانات اندكي را در آن 

محدوده انجام مي داد. با اين حال اما از روز چهارش��نبه 
شاهد عبور قيمت دلار از مرز 52 هزار توماني بوديم و اين 
مسير صعودي تا زمان نگارش اين گزارش به ميانه كانال 
54 هزار تومان نيز رسيده است. براي اين موضوع دلايل 
متعددي را مي توان برشمرد كه مهم ترين آنها را مي توان 
كاهش خوش بيني ها به احتمال از س��رگيري مذاكرات 
هس��ته اي پس از توافقات اواخر س��ال گذشته با آژانس 
بين المللي انرژي اتمي و عربستان سعودي و همچنين 

خبرهاي منفي از همكاري ايران و آژانس دانست.
اين اتفاق براي بورس تهران دو س��يگنال كاملا متفاوت 
دارد. از سمتي افزايش دوباره قيمت دلار در بازار آزاد پس 
از توقف چند ماه گذشته نشان از بالا بودن انتظارات تورمي 
دارد كه منجر به افزايش تقاضا در تمامي بازارها از جمله 
بورس تهران خواهد شد. در همين رابطه بايد به آخرين 
آمار پولي منتشر شده از سمت بانك مركزي نيز اشاره كرد 
كه خبر از عبور نقدينگي از مرز ۶1۰۰ هزار ميليارد توماني 

و همچنين سهم 25 درصدي پول از نقدينگي مي دهد.

از س��متي اما اين موضوع به دليل سيگنال هاي منفي از 
روند تحولات سياسي كشور مي تواند تاثيري منفي بر روند 
بازار سهام داشته باش��د. از نگاهي ديگر، طبق تجربيات 
ماه هاي گذش��ته بورس ته��ران در آرامش بازار س��هام 
توانست جذب نقدينگي بالايي داشته باشد و اكنون اگر 
روند صعودي دلار ادامه داشته باشد، ممكن است بخشي 
از اين نقدينگي را بار ديگر روانه بازار ارز كند. با اين حال 
فعلا بازار سرمايه در صدر توجهات سرمايه گذاران قرار دارد 
و انتظار م��ي رود كه اين بازار فعلا مقصد اصلي پول هاي 

سرگردان باشد.

    انتظار براي گزارش هاي ماهانه و سالانه
يكي از م��ورد انتظارترين مس��ائل اين روزه��اي بازار 
سهام، انتشار گزارش هاي ماهانه فروردين و همچنين 
صورت هاي مالي سال 14۰1 براي شركت هاي بزرگ و 
مورد توجه بازار است كه مي تواند موج جديدي از تقاضا 
را در بورس تهران ايجاد كند. يكي از دلايل افزايش تقاضا 
براي گروه هاي بزرگي از جمله فولادي ها و پتروشيمي ها 
طي بازار ديروز نيز همين موضوع ب��ود و از آنجا كه اين 
شركت ها تقسيم سود قابل توجهي دارند و فاصله زماني 
زيادي نيز تا فصل مجامع باقي نمانده است، خريداران 
تمايل بيشتري براي خريد سهام اين شركت ها دارند تا 
بتوانند با تحمل ريسك كمتر، به سودي منطقي دست 
يابند. در كنار اين موضوع روند معاملات بورس كالا نيز 
مدتي اس��ت كه بدون توجه به سياست هاي كنترلي و 
انقباضي، وضعيت مناسبي را سپري مي كنند و همين 
اتفاق باعث ش��ده اس��ت كه خوش بيني به چشم انداز 
سودآوري شركت ها همچنان ادامه داشته باشد. بسياري 
از كارشناسان اعتقاد دارند كه سياست هاي ارزي دولت 
براي پافش��اري بر دلار 285۰۰ توماني ت��داوم زيادي 
نخواهد داشت و صرفا سياستي موقت قلمداد مي شود كه 
پس از آن مي توان به نزديك شدن نرخ دلار بازار سرمايه 

به دلار بازار مبادله و آزاد اميدوار بود.



گروه راه و شهرسازي|
»پيش فروش« مس��كن نيز مانند هر پديده ديگري 
موافقان و مخالفان خود را دارد. موافقان رواج اين نوع 
از خريد مسكن را موجب رونق بازار و حفظ قدرت خريد 
متقاضيان و در مجموع نكت��ه اي مثبت براي اقتصاد 
كلان ارزيابي مي كنند. اين دسته از كارشناسان بر اين 
باورند كه از اين طريق ميزان توليد مسكن و عرضه آن 
به بازار افزايش مي يابد و قيمت ها كاهش مي يابد. در 
مقابل، اما مخالفان با اشاره به برخي نقص هاي قانوني، 
انجام پيش فروش مسكن در شرايط كنوني را داراي 
مفس��ده مي دانند و علت تمايل تقاضاي پيش خريد 
مسكن را به همين نقايص و مفسده ها ارتباط مي دهند. 
در ديماه سال گذشته، مديركل راه و شهرسازي استان 
تهران در نامه اي خطاب به مديران عامل شركت هاي 
ديوار و ش��يپور درباره لزوم انتشار آگهي پيش فروش 
س��اختمان با »اخذ مجوز« از ارت��كاب 25 هزار مورد 

كلاهبرداري در اين حوزه پرده برداشت.
در اين شرايط، داوود بيگي نژاد، نايب رييس اتحاديه 
املاك اظهار كرده، پيش فروش مس��كن مي تواند به 

رونق توليد مسكن كمك كند.
بيگي نژاد با اشاره به احتمال نوسانات بازار مسكن در 
ماه هاي آينده گفت: دولت براي كاهش التهاب بخش 
مسكن بايد مش��وق هايي در اختيار سرمايه گذاران 
و انبوه س��ازان قرار دهد تا با توليد مناس��ب مسكن با 
متراژهاي مناسب و ايجاد تعادل ميان عرضه و تقاضا، 
از التهاب احتمالي در بازار مسكن جلوگيري كند. چرا 
كه اگر سرمايه ها به جاي رفتن در بخش هاي غير مولد 
و سوداگري در بخش مسكن جهت دهي و وارد بخش 
توليد مسكن شود هم سرمايه سرمايه گذاران كنترل 
خواهد شد و هم سرمايه گذاران به يك سود منطقي و 

معقول مي رسند.
او در گفت وگو با مهر ب��ا تاكيد بر اينكه افزايش توليد 
و عرضه مس��كن مي تواند از تورم در بخش مس��كن 
جلوگيري كند، ادام��ه داد: اينكه آيا توليد مس��كن 
مي تواند قيمت ها و تورم بخش مسكن را كنترل كند 
يك موضوع بديهي است. به هر مقدار كه توليد مسكن 
افزايش پيدا كند به همان نسبت افرادي كه خواهان و 
نيازمند بخش مسكن هستند نياز آنها تأمين مي شود.

بيگي نژاد اضافه كرد: بسياري از امكانات و تجهيزاتي 
كه در حوزه مسكن استفاده مي شود توليدات داخل 
هستند اما نياز انباشت تقاضا در حال حاضر به دليل 
عدم توليد باعث ش��ده تا قيمت مسكن به شكل غير 

قابل باوري افزايش يابد.
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با اشاره به اينكه 
اكثر سازندگان مس��كن به دلايل مختلفي مثل نبود 
منابع مالي مناسب از بازار مسكن و توليد خارج شدند 
ادامه داد: پيش فروش مس��كن يك��ي از گزينه هاي 
مناسب براي تأمين نقدينگي انبوه سازان و سازندگان 
خرد بود اما متأسفانه سال هاست كه قانون پيش فروش 
مسكن باعث شده تا س��ازندگان مسكن نتوانند وارد 

عرصه ساخت و ساز شوند.
او تاكيد كرد: نبود گردش س��رمايه باعث شده تا بازار 
مسكن و س��اخت و ساز قفل شود. سازندگان مسكن 
وقتي نمی توانند واحد مس��كوني خ��ود را به فروش 

برس��انند و به همان نس��بت نمي توانند توليد كنند 
بنابراين اين عدم توليد مسكن در نهايت قيمت مسكن 
را افزايش و به ضرر قش��ر مس��تأجر تمام خواهد شد. 
اما تا زماني كه پيش فروش مس��كن توسط مشاوران 
املاك صورت مي گرفت س��رمايه ولو اندك به سمت 

توليدكننده هدايت مي شد.
او ادام��ه داد: مش��اوران املاك مي توانن��د با جذب 
س��رمايه هاي خُ��رد اين ام��كان را فراه��م كنند كه 
س��رمايه گذاران قوي و يا افرادي كه نوظهور هستند 
وارد بخش مسكن شده و در توليد مسكن كمك كنند. 
و از ورود سرمايه به بازارهاي ديگر جلوگيري مي شود.

بيگي نژاد در پاس��خ به اينكه به نظر مي رس��د امسال 
و با آغاز فصل نقل و انتقالات ش��رايط س��ختي براي 
مستأجران متصور بود؟ گفت: اگر دولت يا مجلس قصد 
كمك به مستأجران را دارند از همين الان بايد به فكر 
باش��ند. و با اقدامات پيشگيرانه مانع از قيمت سازي و 

تغيير غير منطقي قيمت های اجاره شوند.
به گزارش »تعادل«، بررسي نهايي اصلاحات قانون 
پيش فروش ساختمان در مجلس دهم انجام شد اما 
با ش��يوع ويروس كرونا و بروز بحران هاي ناشي از آن 
و همچنين پايان مدت فعاليت نمايندگان دوره دهم 
مجلس شوراي اسلامي اين كار به تعويق افتاد. تاكنون 
نيز تصويب اين پيش نويس در دستور كار نمايندگان 
دوره يازدهم مجلس شوراي اسلامي قرار نگرفته است. 
با اين ح��ال، به موجب م��اده21 قانون پيش فروش 
ساختمان مصوب 12 ديماه 1389 »پيش فروشنده 
بايد قبل از هرگونه اقدام جهت تبليغ و هرگونه آگهي 
پيش فروش به هرطريق از جمله درج در مطبوعات و 
پايگاه هاي اطلاع رساني و ساير رسانه هاي گروهي و 
نصب در اماكن و غيره، مجوز انتشار آگهي را از مراجع 
ذي صلاح كه در آيين نامه اجرايي اين قانون مشخص 
مي شود أخذ و ضميمه درخواست آگهي به مطبوعات 
و رسانه هاي يادش��ده ارايه نمايد. شماره و تاريخ اين 
مجوز بايد در آگهي درج و به اطلاع عموم رسانده شود. 
مطبوعات و رسانه ها قبل از دريافت مجوز ياد شده حق 
درج و انتشار آگهي پيش فروش را ندارند. در غير اين 
صورت به توقيف به مدت حداكثر دوماه و جزاء نقدي 

از ده ميليون )10.000.000( ريال تا يكصد ميليون 
)100.000.000( ريال و در صورت تكرار به حداكثر 

مجازات محكوم خواهند شد.«

   مصايب آگهي هاي غيرواقعي
با اين حال، از آنجا كه خريداران از اين قوانين بي اطلاع 
هستند، در دام كلاهبرداران مي افتند. كلاهبرداران نيز 
با درج وعده هاي دروغين و غيرواقعي )دور از شرايط 
بازار( در آگهي ها تلاش مي كنن��د نه تنها خريداران 
واقعي و متقاضيان موثر كه س��اير افراد از جمله افراد 
داراي پول هاي اندك )نسبت به ارزش ملك( را در تور 
خود قرار دهند.  يكي از علل عمده تدوين اصلاحيه براي 
قانون پيش فروش ساختمان نيز كاهش اين نگراني ها 
و استحكام بخشي به بنيان بازار پيش فروش مسكن 
است. متاسفانه مش��اوران املاك، سازندگان و برخي 
حقوقدان ها نه تنها از قانون فعلي پيش فروش ساختمان 
استقبال نكرده اند، بلكه انتقادهايي را به مفاد اين قانون 
وارد كردند و اجراي آن را غير ممكن دانستند، موضوعي 
كه موجب شد، اصلاحيه اي براي رفع مشكلات قانون 

مذكور تدوين شود.
فع��الان بخش مس��كن معتقدن��د، اج��راي قانون 
پيش فروش ساختمان ضعف هاي موجود را پوشش 
مي دهد و با توجه به ظرفيت هايي كه در آن ديده شده 
در هدايت سرمايه هاي مردم به اين حوزه و در پي آن 
رونق بازار مس��كن موثر خواهد ب��ود. در واقع هدايت 
نقدينگي به سمت صنعت ساختمان سازي مي تواند 
وضعيت بازار مس��كن را هم از وضعيت نا به س��امان 

فعلي دور كند.
با اجراي قانون اصلاح ش��ده ش��اهد خروج صنعت 
مسكن و ساختمان از ركود خواهيم بود، زيرا اعتماد 
متقاضيان براي خريد آپارتمان در قالب پيش  خريد 
مس��كن افزايش مي ياب��د و بس��ياري از متقاضيان 
س��رگردان، خانه دار مي شوند ضمن اينكه گشايش 
حس��اب پيش فروش امان��ي و اجرايي ش��دن اين 
قانون موجب كنار رفتن ليزينگ مسكن و پرداخت 
س��ودهاي كلان متقاضيان به شركت هاي ليزينگ 

خواهد شد.

   انتقادات وارده به قانون پيش فروش
اگرچه برخي كارشناس��ان معتقدند، با اجراي قانون 
پيش فروش س��اختمان امكان هرگونه سوءاستفاده 
در زمينه پيش فروش س��اختمان از ميان مي رود، اما 
برخي ديگر معتقدند اين قانون به علت خلأهاي قانوني 
مختلف و بي توجهي به نقش بخش خصوصي درحوزه 

مسكن چندان قابليت اجرايي ندارد.
مش��اوران املاك معتقدند، وظيفه دفاتر ثبت اسناد 
رس��مي تنظيم سند اس��ت، اما براس��اس اين قانون 
انجام تمامي اقدام��ات در زمينه پيش فروش برعهده 
آنها قرارگرفته است درحالي كه اين دفاتر نمي توانند 
مشاوره اي را در زمينه خريد مسكن دراختيار متقاضيان 
قرار دهند و همين موضوع مشكلاتي را در پروسه خريد 
مس��كن ايجاد مي كند، ضمن اينكه به ضرر مشاوران 

املاك هم تمام مي شود.
بر اس��اس گفته هاي مسوولان كانون س��ردفتران و 
دفترياران تنها 50 درصد از واحدهاي مسكوني داراي 
شناسنامه فني ساختمان هستند، پس چگونه مالكان 
مي توانند شناسنامه فني ساختمان را براي اجراي اين 
قانون و انجام پيش ف��روش ارايه دهند، درواقع تعداد 
واحدهاي بدون سند كشور بسيار است، اين درحالي 
است كه وجود شناسنامه فني براي دريافت مجوز پيش 

فروش لازم و ضروري است.
ع��لاوه بر ايرادات ذكر ش��ده كه ت��وان اجرايي قانون 
پيش فروش س��اختمان را كاهش مي دهند، در ماده 
4 اين قانون بحث وجود بيمه نامه براي تنظيم س��ند 
مطرح مي شود كه توضيح بيشتري درمورد نوع بيمه 
)تضميني، عمر و س��اختمان و...(، رويك��رد آن ارايه 
نش��ده اس��ت و همين امرمجريان قانون را با مشكل 

مواجه كرده است.
مشاوران املاك معتقدند، باتوجه به مشكلات موجود 
درراه اج��راي قانون پيش فروش س��اختمان به نظر 
نمي رسد كه اين قانون بدون اصلاحيه اجرايي شود، 
زيرا فعاليت بخش خصوصي و به ويژه اتحاديه مشاوران 

املاك بااجراي اين قانون تحت الشعاع قرار مي گيرد.
 براس��اس قانون پيش فروش س��اختمان، مالكان يا 
س��ازندگان پيش از اتمام 30درصد ازفرآيند ساخت 
نمي توانند واحد مس��كوني يا غيرمس��كوني خود را 
پيش فروش كنند كه اين قان��ون اگرچه از متقاضي 

حمايت مي كند، اما به نفع سازندگان نيست.
برمبناي قانون پيش فروش ساختمان درصورت ايجاد 
اختلاف ميان فروش��نده و خريدار، داور مي تواند حل 
اختلاف را برعهده گيرد كه اين بند بر خلاف اصل 34 
قانون مبتني بر نقش دادگاه براي انجام داوري وقضاوت 
است. ضمن اينكه دراين ميان به قابليت فسخ قرارداد 
در قانون پيش فروش ساختمان كمتر توجه شده است.

علت انتقادات وارده ازس��وي اتحاديه املاك، بحث 
كاهش فعاليت هاي اعضاي اين اتحاديه و همچنين 
سود حاصل از پيش فروش س��اختمان است كه به 
اعض��اي اين اتحاديه پيش��نهاد مي ش��ود كه براي 
افزايش فعاليت هاي خود پس از اجراي اين قانون، 
ش��ركت هايي را براي انجام فرآيند اج��اره و رهن 
تاس��يس كنند تا زيان حاصل از خارج شدن بخش 

پيش فروش را ازاين طريق جبران كنند.
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تاملي بر منازعات يك مناظره 
2- در مقابل اقتصاددان ليبرال، بسيار ظريف و با پيش فرض 
مطرود و ناكارآمد بودن مطلق ديدگاه هاي اقتصادي چپ، 
ريشه اصلي مشكلات اقتصادي ايران را پايه گذاري بناي 
اقتصاد ايران و قانون اساس��ي توسط افرادي دانستند كه 
به زعم ايشان چپگرا بوده و باعث نفوذ تفكر چپ در قوانين 
اقتصادي ايران ش��ده اند. ايشان اشاره داشتند كه افرادي 
نظير مصدق، بني صدر، شريعتي و حتي شهيد بهشتي با 
بنا نهادن قوانين اقتصادي ايران بر پايه رويكردهاي چپ 
و به دور از اصول اس��لامي، فضا را براي اقتصاد باز محدود 
كرده و خشت ساختار اقتصاد ايران را كج نهاده اند. ايشان 
اصول 43 و 44 قانون اساسي را برگرفته از تئوري راه رشد 
غير سرمايه داري دانس��تند كه از ديد ايشان يك نظريه 
كمونيستي است و اقتصاد طي اين نظريه مي بايست در 
دست دولت باشد. از ديدگاه ايشان اصل 44 قانون اساسي 
به طور مشخص اقتصاد را در مالكيت دولت قرار داده است 
و لذا مشكل اصلي در اقتصاد ايران ريشه در ديدگاه هاي 
كمونيستي و نه اس��لامي دارد كه مانع از فعاليت بخش 
خصوصي ش��ده است. استناد ايش��ان به اصل 44 قانون 
اساسي به عنوان يك منبع مهم در محدود كردن فعاليت 
بخش خصوصي، بدون اش��اره دقيق ب��ه بخش آخر اين 
اصل و حت��ي اصلاحيه قانون در اين خصوص بود. انتظار 
مي رفت ايشان در خلال مناظره به جاي اصرار )و نه اثبات( 
بر كمونيستي بودن س��اختار اقتصاد ايران، در خصوص 
ساختار كارآمد اقتصاد آزاد و مكانيزم بازاري كه مورد تاييد 
ايشان در حل چالش هاي اقتصادي ايران است و چگونگي 
اجرايي ساختن آن سخن مي گفتند. بارها از ايشان شنيده 
شد كه لييبراليزمي كه ايشان بدان معتقدند متفاوت است، 
اما اين تفاوت آشكار نشد. انتظار مي رفت اقتصاددان ليبرال 
دلايل علمي كافي بر پاسخگويي مكانيزم بازار در شرايطي 
كه اقتص��اد ايران در نقطه تعادل اقتصادي نيس��ت ارايه 
بدهند. سيستمي كه از تعادل خارج شده چگونه مي تواند 
بدون مداخله و صرفا به اميد مكانيزم بازار و فعاليت بخش 
خصوصي به تعادل برگردد؟ انتظار مي رفت ايشان حداقل 
نمونه اي موف��ق بر كارآمدي بازار در ش��رايط بي تعادلي 

اقتصادي ارايه مي دادند.
3- نكت��ه ديگري ك��ه در اين مناظره ب��راي بيننده ابتر 
ماند، ارايه ادله علمي و قابل قبول توسط اقتصاددانان در 
پاسخگويي مكاتب مورد تاييد ايشان به مشكلات اقتصادي 
بود. اقتصاددان اسلامي هيچ اش��اره اي به اصول مترتب 
بر اقتصاد اسلامي نداش��ت تا بيننده را بر قوي بودن اين 
نظريه و داشتن پاسخ براي مشكلات اقتصادي مجاب کند. 
حداقل انتظاري كه از ايشان مي رفت اين بود كه در مباحث 
فلسفي مطرح ش��ده به منظور انتقاد از اقتصاد ليبرال و 
اقتصاددانان ليبرال به جاي تاكيد بر واژه هايي نظير فريب و... 
بر اصولي كه اقتصاد ليبرال و اقتصاد اسلامي بر آن بنا شده 
و شباهت ها و تفاوت هاي اين مكاتب از منظر نظريه پردازي 
اشاره مي داشتند. شفاف سازي در اين خصوص به ويژه در 
ارتباط با نگاه اقتصاددانان اسلامي و در عصر حاضر بسيار 
ضروري است. آنچه از نگاه نويسنده اين سطور در خصوص 
اقتصاد اسلامي و در خوشه بانكداري اسلامي مي بايست 
مورد مداقه قرار بگيرد، اصول مترتب بر اين مكتب است. 
نظريه پردازان اقتصاد و بانكداري اسلامي- تاكيد مي كنم 
نظريه پردازان- نظريات خود را بر اصول و ارزش هايي كه از 
قرآن استخراج شده، بنا نهاده اند. ساير مكاتب نيز نظريات 
خود را بر يك سري اصول كه آن را منطبق با طبيعت بشر 
و جامعه مي دانند بنا نهاده اند. بنابراين بخشي از تفاوت ها 
مي تواند در اصول مترتب بر نظريات اقتصادي و برخي در 
شكل دادن نظريات مبتني بر اين اصول باشد. در مقابل 
اقتصاددان ليبرال نيز هيچ اش��اره اي به اصول مترتب بر 
ديدگاه خود نداشتند و صرفا به دفاع از ديدگاه هاي ليبرالي 
با تاكيد بر ضرورت مطالعه اين ديدگاه ها پرداختند. ضمن 
آنكه در نهايت اتصال اين ديدگاه ها به ساختار اقتصادي 

ايران نيز ابتر ماند و به همان اشارات اوليه بسنده شد. 
4- بخش قابل توجه اين مناظره به جدال مكتبي اختصاص 
يافته بود. به اعتقاد نويسنده اين سطور، مكاتب اقتصادي در 
پاسخ به چالش هاي اقتصادي شكل گرفته، در بطن رشد 
بشر و تفكر بشري، رشد كرده، موفقيت هايي كسب كرده، 
گاهی در مواجهه با چالش هاي جديد مورد نقد قرار گرفته 
و حتي شكست خورده اند. گمان نمي كنم هيچ  كس بر 
اين باور باش��د كه يك مكتب اقتصادي خاص مي تواند 
پاسخگوي تمامي چالش هاي اقتصادي باشد كه اگر چنين 
بود، اين فراواني در مكاتب اقتصادي در طول تاريخ عقايد 
اقتصادي معنا و مفهومي نداش��ت. اينكه در دنياي امروز 
همچنان با طرفداران و حتي متعصبان نظريات اقتصادي 
از دوران كلاسيك تا حال حاضر مواجه هستيم، نشان از 
اثرگذاري هر كدام از اين مكاتب در زمان ظهور خود و در 
پي پاسخ آنها به بخشي از چالش هاي اقتصادي بوده است. 
سخني گزاف نيس��ت كه در تمامي اين مكاتب اشتراك 
نظرهايي نيز وجود دارد. متاسفانه در بيشتر موارد روايت 
اقتصاددانان حامي مكاتبي خاص در شرايط امروز ايران، 
بيش از آنكه مبتني بر ارايه دلايل علمي دقيق و با نگاهي 
جامع نگر بر تمامی مكاتب باشد، با تاكيد تعصب گونه بر 
مكتبي خاص و انتقاد بر مكتبي ديگر در حين به چالش 
كشيدن اقتصاد پر چالش ايران و متاس��فانه بدون ارايه 

راه حل درست است. 
5- نكته مهم ديگر در اين ميان كه نويس��نده اين سطور 
آن را به خوبي در تجربه زيست علمي و كاري خود درك 
كرده است، بعضا فاصله انديشمندان علم اقتصاد از فضاي 
اجراست. تجربه اجرا و تحليل علمي اقتصاد در فرآيند اجرا، 
تجربه اي بسيار متفاوت از تحليل صرف اقتصادي به دور از 
فضاي اجرا به عنوان تصميم ساز يا تصميم گير است. شايد 
از اين روست كه در مناظره هايي از اين دست با راه حل هايي 
كه بسيار دور از فضاي اجراست، مواجه مي شويم. به عنوان 
مثال در مناظره حاضر تعطيلي تمام بانك ها به عنوان يك 
راه حل و بدون توجه به چگونگي اجراي چنين تصميمي و 
نتايج مترتب بر آن ارايه مي شود.  اما به عنوان سخن پاياني، 
تاكيد مي شود آنچه در طول اين مناظره كاملا گنگ ماند، 
اين بود كه نظام اقتصادي ايران چگونه نظامي اس��ت كه 
پس از چهل و اندي سال، تنها نقطه اشتراك دو اقتصاددان 
بنام در يك مناظره، تاييد بر ناكارآمدي اين نظام است. به 
راستي سهم هر يك از بازيگران اقتصادي در اين ناكارآمدي 
چقدر است؟ اميدوار است نه تنها فضا براي چنين مناظراتي 
در دامنه وسيع تري فراهم آيد، بلكه اقتصاددانان با نگاهي 
جامع تر به مكاتب اقتصادي و فضاي سياس��تگذاري به 

مباحثه، مناظره و ارايه راه حل بپردازند.

پيش بيني وقوع زلزله
منطق علمي ندارد

علي بيت اللهي، عضو هيات علمي مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرسازي گفت: مطرح كردن موضوعاتي در 
ارتباط با وقوع زلزله در روزهاي نهم و دهم ارديبهشت ماه 
در غرب ايران، اساساً درست نبوده و فاقد منطق علمي و 
كارشناسي است. بيت اللهي روز شنبه در گفت وگو با ايرنا، 
با بيان اينكه رخداد زلزله به طورقطع يك فرآيند دروني 
زمين است، تصريح كرد: اينكه فردي ادعا مي كند كه بر 
اساس گردش سياره ها، ماه و ستاره ها در ارديبهشت ماه 
در غرب ايران شاهد وقوع زلزله خواهيم بود اين حرف 
بي اساس و بي پايه اس��ت. وي با اشاره به اينكه گردش 
سياره ها به هيچ وجه نمي تواند عامل وقوع زلزله باشد، بيان 
داشت: گردش منظم سياره ها به صورت تناوبي، هر روز، 
هر هفته، هر ماه و هر سال در حال انجام بوده پس اگر اين 
روند سبب وقوع زلزله مي شود؛ بنابراين ما هر روز، هفته، 
ماه و سال بايد شاهد رخ دادن زلزله اي بزرگ در زمين و 
كشورمان باشيم. بيت اللهي گفت: بنابراين چنين انتزاع 
و برداشتي از نوع حركات اجسام آسماني كه ما را به اين 
سمت مي برد كه در فلان روز و ساعت زلزله اي مخرب 
مانند تركي��ه رخ مي دهد، هيچ گونه اس��اس و پايه اي 
نداش��ته و مردم نيز نبايد اين حرف ها را جدي بگيرند. 
وي با بيان اينكه بازاري از ش��يادي در پيش بيني زلزله 
با اهداف مختلفي از جمله معروف شدن و دلالي ايجاد 
شده است، تأكيد كرد: اين در حالي است كه عموماً مردم 
ما نيز از اينگونه اخبار منفي استقبال كرده و متعاقب آن 

شاهد ايجاد اضطراب و بار رواني در جامعه خواهيم بود.
عضو هيات علم��ي مرك��ز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي با اش��اره به اينكه مطرح كنندگان چنين 
مطالبي مسووليت حرف هاي خود را بر عهده نمي گيرند، 
گفت: در صورت عدم وقوع زلزله، كسي پاسخگوی جو 
رواني كه در جامعه ايجاد كرده نخواهد بود. بيت اللهي 
ادامه داد: از طرف ديگر اگر در هزار حرف بي اساس افرادي 
كه چنين مطالب��ي را مطرح مي كنند، تنها يك حرف 
درست باشد، فقط همان يك حرف ملاك قرار گرفته و 
توجهات را به خود جلب مي كند، اين در حالي است كه 
هيچ كس يا هيچ كشوري در كره زمين اعم از كشورهاي 
پيشرفته و غير پيشرفته تاكنون از اعماق دروني زمين، 
اندازه گيري تنش، فش��ار و نيروهاي تجم��ع يافته را 
نتوانس��ته انجام داده تا بر اساس آن بگويد كه زلزله اي 
مهيب در راه است. وي با بيان اينكه دانش بشري هنوز 
به اين علم نرسيده، گفت: در اين صورت بايد به چنين 
افرادي جايزه نوبل را اهدا كرد. بيت اللهي با اشاره به اينكه 
در ايران هر روز شاهد وقوع زمين لرزه هايي هستيم، 
تصريح كرد: بسياري از اين زلزله ها را مردم احساس 
نمي كنند، اما اينكه به عنوان مثال در منطقه قدمگاه 
مش��هد در چند روز گذش��ته زلزله اي رخ داد و اين 
مطلب عنوان شود كه پيش بيني درست از آب درآمد 
حرفي بي اساس بوده و نبايد سبب نگراني مردم شويم. 
به تازگي فرانك هوگربيتس ستاره شناس هلندي 
و عضو يك موسس��ه تحقيقاتي در زمينه نظارت بر 
هندسه بين اجرام آس��ماني، ادعاهايي درباره وقوع 
زلزله اي با بزرگي شش تا هفت ريشتر در تاريخ 29 
و 30 آوريل )9 و 10 ارديبهشت( مطرح كرده است. 
وي ادعا كرده كه با بررس��ي رفتار س��تارگان به اين 
نكته دست يافته كه زلزله بزرگي غرب كشور ايران را 
تحت تأثير قرار خواهد داد. اين ادعا ازآن جهت باعث 
نگراني مردم شده كه يكي از پيش بيني هاي اخير او 

درباره زلزله تركيه و سوريه محقق شد.

روايت ايرلاين ها از افزايش
100 درصدي قيمت پرواز

دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيماي��ي اظهار كرد: 
ش��ركت هاي هواپيمايي با افزايش ١٠٠ درصدي 
قيمت بليت هواپيما نگران از دس��ت دادن مشتري 
و مسافر نيس��تند. البته بايد توجه داشته باشيم كه 
س��قف درخواس��ت افزايش ١٠٠ درصد اما در بازار 
قيمت ها شناور خواهد بود. مقصود اسعدي ساماني 
در گفت وگو با ايلنا با اشاره به درخواست افزايش ١٠٠ 
درصدي بليت هواپيما اظهار داشت: در اولين جلسه 
شوراي هماهنگي ترابري در فروردين ماه درخواست 
افزايش ١٠٠ درصدي قيمت بليت هواپيما ارايه شد 
اما هنوز تصميمي درباره موافقت با اين درخواست يا 
ميزان افزايش نرخ بليت گرفته و اعلام نشده  است. 
وي درباره علت درخواست دو برابر شدن قيمت بليت 
هواپيما گفت: مهم ترين مولفه اي كه براس��اس آن 
شركت هاي هواپيمايي درخواست افزايش بليت را 
دادند، افزايش قيمت ارز است. سال گذشته زماني 
كه درخواست افزايش بليت هواپيما در شوراي عالي 
هواپيمايي تصويب شد، نرخ ارز 25 هزار تومان بود اما 
امروز اگر دولت ارز حواله اي به ايرلاين ها بدهد نرخ آن 
4٠ هزار تومان است و نرخ دلار در بازار آزاد هم بالاي 
5٠ هزار تومان اس��ت.  او ادامه داد: تنها براي خريد 
و تامين برخي از اقلام امكان دسترسي به دلار مركز 
مبادله اي داريم و دلار مركز مبادله اي مشمول تمام 
اقلام نمي شود و ارايه دلار ٢٨ هزار و 5٠٠ توماني به 
شركت هاي هواپيمايي كاملا قطع شد و شامل هيچ 
يك از اقلام نمي شود. اسعدي ساماني در پاسخ به 
اينكه آيا در صورت موافقت با پيش��نهاد دو برابر 
شدن قيمت بليت نگران افت مسافران و مشتري ها 
نيس��تيد، تاكيد كرد: ش��ركت هاي هواپيمايي با 
افزايش ١٠٠ درصدي قيمت بليت هواپيما نگران 

از دست دادن مشتري و مسافر نيستند.

چرا بازار ثانویه ملك تا كنون تحقق نيافته؟

زیرپوست شهر چه خبر است؟

شارژ بازار مسكن با »پيش فروش«

ريزش سقف تونل آب در بزرگراه آزادگان 
آن گونه كه ش��هردار منطقه 19 تهران خبر داده است، 
سقف تونل آب در زير بخش هايي از بزرگراه آزادگان بر اثر 
آتش روشن كردن توسط افراد بي خانمان تخريب شده 
و آس��يب ديده اس��ت. در بخش هايي از ناحيه 3 منطقه 
19 به دليل فقدان ش��بكه كامل فاضلاب و مش��كلات 
موجود، پساب شهري وارد زيرزمين منازل مردم مي شود 
و وضعيت نامطبوعي را براي شهروندان ايجاد كرده است.
تورج فرهادي ش��هردار منطقه 19 ته��ران اظهار كرد: 
يك لوله آب هدايت كننده كه آب هاي س��طحي بخش 
ش��رقي منطقه 18 را جمع آوري مي كند، از طريق يك 
كانال و در مسير طولي از قسمتي از بخش مياني بزرگراه 
آزادگان عبور مي كند. اين لوله از سمت منطقه 18 وارد 
آزادگان مي شود و به اندازه 2 كيلومتر از وسط اين بزرگراه 
مي گذرد و سپس از آزادگان خارج مي شود و وارد دشت 

تهران مي شود.
او در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: متاسفانه به تازگي با اين 
معضل مواجه شده ايم كه چون اين لوله قطر زيادي دارد، 
شب ها بعضا افراد بي خانمان در آن اتراق مي كنند و آتشي 
كه اين افراد روش��ن مي كنند باعث آسيب به سقف لوله 
ش��ده است و حتي بخشي از س��قف لوله در بالاي كانال 
ريزش كرده و همين مس��اله باعث ايجاد آسيب هايي به 
بزرگراه آزادگان شده اس��ت كه اگر به سرعت مديريت 
نش��ود، مي تواند ريزش بخشي از اين بزرگراه را به همراه 

داشته باشد.
اين مقام مسوول در شهرداري تهران تاكيد كرد: با توجه 
به اينكه آزادگان نقش بسيار مهمي در شرايط ترافيكي 
شهر تهران دارد و يكي از شريان هاي اصلي شهر محسوب 

مي ش��ود، در صورت ريزش بخشي از اين بزرگراه، حتما 
مشكلات ترافيكي متعددي براي پايتخت ايجاد خواهد 
كرد. بنابراين لازم اس��ت كه عزمي كلان براي رفع اين 

معضل مهم به وجودآيد.
وي اظهار كرد: با توجه به اينكه حل اين مس��اله از نظر 
مالي از سقف درنظرگرفته شده براي قراردادهاي منطقه 
بالاتر است، شهرداري تهران بايد براي رفع اين معضل 
پروژه اي را در س��طح كلان تعريف كند. البته اخيرا در 
همين رابطه مذاكراتي با شركت خاكريز آب شهرداري 
انجام ش��ده و اين ش��ركت پذيرفته اس��ت كه مس��ير 
لوله گ��ذاري بخش مياني بزرگ��راه آزادگان را اصلاح و 

عيوب ايجاد شده را رفع كند.

    ورود فاضلاب به خانه هاي مردم
فرهادي همچنين به معضل تكميل نبودن فاضلاب در 
منطقه 19 تهران اشاره كرد و گفت: متاسفانه منطقه 19 
پايتخت داراي شبكه كامل فاضلاب نيست و همين مساله 
بعضا باعث مي شود كه فاضلاب خانگي و انساني در برخي 
بخش هاي منطقه وارد كانال جمع آوري آب هاي سطحي 
منطقه شود. اين در حالي است كه خود اين كانال ممكن 
است بر اثر فرونشست زمين بشكند و همين مساله باعث 
آلودگي محيط زيس��ت منطقه شود و تهديداتي را عليه 

بهداشت عمومي شهروندان به همراه داشته باشد.
ش��هردار منطقه 19 ته��ران ادامه داد: بخ��ش زيادي از 
ش��بكه فاضلاب موجود منطقه در واقع لوله گذاري ها و 
كول گذاري هايي است كه مردم با استفاده از آن، فاضلاب 
منازل خود را به كانال جمع آوري آب هاي سطحي متصل 

كرده اند. اين در حالي اس��ت كه »كول« يك سازه داراي 
استحكام پايين است و در حال حاضر سقف بعضي كول ها 
در برخي قس��مت هاي كانال ريخته است و فاضلاب در 
بخش هايي از ناحيه 3 منطقه 19 وارد زيرزمين خانه ها 

شده است.
وي تاكيد كرد: در حال حاضر ورود فاضلاب به زيرزمين 
منازل برخي اهالي منطقه 19 علاوه بر مشكلات بهداشتي 
شديد، بوي نامطبوعي را در محل ايجاد كرده است و هم 
باعث عصباني شدن مردم شده و هم زندگي آنها را تهديد 
مي كند. در چنين شرايطي شركت آب و فاضلاب استان 
تهران وظيفه دارد كه با تكميل ش��بكه فاضلاب استان 
جل��وي ورود فاضلاب به منازل م��ردم منطقه را بگيرد، 
چون شايد خود شهروندان بتوانند ورود آب هاي سطحي 
به منازل خودشان را مديريت كنند، اما ورود فاضلاب به 
زيرزمين منازل معضل بسيار بزرگي است كه هرچه زودتر 

بايد توسط دستگاه هاي مسوول رفع شود.

    جلوگيري از تشديد فرونشست زمين
در منطقه 19

فرهادي همچنين با تاكيد بر اينكه مجلس ش��وراي 
اسلامي، شوراي ش��هر و شهرداري تهران پيگير رفع 
مش��كل فاضلاب منطقه 19 هستند، عنوان كرد: فاز 
يك تصفيه خانه منطقه 19 به وس��عت 10 هزار متر 
مربع و ب��ا حجم تصفيه فاضلاب 2 ه��زار متر مكعب 
تقريبا تكميل شده است و اميدواريم بتوانيم در همين 
ارديبهش��ت 1402 آن را افتتاح كنيم.ف��از دوم اين 
تصفيه خانه هم به ميزان 5 هزار متر مكعب به ظرفيت 

تصفيه فاضلاب فاز اول اضاف��ه مي كند، كه عمليات 
اجرايي آن همين امسال آغاز مي شود. شهردار منطقه 
19 ادامه داد: با توجه به معضل شديد آب در كل كشور 
و بحران فرونشست زمين در دشت تهران، ما بايد براي 
مديريت آب هاي سطحي و زيرزميني برنامه ويژه اي 
داشته باشيم. در همين راستا در منطقه 19 كه دچار 
نرخ فرونشست بسيار بالايي است، چندين نقطه براي 
احداث مخازن زيرس��طحي پيش بين��ي كرده ايم و 
اميدواريم ش��ركت آب و فاضلاب استان و شهرداري 
تهران در كن��ار يكديگر براي اح��داث اين مخازن به 

شهرداري منطقه كمك كنند.
اين مقام مسوول در شهرداري تهران تاكيد كرد: ما بايد 
ب��راي مديريت آب هاي منطقه و جلوگيري از تش��ديد 
فرونشس��ت زمين، در چندين نقطه ب��راي بازچرخاني 
برنامه ريزي كنيم تا بتوانيم مجددا از آب هاي س��طحي 
و پس��اب ها اس��تفاده كنيم و آنها را ب��ه چرخه مصرف 
برگردانيم. تنها راه جلوگيري از افزايش نرخ فرونشست 
و آثار مخرب ناش��ي از آن، مديريت آب اس��ت كه ما به 
خصوص در منطقه 19 به ش��دت ب��ه آن احتياج داريم، 
چراكه اكنون فرونشس��ت زمين در منطق��ه 19 داراي 

حالت بحراني است.
وي تصريح كرد: براي مديريت آب در منطقه 19 نياز به 
ش��بكه فاضلاب مدرن و دقيق داريم كه علي رغم اينكه 
تكميل شبكه فاضلاب جزو وظايف ش��هرداري تهران 
نيس��ت، ما در اين مس��ير حركت كرده ايم و اميدواريم 
شركت آب و فاضلاب استان تهران نيز با سرعت مناسبي 

در اين زمينه به ما كمك كند.
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بيت كوي��ن در حال حاضر با رش��دي ۹۰درصدي 
از آب��ان س��ال گذش��ته، حوال��ي ۲۹ ه��زار دلار 
خريدوفروش مي شود؛ اما اكنون شاخص »نسبت 
سود خروجي هاي خرج شده هولدرهاي بلندمدت« 
به بالاي س��طح يك بازگش��ته كه مي تواند نشانه 

صعودي شدن اين ارز ديجيتال باشد.
داده هاي درون زنجيره اي آن چين نش��ان مي دهد 
هولدرهاي بلندمدت در مجم��وع و براي اولين بار 
از نزديك به يك سال گذشته، از فروش واحدهاي 
خود »سود« كسب مي كنند. در گذشته، احياي اين 
شكل از سودآوري ميان هولدرهاي بلندمدت، پيش 
از جهش هاي بزرگ بازار رخ داده است. به گزارش 
كوين دسك، ميانگين متحرك هفت روزه »نسبت 
سود خروجي هاي خرج شده هولدرهاي بلندمدت« 
بيت كوين يا ب��ه اختصار »SOPR«، براي اولين بار 
از مه ۲۰۲۲ )ارديبهش��ت ۱۴۰۱( به بالاي سطح 
»يك« رسيده است. اين شاخص در واقع نسبت بين 
 UTXO ارزش دلاري يك خروجي خرج نش��ده يا
را در زمان ايج��اد با قيمت��ي اندازه گيري مي كند 
ك��ه آن خروجي خرج مي ش��ود. به بيان س��اده تر، 
اگر كي��ف پولي با نام فرضي  X، ي��ك بيت كوين را 
به كيف پول��ي فرضي ديگري با نامY ارس��ال كند 
و قيمت بازارِ بيت كوين در لحظه ارس��ال اين يك 
واحد بيش از قيمتي باش��د كه اين بيت كوين ها در 
آن سطح خريداري )يا به كيف پول X منتقل( شده 
بودند، مي توان گفت اين انتقال يك فروش سودآور 
بوده اس��ت. طبق تعريف پلتفرم تحليلي گلسنود، 
در اين ش��اخص تنها خروجي هايي در نظر گرفته 
مي ش��وند كه پس از ۱۵۵ روز خرج شده اند و با اين 
تفكيك مي توان رفتار سرمايه گذاران بلندمدت را 
بررسي كرد. جيمز چِك، تحليل گر گلسنود در اين 
باره گفته است: »نسخه ويژه هولدرهاي بلندمدت 
اين ش��اخص )SOPR( تغييرات كلان بازار را بهتر 
منعكس مي كند. پ��س از تجربه يك دوره طولاني 
)۱۱ ماهه( از زيان در اين ش��اخص، پرداختي هاي 
هولدرهاي بلندمدت مجدداً برايشان سودآور شده 
است؛ ساختاري مشابه نقاط گذار )تغيير روند بازار 
از صعودي به نزولي( چرخه هاي قبلي.« اكنون نيز 
بازگشت اين شاخص به بالاي سطح يك با بازيابي 
قيمت بيت كوين هم زمان شده است. بيت كوين در 
حال حاضر با رش��دي ۹۰درصدي از كف ۱۵.۴6۰ 
دلاري نوامبر )آبان( سال گذشته، حوالي ۲۹ هزار 

دلار خريدوفروش مي ش��ود. در سال هاي ۲۰۲۰، 
۲۰۱۹ و ۲۰۱۵ اين شاخص بازگشت هايي به بالاي 
سطح يك داشته و هم زمان با آن روندهاي صعودي 
طولاني مدت قيمت ش��كل گرفته است. همچنين 
ديده مي ش��ود كه ريزش هاي ش��ديد اين شاخص 
به زير س��طح يك، دوره هاي فروش دس��ته جمعي 

سرمايه گذاران را مشخص كرده است.
درست است كه رسيدن اين شاخص به بالاي سطح 
يك مي تواند نش��انه اي براي صعودي ش��دن بازار 
در بلندمدت باش��د، اما از طرفي اي��ن احتمال هم 
وجود دارد كه سرعت رشد قيمت را در كوتاه مدت 
آهسته تر كند. چِك در اين رابطه مي گويد: »بسياري 
از هولدره��اي بلندمدت حال حاضرِ بازار كس��اني 
هس��تند كه در چرخه س��ال ۲۰۲۲-۲۰۲۱ خريد 
كرده ان��د و در اي��ن س��رمايه گذاري متحمل ضرر 
ش��ده اند. بنابراين احتمالًا ب��ا فروش هاي خود در 
مسير بازيابي قيمت مقاومت ايجاد خواهند كرد.« 

ش��ركت تحليلي كريپتو كوانت ني��ز همين عقيده 
را دارد و مي گويد بازگش��ت به وضعيت سودآوري 
مي تواند فشار فروش در بازار را تقويت كند. كريپتو 
كوان��ت در گزارش خود نوش��ته اس��ت: »از منظر 
داده هاي درون زنجيره اي، ممكن اس��ت به خاطر 
افزايش فش��ار فروش بين نهنگ ه��ا و هولدرهاي 
بلندمدت��ي كه ح��الا مي توانن��د دارايي هاي خود 
را با بيش��ترين س��ود از تقريباً يك سال گذشته به 
فروش برس��انند، قيمت بيت كوين با فش��ار نزولي 

مواجه شود.«

    افزايش ۱.۵ ميليارد دلاري
 موجودي بيت كوين بايننس در يك ماه

بررس��ي داده ه��اي آن چي��ن نش��ان مي دهد كه 
برخ��لاف بازگش��ت قيمت به مح��دوده ۲۹.3۰۰ 
دلاري، پ��س از ورود حجم قابل توجهي بيت كوين 
به صرافي  ها، بخش��ي از معامله گ��ران خود را براي 
يك رويداد فروش گس��ترده ديگر آماده مي كنند. 
آخرين داده هاي پلتفرم گلس نود تأييد مي كند كه 
موجودي بيت كوين باينن��س، بزرگ ترين صرافي 
جه��ان از نظر حجم معاملات، در 3۰ روز گذش��ته 
بيش از ۵۰ هزار بيت كوين معادل ۱.۵ميليارد دلار 
افزايش يافته اس��ت. بدون ش��ك با افزايش منظم 
قيمت بيت كوين از اواس��ط ماه مارس )اس��فند(، 
وسوس��ه فروش ميان س��رمايه گذاران كوتاه مدت 
و بلند م��دت افزايش يافته اس��ت. اگرچه بر مبناي 
اس��تانداردهاي گذشته، تاكنون ش��اهد نشانه اي 
مبني بر افزايش فشار فروش بيت كوين نبوده ايم، اما 
داده هاي آن چين نشان مي دهد اين روند مي تواند 

به راحتي تغيير كند.
طبق داده هاي كوين گل��س، موجودي بيت كوين 
بايننس نس��بت به 3۰ روز گذشته، ۵۱ هزار واحد 
افزايش داشته اس��ت. داده هاي كريپتوكوانت نيز 
نشان مي ش��ود كه موجودي بيت كوين بايننس در 
مقايسه با ۱۰ مارس )۱۹ اسفند(، زماني كه قيمت 
بيت كوين براي مدت كوتاهي تا سطح حمايت ۲۰ 
هزار دلاري كاهش يافت، ح��دود ۱۰۰ هزار واحد 
افزايش يافته اس��ت. داده هاي كوين گلس نش��ان 
مي دهد ك��ه طي 3۰ روز منتهي ب��ه ۲۸ آوريل )۸ 
ارديبهش��ت(، موجودي بيت كوي��ن صرافي ها در 
مجموع ۱۴ه��زار واحد افزايش يافته اس��ت تا كل 
موجودي آنها اكن��ون به ۱.۹۱۹ميليون بيت كوين 

برسد.

    خريداران در تلاش براي بازگرداندن 
قيمت بيت كوين از سطح ۳۰هزار دلاري

رفتاره��اي س��رمايه گذاران در هفته ه��اي اخير، 
احتمالًا فشار بر خريداران را براي تبديل سطح 3۰ 
هزار دلاري به حمايت و ادامه روند صعودي افزايش 
داده است. حجم بالاي تراكنش ها در اين محدوده 
نش��ان مي دهد كه اهميت 3۰هزار دلار را بيش از 
يك مقاومت رواني اس��ت. وضعيت كنوني انحلال 
معاملات در صرافي هايي كه داده هاي آنها توس��ط 

دِسِن تريدر جمع آوري مي شود، نشان مي دهد كه 
3۵ هزار دلار منطقه كليدي براي ليكوئيدش��دن 
موقعيت هاي معاملاتي ش��ورت بيت كوين اس��ت. 
دِسِن تريدر در بخش��ي از تحليل خود خاطرنشان 
كرد كه عليرغم اينكه قيمت بيت كوين نس��بت به 
پايين ترين سطح روزانه خود افزايش يافت و اكنون 
در مح��دوده نزدي��ك ب��ه ۲۹.۵۰۰ دلاري معامله 
مي ش��ود، با ادامه انباشت در اين سطح، عبور از 3۰ 
هزار دلار دورازدسترس تر مي شود. بررسي نسبت 
موقعيت هاي لانگ به ش��ورت نش��ان مي دهد كه 
اكنون تعداد معاملات شورت از لانگ بيشتر است. 
اين ش��ركت خاطرنش��ان ك��رد: »در همين زمان 
حجم قراردادهاي باز نزدي��ك به يك ميليارد دلار 
بود كه نشان مي دهد افراد زيادي در سطح مقاومت 

3۰.۰۰۰ دلاري موقعيت شورت باز مي كنند.«

   كدام كشورها قوانين رمزارزهاي ديجيتال 
را تصويب كردند؟

در عين حال در حالي كه بسياري از كشورها پس از 
س��ال بحراني ۲۰۲۲، تلاش هاي خود براي تنظيم 
ارزهاي ديجيتال را تسريع كرده اند، اكثر آنها هنوز 
چارچوب مشخصي براي توسعه اين صنعت ندارند. 
از آنجايي كه ارزهاي رمزنگاري ش��ده همچنان به 
بخ��ش بزرگي از اقتصاد جهاني تبديل مي ش��وند، 
دولت هاي بيش��تري در حال بررسي راه هايي براي 
تنظيم صنعت و ايجاد قوانين براي شركت هاي فعال 
در اين فضا هس��تند. در هفته ه��اي اخير تحولات 
نظارت��ي قابل توجهي رخ داده اس��ت، به طوري كه 
پارلمان اروپا مقررات ب��ازار دارايي هاي رمزنگاري 
)MiCA( را در ۲۰ آوري��ل تصويب كرد، اوكراين 
اعلام كرد كه مجموعه قوانين مش��ابهي را تصويب 
مي كند و كره جنوبي با مقررات پيش��نهادي خود 
در اين زمينه پيش��رفت كرده اس��ت. در حالي كه 
رگولاتورهاي ايالات متحده مشغول جنگ داخلي 
و امتناع از ارايه ابتدايي ترين شفافيت براي صنعت 
كريپتو بوده اند، اتحاديه اروپا به تازگي مقررات بازار 
دارايي هاي رمزن��گاري )MiCA( را تصويب كرده 
اس��ت كه چارچوب نظارتي جامعي را براي كريپتو 
در اروپا فراه��م مي كند. به طور كل��ي، مقررات در 
مكان هايي مانند هنگ كنگ، ژاپن، امارات و حتي 
بخش هاي��ي از اروپا در مقايس��ه ب��ا ايالات متحده 
جهت گيري بسيار مثبت تري داشته است. در زير به 
تفكيك قوانين رمزنگاري در كشورهاي مختلف در 
سراسر جهان اشاره شده است. كشورها يا مناطق با 
مقررات واضح در حوزه رمزارزهاي ديجيتال شامل 
باهاما، برزيل، كانادا، جزاير كيمن، السالوادور، ژاپن، 
مكزيك و سويس هستند. كشورهاي مخالف ارزهاي 
ديجيتال نيز شامل افغانستان، الجزاير، بنگلادش، 
بوليوي، چي��ن، مصر، نپال و مراكش اس��ت. براي 
كش��ورهاي فاقد چارچ��وب قانوني مش��خص در 
حوزه كريپتو مي توان از كشورهايي مانند استراليا، 
هنگ كنگ، هند، روس��يه، كره جنوب��ي، بريتانيا و 

ايالات متحده نام برد.
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ضرورت افزايش پهناي باند 
براي توسعه پلتفرم ها

معاون وزير ارتباطات گفت: از آنجا كه متوسط اقتصاد 
ديجيتال دنيا ۱۵.6 درصد است، بايد گپ ايجاد شده در 
هسته و توسعه سكوها )پلتفرم ها( را با افزايش پهناي باند 
انجام دهيم. به گزارش خبرگزاري مهر، رضا باقري اصل 
اظهار كرد: گرايش به اقتصاد ديجيتال، هوشمندسازي 
وIOT در كش��ور ش��دت گرفته و برآوردهاي س��ال 
۲۰۱۸ نشان داد تا سال ۲۰۲۵ تعداد ۵۰ ميليارد قطعه 
هوشمند كوچك به هم وصل مي ش��ود. معاون وزير 
ارتباطات و فناري اطلاعات افزود: پهناي باند ۱۰۰ مگا 
يك ضرورت بود و از آنجا كه متوسط اقتصاد ديجيتال 
دنيا ۱۵.6 درصد است، بايد گپ ايجاد شده در هسته و 
توسعه سكوها )پلتفرم ها( را با افزايش پهناي باند انجام 
دهيم. وي با تاكيد بر اينكه كسب رضايت بيشتر مردم 
از خدماتي كه به آنان ارايه مي ش��ود، از اولويت كاري و 
برنامه هاي ما است، اظهار كرد: تنها حوزه اي كه بعد از 
پيروزي انقلاب اسلامي در طول برنامه هاي توسعه اي 
كشور رشد مستمر داشته، حوزه  آي سي تي با ميزان 
رش��د ۱۹.۲ درصد بوده اس��ت. باقري اصل بيان كرد: 
س��هم حوزه اي سي تي از نيم درصد اقتصاد ديجيتال 
در دو دهه گذش��ته امس��ال ۷.۲ درصد رسيده است. 
معاون وزير ارتباط��ات و فناري اطلاعات تصريح كرد: 
حوزه اي س��ي تي در زمان كرون��ا و در حالي كه همه 
جا تعطيل بود، در كنار وزارت بهداش��ت قرار گرفت و 
خدماتي كه در اين زمينه انجام داد، وضعيت كشور را 
سرپا نگاه داشت و توانست سكوها )پلتفرم( را به خوبي 
تغذيه كند. وي گفت: حوزه اقتصادي كشور در اين دوره 
متاثر از نفوذ فناوري در همه ابعاد است، به طوري كه در 
بخش خدمات بهداشتي و درماني، نيز اجرايي كردن 
نسخه الكترونيكي بود كه گلستان در اجرايي كردن اين 
طرح نمونه كش��وري شد. باقري اصل با اشاره به اينكه 
حوزه اقتصادي كشور نيز در اين دوران امروزي، متاثر 
از نفوذ فناوري اس��ت، گفت: نبايد نقش اين نفوذ را در 
موضوع هاي ديگري همچون حمل و نقل، ويزيت از راه 
دور، مديريت انرژي، انواع صنعت و صنايع ناديده گرفت. 
وي تصريح كرد: تحولات شدت گرفته و اثرگذاري در 
فناوري اطلاعات در ش��ؤونات زندگي تاثير داش��ته و 
فرصت هايي را در اختيار مردم و كشور قرار داده است كه 
البته تهديداتي نيز به همراه داشته و براي غفلت نكردن 
از اين فرصت ها بايد آنها را مديريت و تبديل به فرصت 
كنيم. معاون وزير ارتباطات با تاكيد بر اينكه هس��ته 
اصلي آي تي سي بايد شكل بگيرد، دولت سرمايه گذاري 
كند و بخش خصوصي ورود كند، گفت: شرايط فعلي 
جواب گوي نيازهاي كش��ور نيست و بايد اتصال ۱۰۰ 
درصدي داش��ته باشيم. با توجه به اينكه تعهد ايجاد 
شده براي ما اتصال ۸۰ درصدي تا پايان برنامه فعلي 
است، به ۹۰.۷ تحقق اهداف رسيديم و استان گلستان 
نيز در اين بخش به ۹6.۷ درصد اهداف رسيده است. 

چشم انداز بازار ارز در زمان ثبات
به همين نحو مي توان عوامل ديگري را دخيل دانس��ت 
كه يكي از آنها عوامل ناش��ناخته اي اس��ت كه در آينده 
اتفاق مي افتد و الان نمي توان پيش بيني كرد )به عنوان 
مثال انتخابات قريب الوقوع در تركيه موجب شد تعداد 
گردش��گران كاهش يافته و تقاضاي ارز در كش��ورهاي 
مبدا كاه��ش يابد( ملاحظه مي ش��ود روي كاغذ حتي 
تحليل تقاضاي ارز به  طور كامل كمي پيچيده و سخت 
اس��ت. اكنون در عمل و در هر كش��وري مانند ايران كه 
ش��رايط پس��اتحريم مجدد را تجربه مي كند شرايط به 
مراتب پيچيده تر است. در جمع بندي بايد عوامل موثر 
بر عرضه را در واقعي��ت به طور كامل ديد و تحليل كرد و 
هر لحظه تغييرات آن را اطلاع داشت و همچنين عوامل 
موثر بر تقاضاي ارز را در واقعيت ديد و تحليل كرد و ميزان 
تاثيرگذاري آنها را بر تقاضا و عرضه ارز اندازه گيري كرد. 
در اين صورت ميزان تغييرات قيمت قابل اندازه گيري و 
پيش بيني است. در مباحث اقتصادسنجي به  طور معمول 
اين اندازه گيري ها به صورت ضرايب و اعداد قابل محاسبه 
و حتي پيش بيني است. در اينجاست كه انواع مدل هاي 
پيش بين��ي مطرح مي ش��ود كه هر چق��در هم قدرت 
پيش بيني بالايي داشته باشد ولي همواره دچار خطاهايي 
نيز است. به هر حال پيش بيني علمي به  طور قطع دقيق تر 

و بهتر از پيش بيني حسي يا تجربه اي خواهد بود. 

آثار ظاهري و دروني فساد 
 مهم ترين وزارتخانه هاي اقتصادي را خدشه دار مي سازد. 
البته تجربه هاي قبلي تغييرات در دولت نشان داده است 
كه رفت و آم��د وزرا و معاونان، راهبردهاي دولت را دچار 
تحول و تغيير نمي سازد. نمونه هاي قبلي از تغييرات در 
دولت مانند تغيير وزير كار، تغيير رييس كل بانك مركزي 
و... باعث تغيير در روند هاي اش��تباه اجرايي نشدند. در 
خوش بينانه ترين حالت، وزرايي در س��طح وزراي قبلي 
معرفي شدند. بنابراين از دل اين تغييرات نمي توان توقع 
تحولات چشمگيري را داشت. اما مساله اصلي اتهامات 
فسادي است كه در خصوص عملكرد وزارت صمت مطرح 
شده است. عدم واكنش به اين موضوع باعث مي شود تا 
س��رمايه اجتماعي و اقتصادي كشور دچار آسيب شود. 
لازم اس��ت كه واكنش درس��ت و قانوني به اين اتهامات 
داده شود. ابراهيم رييسي به عنوان رييس دولت زماني 
كه در قوه قضاييه حضور داشت، مدام بحث مقابله با فساد 
را مطرح مي كردند، اما پس از حضور ايشان در راس هرم 
اجرايي كشور همچنان تير رسانه ها به فساد اختصاص 
دارد. متاس��فانه دامنه اين فسادها، س��اختار اجرايي و 
وزارتخانه هاي مهم اقتصادي را در بر گرفته است. بايد توجه 
داشت، اعتماد مهم ترين عناصر سرمايه اجتماعي است و 
هر خبر تازه اي در خصوص فس��اد به سرمايه اجتماعي 
آس��يب مي زند. بنابراين لازم است كه نهادهاي مسوول 
هرچه س��ريع تر در خصوص موضوع فساد در تخصيص 
خودروي شاسي بلند، اطلاع رساني كنند تا حداقل اين 
پالس به افكار عمومي ارس��ال شود اگر فسادي در دولت 
و ساختار اجرايي وجود دارد، بلافاصله با آن برخوردهاي 

قانوني صورت مي گيرد.

تلاش وزارت بازرگاني امريكا براي 
مقابله با ناامني داده هاي كاربران

دولت بايدن تلاش ها براي رسيدگي به نگراني هاي 
فزاينده امنيت ملي امريكا درباره مديريت داده هاي 
ش��هروندان امريكايي را در ش��ركت هاي خارجي 
تش��ريح كرد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، جينا 
ريموندو وزير بازرگاني امريكا در جلسه استماع سنا 
گفت: اين وزارتخانه در حال تلاش براي ايمن سازي 
ش��بكه هاي ارتباطات و فناوري و ايجاد تيمي براي 
انجام نظارت، تحقيق و اجرا اس��ت. ريموندو پس از 
جلسه استماع به خبرنگار اين رسانه گفت: ما مشغول 
استخدام تعدادي از افراد هستيم تا شركت هايي را كه 
براي شبكه ها يا داده هاي ما تهديد امنيتي به شمار 
مي آيند را كشف و رصد كنند. نگراني ها درباره شبكه 
اجتماعي چيني تيك تاك سبب شد كنگره امريكا 
براي افزايش اختيارات جهت رس��يدگي به پرونده 
اين اپ يا ممنوعيت آن بيشتر تلاش كند. چهارشنبه 
هفته گذشته آژانس هاي دولت بايدن خلاصه اي از 
جلسات محرمانه گزارش نشده درباره »سواستفاده 
دشمنان خارجي از داده هاي شهروندان امريكايي 
در پلتفرم ه��اي اجتماع��ي، دلالان داده ها و ديگر 
شركت ها« را در اختيار سناتورها قرار دادند. به گفته 
اين وزارتخانه، آلن استيوز، معاون وزير بازرگاني در 
بخش صنعت و امنيت، از جمله كس��اني بود كه به 
تهديدات زنجيره تامين فناوري اطلاعات و ارتباطات 
)ICTS( پرداخته است. حدد ۲۰ سناتور در جلسه 
استماعي كه توسط كميته بازرگاني سنا برگزار شده 

بود، شركت كردند. 

بيتكوینهولدرهايبلندمدتپساز۱۱ماهباسودفروختهميشود

نشانه هاي صعودي بيت كوين در راه است؟

فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای

شهرداری صحنه در نظر دارد مناقصه ساماندهی و اصلاح هندسی سه راه رشیدی ) میدان بسیج ( صحنه 
در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره مناقصه 2002005292000003 دولت  برگزار نماید. کلیه 
 مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهی امضای دیجیتال را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 

1402/02/10 می  باشد. 
آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه: 13 /1402/02 ساعت 14:30  بعد ظهر
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1402/02/23 ساعت 14:30 بعد ظهر

زمان بازگشایی: 1402/02/24 ساعت 10:00  بعد ظهر 
٭ شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه 
پاکت های الف: 

آدرس:کرمانشاه – شهرستان صحنه – شهرداری صحنه
تلفن تماس: 08348325555  -09183859509

3. علاقمندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی)توکن( با 
شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 1456 

وزارت کشور
استانداری کرمانشاه

شهرداری صحنه

کیو مرث اسدی  -  شهردار صحنه

مبلغ قرارداد و عنوان پروژهردیف
اعتبار )ریال(

مدت 
انجام 
کار 

شماره حساب محل اعتبار
سپرده 

مبلغ 
تضمین)ریال(

1

ساماندهی 
و اصلاح 

هندسی سه 
 راه رشیدی

 ) میدان بسیج (  
صحنه

یکسال13/222/311/354

اعتبارات 
ماده 39 
قانون 
مالیات 
بر ارزش 
افزوده 

01099347810061/322/232/000

 ساماندهی و اصلاح هندسی سه راه رشيدی ) ميدان بسيج ( صحنه کرمانشاه 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور واگذاري خدمات خودرویي حمل و نقل مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید، لذا از كلیه شركت هاي حمل و نقل و 
 www.setadiran.ir )تأمین خودرو واجد صلاحیت داراي كد حمل و نقل درخواست مي شود حداكثر تا مورخ 1402/02/12 ساعت 15 جهت خرید اسناد مربوطه به سامانه تداركات الكترونیكي )دولت ستاد

مراجعه نمایند.

هزینه فروش اسناد مناقصه: قیمت خرید اسناد مبلغ 2/500/000 ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز نمایند.

تضمین شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي سه ماهه در وجه شركت آب منطقه اي بوشهر یا واریز وجه نقد به شماره حساب   IR  040100004001103406375983    و شناسه حساب 
941295010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد.

اسناد مناقصه از تاریخ 1402/02/10 روز یكشنبه تا تاریخ 1402/02/12 روز سه شنبه ساعت 15 از طریق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir قابل دریافت مي باشد.
آخرین مهلت بارگذاري مدارك پاكت هاي الف، ب و ج به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد و تحویل تنها نسخه فیزیكي پاكت الف )ضمانتنامه( به مناقصه گزار با رعایت موارد مندرج در اسناد مناقصه حداكثر 
تا ساعت 10 صبح روز شنبه 1402/02/23 مي باشد. محل تحویل اسناد فیزیكي )تنها پاكت الف( پیشنهادها بوشهر- بولوار رییس علي دلواري- شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر– مدیریت حراست مي باشد. 

هزینه درج آگهي در هر دو نوبت به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
مدت اعتبار پیشنهادات: 3 ماه

ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي است.

تجديد آگهي مناقصه عمومي )تك مرحله اي( 
شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

نوبت اول

موضوع شماره فراخوان
برآورد كل سالانه براي شرح كارمناقصه

كل خودروها
تضمین شركت در 

مناقصه
تاریخ گشایش 

پاكات

واگذاري امور 2002001431000003
خودرویي

7 دستگاه خودرو سواري سمند LX یا سواري پارس مدل 99 به بالا، 2 دستگاه خودرو سواري پراید مدل 99 به بالا، 
واگذاري امور 9 دستگاه وانت دو كابین كمك دار شاسي بلند مدل 99 به بالا یا وانت دو كابین پیكاب یا همتراز آن مدل 

2017 به بالا، یك دستگاه سواري سوزوكي ویتارا مدل 97 به بالا یا همتراز آن و یك دستگاه میني بوس كولر دار مدل 96 به 
بالا شامل سیترا، ایسوزو و غیره، یك دستگاه میني بوس ون مدل 96 به بالا.

43/074/720/0002/ 154/000 /000
ساعت 11

1402/02/23



تعادل|
دولت لايح��ه واردات خودروه��اي دس��ت دوم را با قيد 
دو فوريت روانه بهارس��تان كرد. ارس��ال لايح��ه واردات 
خودروه��اي كاركرده با عمر حداكثر 5 س��ال در حالي از 
سوي دولت عملياتي شده كه وزير صمت امروز به مجلس 
مي رود تا مجوز سكانداري وزارت صمت را تمديد كند. از اين 
رو، نبايد فراموش كرد كه لايحه ياد شده براي راضي كردن 
نمايندگان مخالف فاطمي امين تهيه و پيش از روز استيضاح 
ارسال شده و اين احتمال وجود دارد كه با عزل وزير صمت 
دولت سيزدهم ديگر بحث واردات خودروهاي دست دوم 
از سوي دولت پيگيري نشود. از سوي ديگر، بانك مركزي 
نيز در اقدامي فوري، پيش از تصويب يك لايحه خودرويي و 
تنها يك روز قبل از بررسي استيضاح وزير صمت به پيشواز 
تهيه و ابلاغ شرايط واردات خودروهاي كاركرده رفته است، 
كه به نظر مي رسد، پيش دستي بانك مركزي در ارايه ابلاغيه 
مربوط به شرايط واردات خودرو و اعلام دريافت مجوزهاي 
قانوني براي تسهيل واردات خودرو از سوي سخنگوي وزارت 
صمت، از جمله تحركات قابل تامل پيش از استيضاح وزير 
صمت اس��ت. درهمين حال روزگذشته ليست كامل از 
نمايندگان كه از وزير خودروي شاس��ي بلندگرفته اند، به 
دادستاني از سوي عليرضا بيگي نماينده افشاگر ارايه شد. 
البته اسامي به دليل ملاحظات حقوقي مخدوش شده است.

    تحركات دولت براي حفظ وزير صمت
رضا فاطمي امين در آبان 1401 نيز يك بار روانه بهارستان 
شده و توانسته بود بار ديگر راي اعتماد نمايندگان را كسب 
كند. وضعيت حاكم بر بازار و صنعت خودرو به نوعي محور 
سوال هاي نمايندگان در استيضاح اول بود. عملكرد وزارت 
صمت براي مديريت توليد و عرضه خودرو به گونه اي بوده 
اس��ت كه حدود 6 ماه بعد بار ديگر پاي فاطمي امين را به 
مجلس باز كرده اس��ت. وزارت صمت بعد از تاييد اعلام 
وصول استيضاح توسط هيات رييسه مجلس دست به كار 
شد تا در فضاي رسانه اي كشور نشان دهد عده اي از جمله 
نمايندگان اصناف، اتاق هاي بازرگاني و نمايندگان مجلس 
با استيضاح فاطمي امين مخالف اند و آن را به صلاح كشور 
نمي دانند. البته اين همه كاري نبود كه وزارت صمت در 
برنامه داشت. از آنجايي كه برخي از ليدرهاي استيضاح وزير 
صمت معتقدند مي توان با واردات خودروهاي دست دوم 
بازار خودرو را مديريت كرد فاطمي امين دست به كار شد و 
لايحه اي با قيد دو فوريت را براي آزادسازي واردات خودرو به 
هيات دولت برد. اعضاي كابينه هم بدون فوت وقت لايحه 
واردات خودروي دست دوم را تصويب كرده و آن را آماده 
ارسال به مجلس كردند. حال معاون پارلماني رييس جمهور 
از ارس��ال لايحه واردات خودروهاي كاركرده به مجلس 
خبر مي دهد. با توجه به سرعت عمل دولت مي توان گفت 
دولت براي رساندن لايحه واردات خودروهاي دست دوم 
به مجلس براي آن اسنپ گرفته است. آن طور كه محمد 
حسيني مي گويد براساس اين لايحه، واردات خودروهاي 
كاركرده كه عمر آنها در محدوده پنج سال است، به شرط 
دريافت گواهي از سازمان هاي استاندارد و محيط زيست 
مجاز خواهد بود. همچنين در اين لايحه تصريح شده هر 
شخص حقيقي مي تواند بدون داش��تن كارت بازرگاني 
نسبت به واردات خودرو اقدام كند. البته برخي نمايندگان 
اعلام كرده اند ابتدا بايد استيضاح وزير صمت تعيين تكليف 
ش��ود و بعد بحث لايحه واردات خودروهاي كاركرده در 
دستوركار قرار خواهد گرفت. فراموش نكنيم لايحه ياد شده 
براي راضي كردن نمايندگان مخالف فاطمي امين تهيه و 

پيش از روز استيضاح ارسال شده و اين احتمال وجود دارد 
كه با عزل وزير صمت دولت سيزدهم ديگر بحث واردات 

خودروهاي دست دوم از سوي دولت پيگيري نشود.

    پيش دستي بانك مركزي 
قبل از استيضاح وزير صمت 

درهمين راستا، بانك مركزي روز گذشته )9 ارديبهشت( طي 
اطلاعيه اي، شرايطي را درمورد واردات خودروهاي كاركرده 
ابلاغ كرده است. در اطلاعيه بانك مركزي آمده است: »پيرو 
ارايه لايحه دوفوريتي الحاق موادي به قانون س��اماندهي 
صنعت خودرو توسط رياست جمهوري به مجلس شوراي 
اسلامي به منظور تسهيل ش��رايط واردات خودرو به ويژه 
واردات خودروهاي كاركرده، بدينوس��يله اعلام مي گردد: 
در صورت تصويب اين لايحه در مجلس شوراي اسلامي و 
بر اساس آيين نامه اجرايي آن كه با همكاري وزارت صمت 
و ساير دستگاه هاي ذيربط تهيه خواهد شد؛ شرايط واردات 
خودروهاي كاركرده مبتني بر »ثبت س��فارش« توسط 
اشخاص حقيقي و حقوقي و »منشأ ارز« مورد تاييد بانك 
مركزي تهيه و ابلاغ خواهد شد«. اميد قاليباف، سخنگوي 
وزارت صمت نيز طي روزهاي گذشته از دريافت مجوزهاي 
قانوني براي تسهيل واردات خودرو كاركرده خبر داد و گفت: 
در لايحه پيشنهادي وزارت صمت كه با توجه به حذف مجوز 
واردات اين خودروها در بودجه 1402 و با قيد دو فوريت از 
سوي دولت تقديم مجلس شد مواردي نظير انتقال فناوري 
و داشتن نمايندگي رسمي براي خودرو كاركرده از قانون 
ساماندهي صنعت خودرو مصوب سال 1401 حذف شده 
است. از اين رو شرايط براي واردات خودرو توسط اشخاص 
حقيقي تسهيل شده و محدوديت هاي قانوني براي واردات 
اين خودروه��ا به ويژه قيمت پايه آنها )كه قبلا در قانون بر 
اساس قيمت هاي س��ال توليد مبنا قرار گرفته( حذف يا 
اصلاح شده است. انتشار خبرهاي اميدبخش مربوط به 
ساماندهي بازار خودرو طي روزهاي اخير از سوي مديران 
مربوطه در حالي عنوان مي ش��ود كه جلسه استيضاح 

فاطمي امين وزير صنعت، معدن و تجارت فردا برگزار 
خواهد شد. در جلسه استيضاح قرار است موضوعاتي 
همچون آش��فتگي بازار، نبود قيمت گذاري مناسب و 
افزاي��ش روزانه قيمت خودرو، عدم اق��دام به موقع در 
واردات خودرو و محقق نشدن وعده ها در برنامه حذف 
قرعه كشي فروش خودرو و ... مطرح شود. پيش دستي 
بانك مركزي در ارايه ابلاغيه مربوط به شرايط واردات 
خودرو و اعلام دريافت مجوزهاي قانوني براي تسهيل 
واردات خودرو از سوي سخنگوي وزارت صمت، از جمله 
تحركات قابل تامل پيش از استيضاح وزير صمت است.

    احضار نماينده افشاگر به دادستاني
روز گذش��ته احمد عليرضابيگي نماينده مردم تبريز در 
مجلس در صفحه شخصي خود در توئيتر نوشت:   »به فضل 
الهي 10:30 صبح در دادستاني كل و ساعت 12:30 در هيات 
نظارت بر رفتار نمايندگان پاس��خگو خواهم بود. مي دانم 
پيمودن مسير حق و  عدالت پرمخاطره و آكنده از مشقت 
خواهد بود.« هفته گذش��ته احمد عليرضابيگي نماينده 
مردم تبريز در مجلس مدعي شد كه در جريان منتفي شدن 
استيضاح قبلي وزير صمت، ۷0 الي ۷5 دستگاه خودروي 
شاس��ي بلند در اختيار مجلس قرار گرفته اس��ت. وزارت 
صمت با صدور اطلاعيه اي اين ادعا را كاملا كذب خواند و 
تاكيد داشت كه اين موضوع را پيگيري حقوقي خواهد كرد. 
همچنين سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي 
نيز اعلام كرد كه اين موضوع از س��وي حراست قوه مقننه 
مورد بررس��ي قرار گرفت و كذب بودن آن مشخص شد. 
هيات نظ��ارت بر رفتار نمايندگان نيز با قيد فوريت به اين 
مساله ورود كرده و طرح اين اتهام از جانب نماينده مذكور را 
مورد رسيدگي قرار خواهد داد. دادستان كل كشور نيز اعلام 
كرد اين موضوع مورد بررسي قرار گرفته و اگر نماينده مدعي 
مستنداتي نداشته باشد، تحت تعقيب قرار خواهد گرفت. 
احمد عليرضا بيگي، نماينده مردم تبريز در مجلس، درباره 
احضارش به دادستاني به ارايه توضيحاتي پرداخت وگفت: 

ليست نمايندگان مجلس در راستاي اينكه به حيثيت آنها 
خدش��ه اي وارد نش��ود به صورت مخدوش منتشر شده و 
اين ليست در اختيار هيات رييسه مجلس و دادستان قرار 
گرفت. او افزود: البته اين موضوع توسط هيات رييسه، رييس 
كميسيون اصل نود و سخنگوي هيات رييسه تكذيب شد، اما 
بنده سند و مداركي را ارايه كردم كه حكايت از اين دارد كه در 
جريان استيضاح وزير صمت در مجلس چه فعل و انفعالاتي 
رخ داده و اين فعل و انفعالات چه ارتباطي با استيضاح وزير 
داشته است. اين س��والي بود كه از سوي بنده مطرح شد.  
بيگي به تجارت نيوز گفته است: در حال حاضر اين اسناد 
و مدارك در دادس��تاني موجود و در حال رسيدگي است و 
قطعا از طرف هاي موضوع تحقيقاتي انجام خواهد شد.او از 
شكايت برخي از نمايندگان در رابطه با اظهاراتش خبر داد 
كه موجب خدشه به جايگاه نمايندگان مجلس شده است 
و تاكيد كرد كه بنده توضيح دادم كه اظهاراتي كه داشتم 
بي پايه و اساس نبوده است. البته خدا رحم كرد كه به اسناد 
و مدارك دسترسي داشتم. او در عين حال تاكيد كرده، تمام 
كساني كه در اين رابطه هيچگونه منفعتي نداشتند، خواستار 
اين هستيم كه مشخص شود موضوع چه بوده است؟ او اعلام 
كرد: تا همين چندي پيش همه اين موضوع را رد مي كردند، 
اما ما سندي منتشر كرديم كه امضاي نيروي انساني قوه 
مقننه را دارد.اين نماينده مجلس در پاس��خ به سوال 
تجارت نيوز كه اظهارات وي در استيضاح وزير صمت 
چه ميزان تاثير خواهد گذاش��ت، گفت: آنچه كه در 
مجلس در رابطه با استيضاح وزير صمت اتفاق خواهد 
افتاد، يك محاكمه سياسي است؛ در واقع مجلس به 
نمايندگي از وجدان جامعه در مورد عملكرد فاطمي 
امين بر مبناي اختياراتي كه قانون اساسي به مجلس 
داده است، قضاوت و تصميم گيري مي كند، اما اينكه در 
رابطه با اظهارات بنده جرمي اتفاق افتاده يا خير بررسي 
و تصميم آن با مراجع قضايي است. او در پايان ابراز كرد: 
بنده تا اينجايي مس��ووليت داشتم كه سند و مدارك 
ارايه كنم. خدا رحم كرد كه به اسناد دست پيدا كردم.

    محتويات نامه بيگي به دادستاني
 به همراه اسامي دريافت كنندگان شاسي بلند 
اما روز گذشته نامه عليرضابيگي نماينده تبريز به هيات 
نظارت بر رفتار نمايندگان مجلس درباره موضوع تحويل 
خودروهاي شاسي بلند به برخي نمايندگان منتشر شد. 
در ضميمه اين نامه ليس��ت اسامي برخي نمايندگان كه 
ديگنيتي و فيدليتي گرفته اند، نيز انتشار يافت. محتويات 
اين نامه نشان مي دهد، دريافت كنندگان شاسي بلند 14۷ 
نفر بوده اند. البته اسامي به دليل ملاحظات حقوقي مخدوش 
شده است. در بخشي از نامه پاي علي نيكزاد نيز به ميان آمده 
است: »آقاي دكتر نيكزاد در تاريخ 6 ارديبهشت 1402 طي 
تماس تلفني به بنده اظهار نمودند كه شما اطلاع داشتي كه 
اين موضوع را پيگيري نموديم و متوقف كرديم چرا مجددا 
آن را مطرح نمودي. لازم به ذكر است ايشان عنوان نمودند 
كه آقاي غفاري )معاون اجرايي مجلس( به خاطر همين زد 
و بندي كه با آقاي حسينيان )رابط پارلماني بهمن خودرو( 
عزل شده و از من خواستند كه در خصوص مطالب اظهار 
شده پيرامون مسووليت هيات رييسه تكذيبيه صادر كنم 
كه مورد قبول بنده قرار نگرفت.« در بخش ديگري از نامه 
چنين آمده است: »در شهريور ماه 1401 اينجانب شخصا 
حدود 40 دستگاه خودروي شاسي بلند ساخت شركت 
بهمن موتور را در مجلس رويت نمودم. در تاريخ 1399.۷.2 
آقاي روح الله ايزدخواه عضو كميس��يون صنايع و معادن، 
طي مصاحبه اي اعلام نمودند مقرر ش��ده در صورت نياز 
نمايندگان مجلس به خ��ودرو، خودروي صفر كيلومتر با 
مدل پژوپارس يا دنا بصورت اقساطي در اختيار آنان قرار 
گيرد لذا تحويل خودرو هاي شاس��ي بلند س��اخت گروه 
بهمن موتور جزو هيچ يك از اين گزينه ها نبوده و حاكي از 
برخورداري نمايندگان دريافت كننده از امتياز ويژه مي باشد 
كه دستورالعمل ۸ بندي رييس جمهور نيز حاكي از ناصواب 
بودن اين رويه مي باش��د.« در يك قسمت نامه نيز گفته 
شده كه رييسي از ماجرا باخبر بوده و دستور رسيدگي داده 
است: »آقاي رييس جمهور در 25 دي ماه 1401 در جلسه 
هيات دولت با گلايه از عدم مراعات دستورالعمل اجراي 
فروش خودرو كه در سال 1400 ابلاغ شده بود، اظهار نمود 
كليه دستگاه هاي اجرايي بايد از دريافت خودرو خارج از 
ضوابط مقرر خودداري نمايند و ضمن تاكيد بر منع اعطاي 
امتيازات ويژه، وزارت صمت و بازرسي ويژه رياست جمهوري 
را مسوول رسيدگي به مس��اله مذكور نمود كه دلالت بر 
واگذاري خارج از رويه خودرو )دستورالعمل ۸ بندي( در 
سال 1401 دارد و متاسفانه گزارشي در اين خصوص منتشر 
نگرديد.« در قس��مت ديگري از نامه چنين مي خوانيم: 
»به طور مشخص خودرو هاي مورد اشاره در زمان واگذاري 
با نرخ رسمي فروش كارخانه )حدود ۷00 ميليون تومان( 
به نمايندگان دريافت كننده واگذار شده كه در همين اثنا در 
بازار آزاد قريب 2.5 ميليارد تومان و در حال حاضر با بهايي 
حدود 3.5 ميليارد تومان مورد معامله قرار مي گيرند كه 
همين امتياز قابل توجه و دارا شدن بلاوجه دريافت كنندگان 
مزبور مي باشد. اين امر در شرايطي صورت مي گيرد كه مردم 
عادي براي استفاده از يك خودروي معمولي از رده خارج 
س��اخت داخل، بايد حدود ۷00 ميليون تومان پرداخت 
نمايند و چند ماه در صف نوبت تحويل در انتظار باشند. 10. با 
توجه به زمان انجام مصاحبه با خبرگزاري ايلنا )1402.2.5( 
آقاي نظام الدين موسوي ظرف 4۸ ساعت بعد اعلام نمودند 
كه مساله توسط حراست مجلس پيگيري شده و صحت 
ندارد كه البته اين سرعت عمل قابل تقدير ليكن ابتنائات 

مختلف صورت گرفته توسط نامبرده مشخص نگرديد.«
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افزايش مبادلات
ايران و اوراسيا تا ۱۰ ميليارد دلار

محمد رضواني فر در نشس��ت با وزير گمركي اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا كه با هدف تسهيل و توسعه مبادلات 
تجاري با كش��ورهاي عضو اوراس��يا برگزار شد، اظهار 
كرد: گرچه موافقت نامه بين ايران و آسيا سه ساله بوده 
و هم اكنون تشريفات دايمي ش��دن را طي مي كند اما 
استراتژي دولت بر همكاري بلندمدت با كشورهاي عضو 
اوراسيا است. وي افزود: در سال شمسي گذشته حجم 
مبادلات ايران با كشورهاي اوراس��يا 3.3 ميليارد دلار 
بوده اس��ت كه از اين ميزان 1.5 ميليارد سهم صادرات 
ايران به اين كشورها و 1.۷ ميليارد دلار سهم واردات از 
اين كشورها است. رييس كل گمرك جمهوري اسلامي 
ايران با اش��اره به افزايش 32 درصدي حجم مبادلات 
تجاري ايران با كشورهاي اوراسيا، ادامه داد: درصدد اين 
هستيم تا كمتر از دوسال بتوانيم آن را به 10 ميليارد دلار 
برسانيم كه با توجه به تنوع كالايي مبادله شده بين ايران 
و كشورهاي عضو اوراسيا دستيابي به اين هدف ممكن 
خواهد بود. رضواني فر همچنين درباره آخرين وضعيت 
ترانزيت بين ايران و كشورهاي عضو اوراسيا گفت: ميزان 
ترانزيت در سال گذش��ته ١.٨ ميليون تن بوده كه يك 
ميليون تن آن حجم ترانزيت از مبدأ كشورهاي اوراسيا 
به ايران بوده و حدود ٨٠٠ هزار تن آن ترانزيت از مسير 
ايران به كشورهاي عضو اوراسيا است. وي اعلام كرد: نكته 
بسيار مهم در ترانزيت بين ايران و كشورهاي عضو اوراسيا 
بحث تنوع كالا است؛ هر چند كه تنوع كالاهاي مبادله 
شده بين ايران و كشورهاي همسايه محدود به چند قلم 
كالا مي شود اما كالا مورد مبادله بين ايران و كشورهاي 
اوراسيا از تنوع خوبي برخوردار است و با اين تنوع كالا در 
صادرات و واردات و با اراده توسعه مبادلات بين دو كشور، 
افزايش حجم مبادلات تا ١٠ ميليارد دلار قابل تحقق 
است. رييس كل گمرك همچنين در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: براساس قانون مكلف ش��ديم عوارض 0.5 
درص��دي از محصولات غذايي و كش��اورزي به عنوان 
عوارض آب مجازي دريافت كنيم اما براي اجرا، فهرست 
آن بايد به صورت رسمي از وزارت كشاورزي به گمرك 
ارسال شود. در خواست ما اين است كه هر چه سريعتر اين 
ليست ارايه شود و اگر اين فهرست ارسال شود، احتمالا 
ممكن از كس��ي عوارضي بگيريم كه مشمول نبوده يا 
بالعكس. رضواني فر ادامه داد: از س��وي ديگر كالاهاي 
صادراتي كالاهاي خام و نيم خام هم مشمول 0.5 درصد 
عوارض صادراتي دريافت كنيم تا درآمد حاصل آن در 
توسعه ش��ركت هاي دانش بنيان استفاده شود اما اين 
ليست بايد به گمرك داده شود كه بتواند اعمال قانون 
كند. وي تاكيد كرد: براي اينكه س��رعت ارايه خدمات 
گمركي را افزايش دهيم آنچه كه مصوبه بودجه و قانون بر 
عهده دستگاه هاي مربوطه گذاشته و تكليف كرده به اجرا 
برساند. درست اين بود كه در همان پنجم فروردين ماه 
ليست به گمرك ابلاغ شود اما ارايه ليست با تاخير مواجه 
شده اين در حالي است كه فرايند مبادلات تجاري يك 
امر دايمي و زنده و مستمر است و نمي توانستيم اين روند 
را از پنجم فروردين ماه تعطيل و متوقف كنيم. رضواني فر 
گفت: وقتي اين ليس��ت با تاخير ارايه مي شود قانون به 
گمرك مي گويد كه از اين افراد مشمول بايد نيم درصد 
گرفته مي شد و گمرك هم ناچار به مطالبه حقوقي است. 
وي با تاكيد بر اينكه به دنبال افزايش س��رعت خدمات 
گمركي هستيم تا در حداقل زمان ممكن كالا از گمرك 
ترخيص شود، اظهار كرد: برخي از دستگاه هاي موازي 
مجموع��ه مجوزها را براي انجام تش��ريفات گمركي و 
ترخيص كالا را بدهند و قانون تكليف آنها را روشن كرده 
و بايد حداكثر زمان هفت روزه جواب استعلام گمركي را 
ارايه دهند. اما الان به اين شكل است كه كالا در محوطه 
گمركي اظهار مي شود لازم مي شود در بخشي از مراحل 
اس��تعلام يا تاييديه از يكي دستگاه هاي مرتبط گرفته 
شود اما اگر اين دستگاه ظرف مدت قانوني به استعلام 
پاسخ ندهند، منجر به طولاني شدن تشريفات گمركي، 
رسوب كالا، افزايش تورم، كمبود كالا در بازار، نارضايتي 
صاحب كالا و بار مي شود. رضواني فر ادامه داد: اگر جواب 
استعلامات يا مجوزها داده نش��ود، براي گمرك ادامه 
تشريفات گمركي و ورود به مرحله بعدي ممكن نيست و 
وقتي كه استعلامات با تاخير پاسخ داده مي شوند اين كالا 
در گمرك باقي مي ماند و باعث نارضايتي تاجر و صاحب بار 
و كالا مي شود. آن چيزي كه گمرك به طور جدي دنبال 
مي كند اين اس��ت كه در راستاي تحقق هدف افزايش 
سرعت خدمات گمركي دستگاه ها هر تكليفي كه دارد را 
در ظرف زماني قانوني و مهلت قانوني آن را به اجرا برساند.

وي افزود: وقتي تكليف قانوني رعايت نمي شود به دنبال 
آن، سرعت خدمات گمركي ممكن است كاهش پيدا كند 
كه در نهايت منجر به نارضايتي صاحب كالا، رسوب كالا 
در گمرك و كمبود كالا در بازار، افزايش هزينه هاي تاجر 
و در نتيجه افزايش قيمت كالا و رشد تورم مي شود.رييس 
كل گمرك ايران با بيان اينكه قانون و احكام بودجه در 
اين رابطه كاملا مشخص است، گفت: 22 دستگاه كه در 
سامانه گمرك در يك مرحله اي از تشريفات بايد مجوزي 
را ارايه و به استعلامات پاسخ دهند اگر اين 22 دستگاه 
به تعهدات خود عمل نكنند، باعث تاخير در ش��ريفات 
مي شوند. رضواني فر با انتقاد از تغيير ناگهاني و يك شبه 
قوانين مرتبط با تجارت اظهار كرد: سال گذشته حدود 
319 بخشنامه تجارت موثر به گمرك توسط دستگاه هاي 
ديگر ابلاغ ش��د و گمرك هم بايد به تجار ابلاغ و اعلام 
مي كرد اما اينگونه نمي توان تجارت را توسعه داد. اينگونه 
شب بخوابيم و صبح بيدار شويم ببينيم بخشنامه تجاري 
تغيير كرده نمي توان هماهنگي هاي بين المللي را انجام و 
تجارت را توسعه داد. وي تاكيد كرد: در شرايطي فرآيند 
گمركي بايد كشور طرف به توافق برسد نمي توان به طور 
ناگهاني و بدون هماهنگي قانون تجاري را تغيير داد. اگر 
قرار بر اين است كه سياستي در حوزه تجارت تغيير كند 
به طور قانون زمان اطلاع رس��اني آن مش��خص است و 
امكان تغيير ناگهاني و يك شبه آن وجود ندارد. رييس كل 
گمرك ايران گفت: به نفع استحكام مراودات بين المللي و 
توسعه تجارت خارجي، افزايش صادرات، منطقي شدن و 
حذف رانت و شفاف شدن رويه هاي تجاري و حذف رانت 
اطلاعاتي عده اي، دستورالعمل و بخشنامه ها را در مسير 

از پيش تعيين شده و شفاف بارگذاري كنيم.

ليست دریافت كنندگان شاسي بلند به دست دادستان رسيد

همهتحركاتدولتبرايابقاي»فاطميامين«!

موافقان ومخالفان اسيتضاح وزیر صمت چه مي گویند؟

صف آرايي موافقان ومخالفان فاطمي امين در صحن
جلسه استيضاح وزير صنعت، معدن و تجارت امروز برگزار 
مي شود. پيشتر س��يد محمد حسيني معاون پارلماني 
رييس جمهور به مجلس پيش��نهاد داده بود كه جلسه 
استيضاح فاطمي امين به جاي روز يكشنبه، سه شنبه 
هفته جاري برگزار شود. توجيه معاون پارلماني اين بوده 
است كه قانوناً 10 روز فرصت براي برگزاري استيضاح وجود 
دارد و اگر مبنا روزهاي كاري باشد، قانوناً تا سه شنبه هفته 
جاري فرصت براي برگزاري جلسه استيضاح در مجلس 
وجود دارد و با توجه به تعطيلي مجلس در هفته گذشته، 
فرصتي براي فاطمي امين براي پاسخ به نمايندگان وجود 
داشته باشد. با اين حال مجلس تقاضاي معاون پارلماني را 
رد و اعلام كرد كه براساس آيين نامه داخلي خود، استيضاح 
وزير صمت بايد امروز يكشنبه برگزار شود. برهمين اساس 
با وجود تمامي حواش��ي كه حول استيضاح وزير صمت 
وجود دارد و از آن سو تمامي تلاش وتحركاتي كه دولت 
براي ابقاي وزير صمت مي كند، امروز شاهد صف آرايي 

موافقان ومخالفان فاطمي امين در مجلس هستيم. 

    عملكرد فاطمي امين قابل دفاع نيست
اما موافقان استيضاح فاطمي امين چه مي گويند؟ لطف الله 
سياه كلي عضو كميسيون صنايع و معادن با بيان اينكه وزارت 
صمت و طرفداران فاطمي امين پيش از استيضاح عمليات 
رواني را آغاز كردند، به ايلنا گفته است: نمايندگان مجلس 
بايد از حق مردم دفاع  كنند و درخصوص استيفاي حقوق آنها 
نيز با هيچ كس معامله نخواهند كرد؛ ممكن است اشخاصي 
در اين ميان خطا كرده باشند اما قاطبه مجلس انقلابي است 
و نبايد تخريب شود. وي با اشاره به مصمم بودن مجلس براي 
برگزاري جلسه استيضاح، افزود: پاسخ وزير بايد قانع كننده 
باش��د؛ من پيش بيني مي كنم استيضاح راي خواهد آورد 
و فاطمي امين فعاليت اش در صمت منتفي خواهد ش��د. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس با بيان اينكه دولت 
مي داند وزارت صمت به درستي اداره نمي شود، گفت: اگر 
دولت به اين اعتقاد نمي رسيد هيچگاه به فكر تفكيك وزارت 

بازرگاني از صمت نمي افتاد؛ دولت مي داند كه فاطمي امين 
عملكرد خوبي ندارد اگر به اين باور نمي رسيد از او در مجلس 
دفاع مي كرد. به نظر مي رسد فاطمي امين بعد از تفكيك 
وزارتخانه ها نيز مدير خوبي نباش��د ب��راي اثبات اين ادعا 
مي توان به آمار فعاليت وي در حوزه هاي مختلف صنعت و 
معدن استناد كرد. وي تاكيد كرد: اگر از وزارت صمت سازمان 
بازرگاني تفكيك مي شد نيازي به راي اعتماد مجدد فاطمي 
امين از مجلس نبود اما چون به دو وزارتخانه تبديل مي شود 
بدون ترديد بايد 2 وزير از سوي دولت به مجلس معرفي شود 
كه ترديد نداشته باشيد كه فاطمي امين راي نخواهد آورد.

    صمت زير سيطره خودروسازان 
جلال محمودزاده نماينده مردم مهاباد در مجلس هم در 
گفت وگو با ايلنا، درخصوص استيضاح وزير صمت گفت: 
يكي از انتقادات جدي و مهم به عملكرد وزير صمت حوزه 
خودرو است، با توجه به اينكه دولت اجازه واردات خودرو را 
دارد اما وزارت صمت تاكنون مانع از واردات خودرو ش��د و 
اين باعث ش��ده كه قيمت خودروهاي بي كيفيت داخلي 
چندين برابر شود، اين مساله يكي از مهم ترين محورهاي 
استيضاح است.   وي ادامه داد: من بعيد مي دانم كسي در 
كشور از وضعيت بازار خودرو رضايت داشته باشد چه بسا 
اينكه مقام معظم رهبري هم در يكي از سخنراني هاي خود 
مدتي قبل به اين مساله اشاره كردند. متاسفانه وزارت صمت 
در رابطه با بحث خودرو نه تنها كار مثبتي انجام نداده بلكه از 
زماني كه ايشان تصدي وزارتخانه را برعهده گرفته، قيمت 
خودرو چندين برابر شده عليرغم اينكه كيفيت خودروها 
كاهش پيدا كرده است. محمودزاده يادآور شد: ايشان قبل 
از اينكه رأي اعتماد بگيرد، اعلام كرده بود كه من صنعت 
خودروسازي داخلي را مديريت مي كنم و گراني خودرو را 
مهار خواهم كرد، در صورتي كه نه تنها اين كار را نكرده بلكه 
زير سيطره خودروسازان قرار گرفته است و خودروسازان 
دارن��د وزارت صمت را مديريت مي كنند نه وزارت صمت 
خودرسازان را. اين شرايط باعث اعتراضات گسترده مردم 

به گراني ها ش��ده و وزير بايد در اين رابطه پاسخگو باشد. 
محمودزاده به اش��اره به برخي حواش��ي اخي��ر در مورد 
تحويل خ��ودرو به نمايندگان ابراز داش��ت: بحث خودرو 
حاش��يه هايي اس��ت كه مي خواهند براي مجلس ايجاد 
كنند، اگر چنين اتفاقي افتاده مگر حواله خودرو ليست 
ندارد؟ آن را منتشر كنند تا به اطلاع مردم برسد. ما كه 
هنوز جزو استيضاح كنندگان هستيم با ما تماس گرفتند 
و حضوري آمدند و لابي كردند اما ما روي نظرمان براي 
استيضاح هستيم و خواهيم ايستاد و از ساير نمايندگان 

تقاضا مي كنيم كه به اين استيضاح رأي مثبت بدهند.

    حضور فاطمي  امين
 براي قطعه بندان جذاب است

عضو اتاق بازرگاني ايران خاطرنشان كرد: وزير فعلي صمت 
به پشتوانه دوستان خود علاقه دارند كه در اين مسند بماند 
و چندان رفتن را نمي پذيرند اما پيش بيني مي كنم امروز 
فاطمي امين از وزارت صم��ت خداحافظي خواهد كرد. 
علي شريعتي در گفت وگو با ايلنا، عملكرد وزارت صمت در 
دولت سيزدهم را غيرقابل قبول دانست و افزود: خروجي 
اين وزارتخانه در شاخص هاي مانند وضعيت خودرو، لوازم 
خانگي و ساير صنايع نشان مي دهد كه برنامه ريزي ها در 
جهت ش��عار امسال يعني رش��د توليد و مهار تورم نبوده 
است. وي با اشاره به تغييرات در دولت و پياده شدن افراد 
ناهماهنگ از بدنه كابينه، گفت: در 2 ماه اخير شاهد تغيير 
2 وزير بوديم اما زماني كه سخن از استيضاح فاطمي امين 
مطرح مي ش��ود بزرگ ترين موج خب��ري را تيم طرفدار 
وي ايجاد مي كند؛ اين افراد براي ابقاي فاطمي امين كار 
رسانه اي زيادي انجام مي دهند. يك ضرب المثل قديمي 
در ميان ما ايرانيان شايع است كه افراد را بايد از دوستان آنها 
شناخت. نزديكان وزير فعلي صمت انتقادات را مساوي با 
تخريب مي دانند و با طرفداري بلامنازع سعي در پيشبرد 
اهداف خ��ود دارد. مهم ترين هواداران سياس��ت هاي 
فاطمي امين فعالان قطعه بند خ��ودرو و افرادي كه به 

تازگي وارد صنعت خودرو شد ه اند هستند. چون حضور 
فاطمي  امين ب��راي اين افراد جذاب اس��ت. عضو اتاق 
بازرگاني ايران ادامه داد: وزير فعلي صمت به پش��توانه 
دوستان خود علاقه دارند كه در اين مسند بماند و چندان 
رفتن را نمي پذيرند اما من پيش بيني مي كنم يكشنبه 

فاطمي امين از وزارت صمت خداحافظي خواهد كرد.

    مخالفان استيضاح چه مي گويند؟
نايب رييس كميس��يون صنايع و معادن مجلس نيز كه از 
مخالفان استيضاح وزير صمت است، گفت: »اگر استيضاح 
فاطمي امين منجر به بركناري او شود، به مدت سه ماه اين 
وزارتخانه با سرپرست اداره خواهد شد و پس از آن هم سه ماه 
طول كشيد تا وزير بعدي بر اوضاع مسلط شود. بدين ترتيب 
سال چهارم كاري و عمر مجلس يازدهم به پايان مي رسد. 
پس در واقع اين استيضاح نه تنها وزارت صمت را از دسترس 
نظارتي مجلس خارج خواهد كرد، بلكه منجر به بلاتكليفي 
اين وزارتخانه و عقب ماندن آن از برنامه هاي در حال اجرا يا 
پيگيري براي كنترل قيمت خودرو با رشد توليد و همچنين 
به كمك واردات خواهد ش��د كه نيازمند يك هماهنگي و 
هم افزايي بين قوا اس��ت.« علي جدي افزود: »اين كه بازار 
خودرو به رغم رش��د 35 درصدي توليد خودرو در س��ال 
1401، هنوز سامان نگرفته؛ به كاهش توليد خودرو بين 
س��ال هاي 9۷ تا 1400 برمي گردد كه باعث شكل گيري 

تقاضاي انباشته از سال هاي قبل شده است. همچنان كه 
در حوزه فولاد نيز تا س��ال 99 كاهش توليد داشتيم و اين 
موضوع به رغم افزايش توليد در سال 1400 بر بازار فولاد در 
آن سال سايه انداخته بود. اما از سال 1401 مشكل برطرف 
شد و اگر قطعي برق صنايع در تابستان و قطعي گاز آنها در 
زمستان سال 1401 كه موجب وقفه در توليد فولاد شد، 
اتفاق نمي افتاد؛ تا اين اندازه شاهد افزايش قيمت ميلگرد 
و آهن آلات در كش��ور نبوديم.« فرهاد طهماسبي، عضو 
كميسيون صنايع مجلس نيز گرچه استيضاح را حق قانوني 
نمايندگان دانست، اما تصريح كرد: »فاطمي امين از هيچ 
تلاش��ي براي برون رفت از وضعيت فعلي فروگذار نكرده و 
پيگير مطالبات مردم و مجلس بوده است. از اين رو، در شرايط 
فعلي استيضاح فاطمي امين به صلاح نيست.« وي با بيان 
اينكه مشكلات موجود در صنعت و بازار خودرو مانند مباحث 
كيفي و افزايش افسارگسيخته قيمت ها بازار موجب طرح 
مجدد استيضاح وزير صمت شده است، افزود: »با اين حال 
بايد اذعان داشت كه مشكلات مد نظر امضاكنندگان با تغيير 
وزير صمت حل نمي شود. زيرا اين مشكلات ساختاري بوده 
و حصول اجماع بين 29 نهاد مرتبط با صنعت و بازار خودرو 
براي اصلاح س��اختارها زمان بر است. در چنين شرايطي، 
تنها راه تسريع در اجراي برنامه هاي فاطمي امين در بخش 
خودرو، هماهنگي هاي بيشتر نهاد و دستگاه هاي دولتي و 

همچنين چابك سازي تيم مديريتي و معاونين اوست.«
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خبرروز

فرصت مجدد براي ترخيص موتور و خودروهاي رسوبي
مركز اطلاع رساني پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ در اطلاعيه اي از فراهم شدن امكان مجدد براي ترخيص خودروها 
و موتورس��يكلت هاي رس��وبي خبر داد و از مالكاني كه ۶ ماه از توقيف وس��يله نقليه آنها گذشته است، خواست تا ۲ هفته تا 
نس��بت به ترخيص خودرو يا موتور خود اقدام كنند. در اين اطلاعيه آمده كه اين دست از مالكان تنها ۲ هفته وقت دارند تا 
از فرصت به دس��ت آمده استفاده و نسبت به ترخيص خودرو و موتورسيكلت خود اقدام كنند. شايان ذكر است پس از اتمام 
اين مهلت، موضوع جهت كس��ب تعيين تكليف به مراجع قضايي اعلام خواهد شد. پيش از اين پليس راهور اعلام كرده بود 

كه اين تسهيلات شامل تمامي خودروها و موتورسيكلت هاي رسوبي كه فاقد دستور قضايي باشند، خواهد شد.

از هر سه ایراني یك نفر با مشكلات روحي و رواني درگير است

این قيمت گذاري ها عادلانه نيست

تعرفه مشاوران و روانپزشكان از 77 تا 270 هزار تومان

گليماندگار|
 تقريبا 4 سال پيش بود كه متخصصان 
حوزه بهداش��ت روان اعلام كردند از هر 
4 ايراني يك نفر با مش��كلات اعصاب و روان دست و 
پنجه نرم مي كند، اما طبق آخرين آمار اعلام ش��ده 
حالا از هر 3 نفر يك نفر با اين مشكل مواجه است. اما 
چرا اين آمار به جاي اينکه كاهش پيدا كند افزايش 
پيدا كرده و كس��ي ه��م كاري براي رف��ع آن انجام 
نمي دهد، مس��اله اينجاست كه اصلا بر طرف كردن 
مش��كلات اعصاب و روان در كشور چه ميزان از نظر 
مردم جدي گرفته مي شود و چه ميزان مسوولان به 
فراهم آوردن شرايط براي بهبود اين وضعيت كمك 
مي كنند. مساله اينجاست كه مشكلات روحي و رواني 
منشأهاي مختلفي دارند، از مشكلات خانوادگي، از 
دس��ت دادن عزيزان، بيماري هاي ژنتيكي گرفته تا 
مش��كلات اجتماعي و اقتصادي، هر كدام از اينها به 
تنهايي مي توانند منشأ بروز مشكلات روحي و رواني 
در افراد شوند. اما مساله اينجاست كه بسياري از مردم 
مراجعه به روانپزشك، روانشناس يا مشاور را تسليم 
شدن و اقرار به داشتن اين مشكلات مي دانند و ترجيح 
مي دهند اگر چنين حالات روحي و رواني دارند آن را 
مخفي نگه داشته يا انكار كنند، از سوي ديگر شرايط 
براي بسياري از افرادي كه قصد دارند مشكلات خود 
را درمان كنند فراهم نيس��ت. در واقع براي بسياري 
از افراد رفتن پيش روانپزشك و روانشناس يا مشاور 
مانند رفتن به داندانپزشكي اس��ت، افراد درد دندان 
را تحمل مي كنن��د چون از پ��س هزينه هاي آن بر 
نمي آيند. بس��ياري هم با دردهاي روح��ي و رواني 
خود كنار مي آيند چون در شرايط اقتصادي كنوني 
توان پرداخ��ت هزينه هاي درمان آن را ندارند، وقتي 
بسياري از افراد براي درمان بيماري هاي جسمي خود 
از پس هزينه ها بر نمي آيند، حتي اگر به مش��كلات 
روحي كه دارند هم واقف باشند اما ترجيح مي دهند 
هزينه اضافي براي خود و خانواده ايجاد نكنند و قيد 
پيگيري درمان مشكلات روحي خود را مي زنند. به 
همين راحتي جامعه پر مي شود از افرادي كه به انواع 

اختلالات رواني دچارند، نااميدند، خسته اند، استرس 
و اضطراب فراواني را تحمل مي كنند، شايد به همين 
خاطر است كه طي سال هاي گذشته آمار خودكشي 
در كشور به اندازه چشمگيري افزايش پيدا كرده است. 
اما حالا كه تعرفه خدمات مشاوره و روانشناسي اعلام 
شده است پزشكان و مشاوراني هم كه در اين زمينه 

فعاليت مي كنند نسبت به آن اعتراض دارند. 

    تعرفه هايي از 77 تا 270 هزار تومان
تعرفه 45 دقيقه خدمات روانشناس��ي و مشاوره در 
بخش خصوصي، از سوي هيات وزيران و به پيشنهاد 
شوراي عالي بيمه سلامت و با تاييد سازمان برنامه و 
بودجه براي امس��ال ۲30 و ۲70 هزار تومان مصوب 
شده اس��ت. درواقع روانشناسان و مش��اوران داراي 
پروانه اش��تغال كه مدرك كارشناسي ارشد در يكي 
از رش��ته هاي روانشناس��ي و مش��اوره دارند، بايد از 
مراجعان خ��ود براي 45 دقيقه مش��اوره ۲30 هزار 
تومان و روانشناسان و مشاوران داراي پروانه اشتغال 
كه مدرك دكترا در يكي از رشته هاي روانشناسي و 
مش��اوره دارند، بايد از مراجعان خود براي 45 دقيقه 
مش��اوره ۲70 هزار تومان دريافت كنند. طبيعتا اگر 
زمان جلسه مشاوره بيشتر از 45 دقيقه شود هزينه 
دريافتي نيز متناس��ب با مبلغ پايه افزايش مي يابد و 
براي روانشناسان و مشاوران داراي سابقه كار بالاي 15 
سال )از زمان دريافت پروانه اشتغال( نيز 15 درصد به 
مبلغ پايه اضافه مي شود. اين تعرفه براي سال گذشته 
براي مش��اور يا روانشناس داراي مدرك كارشناسي 
ارش��د 17۶ هزار تومان و براي مش��اور يا روانشناس 
داراي م��درك دكترا ۲07 هزار تومان تعيين ش��ده 
بود. همچنين تعرفه 45 دقيقه خدمات روانشناسي و 
مشاوره از سوي هيات وزيران براي امسال و در بخش 
دولتي، عمومي غير دولت��ي و خيريه و موقوفه اي از 
77 هزار تومان تا 18۶ هزار تومان تعيين شده است.

    دوراهي دخل و خرجي كه جور نيست
از وقتي تعرفه ها اعلام شده اند، بسياري از پزشكان و 

مشاوران به ميزان آن اعتراض كرده مبلغ اين تعرفه ها 
را با تورم موجود در جامعه مقايسه مي كنند و معتقدند 
بسيار اندك است. اما وقتي پاي مردم به ميان مي آيد 
پرداخت همين اندك هم از توانش��ان خارج اس��ت و 
ترجيح مي دهند چن��دان هم به آلام و تالمات روحي 
خود بها ندهد.  پرستو ۲5 س��اله است، او سال 99 به 
فاصله دو هفته پدر و مادرش را به دليل ابتلا به كرونا از 
دست داد. او به تنهايي از آنها مراقبت مي كرد، دو برادر 
پرستو خارج از ايران زندگي مي كنند، از آن موقع تا به 
حال پرستو كه طراح گرافيك است و در يك شركت 
خصوصي كار مي كند، با مش��كلات روحي بسياري 
مواجه شده. او به »تعادل« مي گويد: ماه هاي اولي كه 
مادر و پدرم را از دست دادم بارها و بارها به خودكشي 
فكر كردم، يكي از دوس��تانم به من پيش��نهاد داد تا 
با يك مش��اور حرف بزنم. همي��ن كار را هم كردم اما 
پرداخت هزينه هاي مشاور بعد از يك سال ديگر برايم 
غيرممكن بود، ابتدا با جلسه اي 400 هزار تومان شروع 
شد و بعد به جلسه اي 700 هزار تومان هم رسيد، من 
هم به عنوان يك دختر تنها كه هيچ پشتوانه مالي هم 
نداشت و بايد هزينه هاي زندگي اش را تامين مي كرد 
ديگر از پس پرداخت هفته اي يك ميليون و 400 هزار 
تومان براي دو جلسه مشاوره بر نمي آمدم پس آن را 
رها كردم. او مي افزايد: هنوز هم حال روحي ام خوب 
نيست. برادرهايم در آن سر دنيا مشغول زندگي و كار 
خود هستند، بارها از من خواستند كه از ايران بروم و به 
آنها ملحق شوم اما نمي توانم پدر و مادرم را اينجا تنها 
و غريب رها كنم. حداقل من هستم كه هفته اي يك 
بار به سر مزارشان بروم.  اين دختر ۲5 ساله مي گويد: 
وضعيت روحي مناسبي ندارم، اين را خوب مي دانم اما 
از پس هزينه هاي درمان هم برنمي آيم. اصلا نمي دانم 
قرار اس��ت چه سرنوشتي داشته باشم، شايد يك روز 

تسليم شوم و همه چيز را براي هميشه تمام كنم. 

    مشكلات روحي 
جدي تر از بيماري هاي جسمي است

عاطف��ه بهرامي، روانش��ناس در اين ب��اره به تعادل 

مي گويد: متاسفانه بر خلاف تصور عامه مردم مشكلات 
روحي جدي تر از بيماري هاي جس��مي است و بايد 
به آن اهميت داده ش��ود، مساله اينجاست كه دولت 
موظف است ش��رايط مناسب را براي استفاده عموم 
مردم از خدمات مشاوره و روان درماني و... فراهم كند.

او مي افزايد: ما نمي توانيم جامعه را به حال خود رها 
كنيم، اكثر آس��يب هاي اجتماعي ب��ه دليل همين 
مشكلات روحي و رواني به وجود مي آيند. دولتمردان 
بايد نسبت به اين مس��اله حساسيت ويژه اي داشته 
باشند. وقتي آمار بيماري هاي روحي و رواني در جامعه 
افزايش پيدا كند، آمار بزه هاي اجتماعي هم افزايش 
پيدا مي كند، همين درگيري ه��اي منجر به قتل، 
همين قتل هاي ناموسي، همين خودكشي هاي پي 
در پي تمامي اينها نشات گرفته از مشكلات رواني 
اس��ت كه بر افراد فش��ار مي آورد و آنها را از چرخه 
درس��ت زندگي خارج مي كند.  اين روانشناس در 
بخش ديگري از سخنانش مي گويد: متاسفانه وقتي 
در مورد بيماري هاي اعصاب و روان حرف مي زنيم، 
كسي به آن توجه درستي نشان نمي دهد، در حالي 

كه منشأ بسياري از جرايم رخ داده در جامعه همين 
بيماري هاست. منش��أ اعتياد در بسياري از موارد 
همين بيماري ه��اي روحي و رواني اس��ت. نبايد 
ساده از كنار اين مساله بگذريم. بايد در اين زمينه 
كارهاي ريشه اي انجام شود، بايد هم طرز فكر افراد 
را اصلاح كنيم و هم شرايط اقتصادي براي استفاده 

از اين خدمات را فراهم كنيم.

    روانشناسان و مشاوران هم 
مشكلات اقتصادي دارند

پوري��ا پورفاضلي، مش��اور نيز در رابطه ب��ا اعتراض 
مشاوران و پزشكان به تعرفه هاي تعيين شده به تعادل 
مي گويد: در شرايط كنوني كه اجاره بها حتي يك اتاق 
براي استفاده مطب سر به فلك كشيده و از سوي ديگر 
معيشت هم يكي از دغدغه هاي اصلي به شمار مي رود، 
تعيين چنين تعرفه هايي بيشتر به يك شوخي تلخ 

شبيه است تا ابلاغيه اي كه بشود از آن پيروي كرد.
او مي افزايد: اينكه پرداخت همين تعرفه هاي اندك هم 
براي بسياري از مردم مشكل است مساله اي است كه 

بايد توسط بيمه ها حل و فصل شود، پزشكان هم مانند 
همين مردم با مشكلات اقتصادي و معيشتي دست 
و پنجه نرم مي كنند و در اين بين وضعيت مشاوران و 
كارشناسان مشاوره از همه بدتر است. تعرفه هايي كه 
براي آنها در نظر گرفته شده با توجه به ميزان مراجعاني 
كه دارند هزينه اجاره مطبشان هم نيست چه برسد 
 ب��ه اينكه بخواهند ب��ا آن هزينه هاي زندگي ش��ان

 را پرداخت كنند.  اين مش��اور در ادامه مي گويد: اين 
مش��كلي دو طرفه اس��ت، هم براي مردم و هم براي 
مش��اوران و پزشكان بالاخره س��ازمان روانپزشكي، 
وزارت بهداشت و درمان و ديگر دولتمردان بايد در اين 
زمينه چاره اي بيانديشند، همانطور كه وضعيت روحي 
و رواني افراد جامعه خوب نيس��ت و به گواه آمارها از 
هر 3 ايراني يك نفر با مشكلاتي از اين دسته مواجه 
است، نمي توان به راحتي از كنار اين موضوع گذشت 
ضمن اينكه بسياري از پزشكان و مشاوران هستند كه 
اصلا كاري به تعرفه هاي تعيين شده ندارند و مبالغ 
مورد تاييد خود را از بيماران دريافت مي كنند، اين هم 

مساله اي است كه بايد به آن رسيدگي شود.

گزارش

رويخطخبر

خروج قرمز از نقشه كرونایي كشور
بر اس��اس اعلام مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، هيچ شهري 
در وضعيت قرمز كرونايي نيس��ت و تعداد شهرهاي با 
وضعيت نارنجي از 39 به 9 شهر كاهش يافت. همچنين 
تعداد شهرهاي با وضعيت زرد از ۲35 به ۲13 و تعداد 
ش��هرهاي با وضعيت آبي از 170 به ۲۲۶ شهر رسيد. 
تاكنون ۶5 ميليون و ۲1۶ هزار و ۲79 نفر در كشور نيز 
دُز اول، 58 ميليون و ۶11 هزار و 931 نفر دُز دوم و 31 
ميليون و ۶93 هزار و 7۲7 نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن 
كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده 
در كشور به 155 ميليون و 5۲1 هزار و 937 دُز رسيد. 
مجموع بيماران كوويد19 در كش��ور نيز به 7 ميليون 
و ۶08 هزار و ۲38 نفر رس��يد. تاكنون 7 ميليون 358 

هزار و 3۶۶ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. ۶09 نفر از بيماران مبتلا به كوويد19 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. تاكنون 5۶ ميليون و 35۶ هزار و 91۲ 
آزمايش تشخيص كوويد19 در كشور انجام شده است.

تشكيل كارگروه آسيب هاي رواني - اجتماعي و اعتياد 
رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور از 
تشكيل كارگروه آسيب هاي رواني، اجتماعي و اعتياد 
در اين سازمان خبر داد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
سازمان نظام روانشناسي و مشاوره، محمد حاتمي، 
رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره در جلسه 
مش��ترك با اعض��اء و هيات مدي��ره انجمن صنفي 
روانشناسان و مش��اوران اعتياد استان تهران اظهار 
كرد: روان درماني اعتياد و نظ��ارت بر مراكز اعتياد 
ساماندهي خواهد شد. او افزود: بر اين اساس به زودي 
نظرات سازمان نظام روانشاسي و مشاوره به وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام مي شود و 
كارگروه رواني - اجتماعي و اعتياد در سازمان تشكيل 
خواهد ش��د. حاتمي همچنين يادآور شد: سازمان 
درنظر دارد كه در س��ال جاري همايش آسيب هاي 
رواني، اجتماعي و مقابله با آن را با مشاركت انجمن 
صنفي و وزارت كش��ور برگزار كند. رييس سازمان 
نظام روانشناس��ي و مش��اوره كش��ور روز جمعه، 

8 ارديبهش��ت ماه نيز از س��اماندهي روان شناسان 
انگيزشي داراي تحصيلات مرتبط و نظام ارجاع خبر 
داد و گفت: روانشناس��ان انگيزشي )كه تحصيلات 
روانشناسي داشته باشند( ساماندهي مي شوند؛ اين 
جمعيت در گام نخس��ت پس از گذراندن دوره هاي 
تخصصي به عضويت انجمن هاي علمي درآمده و در 
مرحله دوم، شيوه نامه اجرايي صدور مجوز فعاليت 
و ارجاع مراجعين به روانشناس��ان و مشاوران براي 

تصويب به شوراي مركزي ارايه مي شود.

امدادرساني به ۸۶۲  حادثه دیده
سرپرست سازمان امدادونجات جمعيت هلال احمر 
با اش��اره به حضور نيروهاي امدادي در 1۲ اس��تان 
متأثر از س��وانح جوي، گفت: امدادگران و نجاتگران 
جمعيت هلال احمر به 8۶۲ نفر امدادرساني كردند. 
بابك محمودي با اش��اره به تأثر ۲0 اس��تان كشور از 
سوانح جوي، به تشريح اقدامات انجام شده از چهارم تا 
نهم ارديبهشت ، پرداخت و گفت: در اين مدت زمان، 
امدادگران جمعيت هلال احمر به 1۲ استان كشور، 
14 شهرستان و 30 منطقه شامل 3 شهر، ١٩روستا، 
يك منطقه عش��ايري و ٧ محور امدادرساني كردند. 
او با اش��اره به اينك��ه در اين مدت زم��ان به 8۶۲ نفر 
امدادرساني شد، افزود: 39 نفر اسكان اضطراري پيدا 
كردند و 53 نفر نيز به مناطق امن )41 نفر در خراسان 
شمالي و 1۲ نفر در سيس��تان و بلوچستان( منتقل 

شدند. محمودي ادامه داد: 7۶ تيم امدادي شامل ۲۶1 
امدادگر، آب تجميع شده در 151 واحد مسكوني را 
تخليه كردند. سرپرست سازمان امدادونجات عنوان 
كرد: 7 دستگاه چادر، 145 تخته پتو، 7۶ تخته موكت، 
185 كيلوگرم نايلون، 4۶ بسته غذايي و 374 قوطي 

كنسروجات در بين افراد در راه مانده توزيع شد.

ادامهازصفحهاول

در واقع در حال حاضر حوزه كار و اش��تغال و كس��ب و كار از 
سازمان تامين اجتماعي براي رفع مشكلات بازار كار و پوشش 
نواقص مربوط به تنظيم روابط كار و براي كاهش سطح تنش 
بين كارگر و كارفرما اس��تفاده مي كند و ط��ي دو دهه اخير 
كارفرمايان در عمل تعديل نيروي انس��اني خود را از طريق 
بازنشس��تگي هاي زودرس، برقراري بيمه بي��كاري با اخراج 
صوري و توافقي به سازمان تامين اجتماعي تحميل نموده اند 
و متولي��ان قانون كار نيز علاوه بر اينكه با اين روند  همراهي و 
همگامي داش��ته اند در زمينه  احراز اخراج غير ارادي، تعيين 
مقصر حوادث ناش��ي ازكار و ترميم سوابق بيمه اي تبعاتي را 
متوجه سازمان تامين اجتماعي ساخته اند.  از طرفي دولت و 
مجلس نيز طي دو دهه اخير به لحاظ فقدان نظام جامع، فراگير 
و چندلايه تامين اجتماعي، نس��بت به تحميل سرريزهاي 
حمايتي به سازمان تامين اجتماعي اقدام نموده اند و هرگاه 
خواسته اند كه از برخي اقشار جامعه حمايت  كنند و به آنان در 
زمينه تامين معيشت كمك كنند سازمان تامين اجتماعي را 
مجبور به تعميم پوشش بيمه اجتماعي به اين اقشار ساختند و 
تمام يا بخشي از حق بيمه سهم كارفرما يا بيمه شده را به صورت 
نسيه تضمين و تعهد كرده اند و چون دولت اين تعهدات بيمه اي 
را طي نيم قرن اخير به موقع نپرداخته است عملًا سازمان تامين 
اجتماعي دچار كسري نقدي و تعهدي شده است . فلذا با توجه 
به فقدان نظام جامع، فراگير و چندلايه تامين اجتماعي، چنانچه 
آينده كار دچار تغيير و تحولاتي شود اثرات و تبعات منفي آن 
متوجه سازمان تامين اجتماعي خواهد شد.  به هر تقدير پس 
از دهه ۶0 كه ابتداي تصويب و اجراي قانون كار بود تا حدودي 
امنيت شغلي كارگران رعايت مي شد و تشكل هاي كارگري 
نيز از نفوذ و تاثيرگذاري زيادي در كارگاه ها و بازار كار و اشتغال 
كشور برخوردار بودند ولي بعدها و به تدريج با غير مستقل شدن 
تشكل هاي مربوط به شركاي اجتماعي و مهجور ماندن برخي 
احكام قانون كار به خاطر رواج قراردادهاي موقت كار و تنگ تر 
شدن دامنه شمول احكام قانون كار با مجوزات صادره از سوي 
وزراي وقت كار و امور اجتماعي، عملًا بخش زيادي از اشتغال 
كشور از رسميت خارج ش��د و با توجه به سهم بالاي اقتصاد 
پنهان، س��ياه و زيرزميني بسياري از شاغلين و مزدبگيران از 
حقوق اوليه و بنيادين كار و تامين اجتماعي محروم ماندند و 
تنها زماني كه نيروي كار دچار حادثه مي گرديد يا فوت مي شد 
يا در سنين بالا با سابقه بيمه نازل قرار مي گرفت اين افراد به هر 
نحوي از انحاء به سمت برخورداري از خدمات بيمه اي تامين 
اجتماعي س��وق مي يافتند و مي يابند. به نحوي كه در حال 
حاضر بالغ بر 50 درصد بازنشس��تگي هاي برقراري سازمان 
تامين اجتماعي از جنس بازنشس��تگي هاي پيش از موعد و 
ارفاقي اس��ت و همچنين طي قوانين وصله  پينه اي كه بعداً 
تصويب شده است، سازمان تامين اجتماعي مجبور به برقراري 
مستمري براي افراد داراي سابقه كمتر از ۲0 و كمتر از 10 سال 
گرديده است يا از احكام هيات هاي تشخيص و حل اختلاف 
براي ترميم س��وابق بيمه اي افراد مسن استفاده شده است و 
عملًا ريسك هاي گزينشي و انتخابي وقوع يافته و محقق شده به 
سمت برخورداري از نظام بيمه هاي اجتماعي سوق يافته است.  
در سمت منابع نيز به تدريج از دامنه شمول پوشش بيمه اي 
مزد بگيران كاسته ش��ده و با قوانين و مقررات وصله پينه اي 
بخش قابل توجهي از مشمولين قانون كار و تامين اجتماعي از 

شمول بيمه اجباري خارج گرديدند و به همين دليل چگالي 
بيمه شدگان اجباري با اختياري و توافقي برعكس شده است و 
بخش قابل توجهي از بيمه پردازان سازمان تامين اجتماعي را در 
حال حاضر بيمه شدگان اختياري و توافقي )بيمه هاي نسيه اي 
كه دولت متقبل حق بيمه آنها است( شكل مي دهند و سهم 
بيمه شدگان اجباري به نسبت رو به كاهش مي باشد و اين امر 
نشان دهنده كاهش امنيت شغلي، كاهش رسميت شغلي در 
بازار كار مي باشد. فلذا به نظر مي رسد چنانچه سياست هاي 
كلي تامين اجتماعي به ويژه بندهاي يك و ۲و پنج آن هرچه 
سريعتر عملياتي شود و نظام جامع فراگير و چندلايه تامين 
اجتماعي مبتني بر لايه بندي پوشش ها و خدمات )امدادي، 
حمايتي و بيمه اي( و سطح بندي لايه بيمه اجتماعي )پايه، 
مازاد و تكميلي( برقرار گردد و س��طح پايه خدمات امدادي، 
حمايتي و بيمه اي بر اساس آزمون وسع جهت آحاد جامعه به 
ويژه اقشار ضعيف و فرودست آن توسط دولت تامين و تضمين 
گردد مي توان اميدوار بود كه عوارض و تبعات ترقيق، تضعيف و 
تقليل قانون كار بر سازمان تامين اجتماعي تحميل نگردد . به هر 
روي ذيلًا به بخشي از اثرات آينده كار بر تامين اجتماعي اشاره 
مي شود كه بسته به نوع تحقق آينده هاي محتمل مطروحه 
در ح��وزه كار مي تواند اثرات مثبت ي��ا منفي بر حوزه تامين 

اجتماعي داشته باشد: 
    تغییرچگاليسنيجمعیت:سالمندي جمعيت  و افزايش 
سهم سالمندان در تركيب جمعيتي كشورها و افزايش اميد به 
زندگي، چنانچه با اعمال اصلاحات پارامتريك همراه نباشد و 
رابطه منطقي و علمي بين حداقل سن لازم براي بازنشستگي 
با اميد به زندگي برقرار نگردد، منجر به كاهش نرخ مشاركت 
اقتصادي كاهش نرخ جمعيت فعال و ناترازي صندوق هاي 

بازنشستگي مي شود.
    تغییرچگاليجنسیتيبازاركار: با توجه به حضور پررنگ 
زنان در تحصيلات عاليه و به تبع آن بالا رفتن نقش و مشاركت 
زنان در محيط كار و اشتغال كشور بايستي نسبت به تطبيق 
قوانين و مقررات مربوط به بيمه شدگان تبعي اقدام گردد.از 
طرفي با توجه به قوانين حمايتي خاص زنان در زمينه مرخصي 
زايمان و بازنشستگي هاي پيش از موعد و...چنانچه اين امر از 
سوي دولت تامين مالي نگردد منجر به ناترازي صندوق هاي 

بازنشستگي مي شود.
    تغییرچگاليتحصیليومهارت�يبازاركار: با توجه 
به تغييرات تكنولوژيك��ي و تغييرات پربس��امد و متواتر در 
حوزه فناوري هاي نوظهور و تخصصي شدن و حرفه اي شدن 
فعاليت ها و شكل گيري فضاي كس��ب و كار مجازي، سهم 
نيروهاي تحصيلك��رده و ماهر در بازار كار نس��بت به نيروي 
كار س��اده افزايش يافته اس��ت فلذا نظام تنظيم روابط كار و 
تشكل هاي كارگري و نظام بيمه اي بايستي خود را با مطالبات 

اين قشر سازگار سازند.
تغییرچگالينوعصنعت-بازارها: با توجه به حركت 
عمومي از سمت صنايع بزرگ مقياس به سمت صنايع متوسط 
و كوچك و افزايش سهم حوزه خدمات نسبت به حوزه صنعت، 
بايستي در ساختارها و سازوكارهاي بيمه اي انعطاف لازم براي 
پوشش صنايع كوچك و خدماتي  ايجاد گردد تا بتواند كليه 
فعاليت هاي مبتني بر كارسپاري و كار پذيري را رصد و از تنظيم 
صحيح روابط كار و رعايت حقوق بنيادين نيروي كار از جمله 

داشتن پوشش بيمه اجتماعي اطمينان لازم حاصل گردد.
    تغیی�رچگالينوعنیرويكار:شكل گيري فناوري ها، 
اقتصاد ها و بنگاه هاي نوظهور نظير استارت آپ ها، دانش بنيان ها، 
فضاي كار اشتراكي، مشاغل خرد و خانگي توليد انبوه در كلبه 
يا توليد بدون كارخانه و به ويژه دو فضايي شدن جامعه و محيط 
كسب و كار، باعث شكل گيري طبقه وسيعي از آزادكاران شده 
است كه ابزار هاي سنتي تنظيم روابط كار و تامين اجتماعي 

براي رصد آنها كفايت و مطابقت لازم را ندارد.
    مهاجرت:مهاجرت  نيروي كار به خارج از كشور در فضاي 
واقعي و به صورت فيزيكي يا به صورت مجازي )استقرار در ايران 
و كارپذيري از خارج و دريافت مزايا در فضاي مجازي از طريق 
رمز ارزها( منجر به كاهش ورودي هاي بخش بيمه اجتماعي 
مي شود و در آينده مي تواند منجر به افزايش ورودي هاي بخش 
حمايتي )به ويژه در مواقعي كه افراد موصوف به س��المندي 

رسيده يا دچار بيماري و حادثه مي شوند( خواهد شد.
    عدمساماندهينیرويكارخارجي:حضور نيروي كار 
غيرمجاز خارجي و فقدان س��اماندهي و راهبري هوشمند و 
هدفمند آنان و عدم اجراي ديپلماسي اجتماعي )عدم شمول 
پوشش بيمه هاي اجتماعي به افراد خارجي شاغل يا ساكن در 
ايران( باعث مي شود كه اين افراد به عنوان نيروهاي ارزان قيمت 
بر فرصت هاي شغلي جوانان ايراني قرار بگيرند يا محملي براي 
فرار بيمه شوند و تداوم اين امر ورودي هاي صندوق هاي بيمه گر 

اجتماعي را كاهش مي دهد.
    دوفضاييشدنمحیطكسبوكار: شكل گيري فضاي 
مجازي و دو فضايي شدن محيط كسب و كار و بازار اشتغال ايران 
)هوشمند سازي، ديجيتالي  شدن، اينترنتي شدن و الكترونيكي 
شدن فعاليت ها( بخش قابل توجهي از اقتصاد كشور و تبادلات 
اقتصادي را از دسترس ساز و كارهاي سنتي فعلي قوانين كار 
و تامين اجتماعي خارج ساخته است و بايستي هرچه سريع تر 
نس��بت به روزآمدسازي ابزارها و س��از و كارهاي پيمايشي و 
نظارتي يا حركت به سمت نظام بيمه اي ماليات محور )بوريجي( 

در سطح پايه اقدام کرد.
    نظامتنظیمگري:فقدان سازوكار يا نظام يا نهاد تنظيم گري 
تامين اجتماعي باعث بسط و تعميق مداخلات غير بيمه اي و 
تحميل سرريزهاي حمايتي به سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر 
اجتماعي شده است و شكل گيري اين س��ازوكار به صورت 
حرفه اي، مستقل و فرابخشي مي تواند مانع از اين مداخلات و 
تحميلات حمايتي شده و باعث پايدارسازي مالي سازمان ها و 

صندوق هاي بيمه گر اجتماعي شود.
    نظامجامعفراگیروچندلايهتامیناجتماعي: فقدان 
نظام جامع، فراگير و چندلايه تامين اجتماعي و عدم لايه بندي 
پوش��ش ها )امدادي، حمايتي و بيمه اي( و عدم سطح بندي 
خدمات لايه بيمه اي )پايه، مازاد و تكميلي( مي تواند منجر به 
تحميل سرريز هاي حمايتي به نظام بيمه اي و عدم دسترسي 
عادلانه به خدمات و پوشش ها و عدم بهره مندي عادلانه از منابع 
عمومي شود و ميل به اشتغال و بيمه پردازي را كاهش داده و 

ناترازي بيمه گران اجتماعي را بيشتر كند.
فقداناطلاعاتثبتيمبنا:فقدان پايگاه اطلاعات، سامانه 
و پنجره واحد خدمت و پرونده الكترونيك و يكتاي رفاه و تامين 
اجتماعي )مبتني بر كد ملي، كد پس��تي و كد شغلي( و عدم 
انجام آزمون وسع )سنجش ميزان استطاعت و استحقاق افراد 

و خانوارها( مي تواند منجر به كم پوشاني و همپوشاني خدمات 
و پوشش ها و تكرار و تداخل در امور و موازي كاري در فعاليت ها 

شود كه در هر حال به زيان نظام بيمه اجتماعي است.
    يارانهپردازيناصحیح: عدم تمركز يارانه هاي اجتماعي 
)معطوف به افراد و خانوارها( و فقدان هوشمندي و هدفمندي در 
اعطاي يارانه ها و تداوم يارانه پردازي بي هدف و عدم نيازمنديابي 
فعال و هدف يابي موثر در اين زمينه، باعث كاهش ميل به كار و 
تلاش و اشتغال و كاهش ميل به بيمه پردازي مي شود و تداوم 
اين ام��ر ورودي هاي لايه بيمه اي را كاهش داده و متقاضيان 
لايه هاي امدادي و حمايتي را افزايش مي دهد. اعطاي يارانه 
كالايي بي هدف به بخش هاي توليد و توزيع هم فقط به بازتوليد 

رانت منجر مي شود.
    تابآورياجتماعي: عدم اعمال رويكرد اجتماع محور، 
توانمندس��از و باز اجتماعي س��از )برابر س��ازي فرصت هاي 
اقتصادي و اجتماعي و رفع نابرابري هاي پيشيني و پسيني 
و ايجاد ايجاد زمينه بازگشت به محيط خانواده كار و جامعه( 
در قبال مبتلايان به فقر و آس��يب اجتماعي و طولاني شدن 
ماندگاري آنها در فقر و آس��يب اجتماعي و نسلي شدن فقر و 
آس��يب اجتماعي در خانواده ها منجر به كاهش ورودي هاي 
صندوق هاي بيمه گر اجتماعي و افزايش هزينه هاي بخش 

امدادي و حمايتي مي شود.
    گفتوگوهايچندجانبه:فقدان تشكل هاي واقعي براي 
نيروي كار و عدم ش��كل گيري اتحاديه ها و نظام هاي صنفي 
مستقل و عدم پوشش كامل نيروي كار )مزدبگير، حقوق بگير، 
دريافت كنندگان حق السعي يا دستمزد، كارپذيران و...( موجب 
شده كه بخش زيادي از جامعه كار و اشتغال كشور فاقد نماينده 
واقعي و مس��تقل در نظامات تصميم سازي، تصميم گيري، 
اجرايي و نظارتي كشور باشند و تصميم گيري هاي انجام شده در 
اين زمينه، مورد اتفاق راي و اجماع نظر همه ذي نفعان نباشد.

    سیالیتنیرويكار:تنوع و تكثر انعطاف پذيري بازار كار 
و اشتغال از نظر نوع رابطه استخدامي، نحوه به كارگيري زمان 
انجام فعاليت و ارايه خدمت، محل انجام كار و ارايه خدمت و به  
طور كلي سياليت نيروي كار با توجه به فناوري هاي نوظهور و 
ساز و كارهاي نوين همكاري متقابل بين كارپذيران و كارسپاران 
مستلزم ايجاد سياليت در تنظيم روابط كار و سازوكارهاي تامين 
اجتماعي است و پيش نياز اين امر شكل گيري نظام چند لايه 
تامين اجتماعي با تضمين و تامين س��طح پايه پوشش هاي 
امدادي، حمايتي و بيمه اي از س��وي دولت بر اساس آزمون 
وسع است تا نيروي كار ساده نسبت به تامين پوشش حداقلي 
اطمينان لازم را داشته باشد و نيروي كار ماهر و تحصيلكرده 
نيز بتواند در سطوح بالاتر لايه بيمه اي از خدمات و پوشش هاي 
مورد نظر خود با مشاركت مالي ذي نفع و كارفرما بهره مند شود 

ضمن اينكه هزينه تبادلات اقتصادي كاهش يابد.
مخلص كلام اينكه تنها راه براي اينكه از آينده خوب و مطلوب 
حوزه هاي كار و تامين اجتماعي اطمينان يابيم و از همه مهم تر 
بتوانيم از عموم مردم به ويژه اقش��ار ضعيف جامعه در مقابل 
پريشاني هاي اقتصادي و اجتماعي و شوك هاي و تكانه هاي 
مربوط به جراحي ه��اي اقتصادي صيانت كنيم به تاب آوري 
اجتماعي و مقاوم سازي اجتماعي نائل شويم اجراي سريع و 
دقيق سياست هاي كلي تامين اجتماعي و شكل دهي نظام 

تامين اجتماعي همگاني مي باشد.

آینده كار و تامين اجتماعي


